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Συνέντευξη 
της Προέδρου 

του ΚΕΣ 
Φωτεινής 

Παπαδοπούλου 
ΣΕΛΙΔΑ 1524.11.2024

Πώς ο Μητσοτάκης 
απελευθέρωσε 

τον Αντώνη Σαμαρά 
και η στηριξη 

του Καραμανλή
ΣΕΛΙΔΑ 11  

ΘΕΣΗ 

ι δεν κατανοεί ο 
Πρόεδρος όταν ο 
Τατάρ τη μια μέρα 
και ο Φιντάν την 
άλλη δηλώνουν 
ότι η στρατηγική 

της Τουρκίας είναι μια και 
αδιαίρετη: Χωρίς την κυρι-
αρχική ισότητα και τα δύο 
κράτη, λύση γιοκ. Και είναι 
ευτυχείς, τόσο ο Πρόεδρος 
Ν. Χριστοδουλίδης όσο και ο 
Πρωθυπουργός Κ. Μητσοτά-
κης, που θα δώσουν στους 
Τούρκους την ευκαιρία να 
θέσουν τις απόψεις τους επί 
τάπητος σε μια Πενταμερή. 
Και μη χειρότερα! 

Συνέχεια στη σελίδα 2

Άρατε πύλας 
της διχοτόμησης 

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ 
Το Ισραήλ θ’ αξιοποιήσει τους 

Κούρδους ως «φυσικούς συμμάχους» 
εναντίον της Τουρκίας;

ΣΕΛΙΔΑ 7 

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
Αναγκαιότητα να βρεθεί

ένα ισοζύγιο
ΣΕΛΙΔΑ 21

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ  

Διπλασιάζονται οι κρατήσεις 
στα κατεχόμενα, ενώ υπάρχει μειωμένη 
κίνηση στις ελεύθερες περιοχές  ΣΕΛΙΔΑ 21

Τ

Ποια τα  
σχέδια 

για ειρήνη 
στην Ου-
κρανία, τι 
σημαίνει  
η αλλαγή 

του πυρη-
νικού δόγ-
ματος της 

Ρωσίας 
και πώς 

η Άγκυρα 
επιδιώκει 

κηδεμονία 
επί της 
Κύπρου 

Πώς η αποχώρηση 
της Μεραρχίας 

άνοιξε τον δρόμο 
στον Αττίλα 

ΣΕΛΙΔΑ 14

Φάνης Μακρίδης: 
Εξηγεί γιατί 

υπακούει 
η ηγεσία της ΕΑΚ 

στην ΚΟΠ
ΣΕΛΙΔΕΣ 18-19

Η σκληρή 
πραγματικότητα 
της σεξουαλικής 

κακοποίησης 
παιδιών

ΣΕΛΙΔΑ 20

Προτού αναλάβει τη διακυβέρνηση των ΗΠΑ ο Ντόναλτ Τραμπ, ο Πρόεδρος Μπάι-
ντεν και οι συνεργάτες του αποφάσισαν να δώσουν άδεια στην Ουκρανία να 
χρησιμοποιήσει τους αμερικανικούς πυραύλους ATACMS, με βεληνεκές περί τα 

150 χιλιόμετρα, για να κτυπηθούν εδάφη εντός της Ρωσίας. Τα ερωτήματα που εγείρο-
νται έχουν ως εξής: Ποιους τελικά θα κτυπήσουν οι αμερικανικοί πύραυλοι; Μόνο τους 
Ρώσους ή και τον Τραμπ, καθώς και την Ευρώπη; Η απάντηση των Ρώσων με σύγχρονο 
υπερηχητικό, διηπειρωτικό πύραυλο, τελευταίας τεχνολογίας, συνιστά σαφή αποτρεπτική 
απειλή και δη πυρηνικού χαρακτήρα.  ΣΕΛΙΔΕΣ 8-9, 24-25

ΕΦΙΑΛΤΙΚΌ ΠΌΚΕΡ 
ΜΕ ΠΥΡΑΥΛΌΥΣ  

στη σκιά της πυρηνικής αποτρεπτικής απειλής

Υπάρχει υγιής 
ανταγωνισμός 
στα καύσιμα;
• Αποκλίσεις 

στις τιμές 
• Στρεβλώσεις, 
ερωτηματικά, 

διαφάνεια 
ΣΕΛΙΔΑ 22

Συναγερμός για τα 
θανατηφόρα δυστυχήματα 
• Μαύρο ρεκόρ με 43 θανάτους 
μέσα στο 2024 
• Το 90% των επιβατών στα πίσω 
καθίσματα δεν φορούν ζώνη
• Αύξηση νεκρών από το προηγούμενο έτος 

ΣΕΛΙΔΕΣ 2-3

Γιατί ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης 
είναι υπόλογος των επιλογών του
• Η υφιστάμενη διαδικασία έφερε την Τουρκία κοντά 
στους στόχους της 
• Δεν δικαιολογείται επιστροφή στο Kραν Μοντανά 
αλλά αλλαγή στρατηγικής και ποια είναι αυτή  
• Ανησυχώ για τα «ήρεμα νερά» 

ΣΕΛΙΔΕΣ 4-5

Η νέα γεωπολιτική αρχιτεκτονική των ΗΠΑ στην Ευρασία και ποιον στοχεύει ο Μπάιντεν



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Κατά ριπάς το επαναλαμ-
βάνουν οι Τούρκοι και δη 
ο Υπουργός Εξωτερικών, 
Χακάν Φιντάν, ενώπιον 
της Μεγάλης Τουρκικής 
Εθνοσυνέλευσης, ότι αξιώ-
νουν: 1. Ισότιμη κυριαρχία 
και δύο κράτη. 2. Άρση του 
λεγόμενου εμπάργκο σε 
βάρος των Τουρκοκυπρίων, 
με άνοιγμα του παράνομου 
αεροδρομίου της Τύμπου 
και των κατεχόμενων 
λιμανιών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 3. Χωριστή 
διεθνή εκπροσώπηση. 
Και ούτε κατά ένα ιώτα δεν 
υποχωρούν, την ίδια στιγμή, 
κατά την οποία Αθήνα 
και Λευκωσία βαράνε 
σήμαντρα για την Πεντα-
μερή. Υπάρχει, όπως λένε, 
κινητικότητα στο Κυπριακό. 
Προς τα πού, όμως, είναι 
αυτή; Προς τη λύση ή προς 
τη διάλυση; Διότι, η κοινή 
βάση αγνοείται. Το ίδιο 
συμβαίνει και με τα ψηφί-
σματα του Σ. Ασφαλείας. Ως 
εκ τούτου, ο καθένας θα έχει 
την ευκαιρία να θέσει τις 
απόψεις του χωρίς όρια και 
χωρίς πλαίσιο. Το τραγικό 
είναι το εξής: Στο τραπέζι θα 
υπάρχουν δυο τουρκικές 
θέσεις. Η μία είναι αυτή της 
ισότιμης κυριαρχίας και των 

δύο κρατών και η άλλη είναι 
εκείνη των δύο ισότιμων 
συνιστώντων κρατών με 
πολιτική ισότητα. Η δε με-
γάλη επιτυχία της Άγκυρας 
είναι ότι έχει καταφέρει να 
μετατρέψει μια τουρκική 
διχοτομική αξίωση, όπως 
αυτή της ομοσπονδίας, 
από ανάθεμα σε σημαία 
«λύσης» των Αθηνών και 
της Λευκωσίας. Την οποία, 
μάλιστα, περιφέρουν διε-
θνώς. Και λένε οι Τούρκοι:  
«Ωραία, αφού φτάσαμε ώς 
εδώ, έχει μείνει το τελευταίο 
μίλι. Πόση είναι η διαφορά 
της ισότιμης κυριαρχίας 
από την πολιτική ισότητα; 
Πείτε το ναι. Παραδοθείτε 
να τελειώνουμε». 

Βρισκόμαστε με την 
πλάτη στον τοίχο. Και ο 
Πρόεδρος έχει την ψευδαί-
σθηση ότι με την Πεντα-
μερή, η  οποία επιτρέπει 
στην Τουρκία να θέσει επί 
τάπητος τη «λύση» των δύο 
κρατών μέσω της ισότιμης 
κυριαρχίας, θα δημιουργη-
θεί κινητικότητα. Η αλήθεια 
είναι άλλη: Τι λένε Χριστο-
δουλίδης και Μητσοτάκης 
όταν πανηγυρίζουν για την 
Πενταμερή και δη με τον 
τρόπο που θα πραγματο-
ποιηθεί; Άρατε πύλας της 
διχοτόμησης…    
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Σ
υγκλονισμό στο 
παγκύπριο προκά-
λεσαν οι τραγωδίες 
σε Φρέναρος και 
Λευκωσία. Μέσα 
σ’ ένα βράδυ, τέσ-
σερεις νέοι έχασαν 

τη ζωή τους. Μια κακιά στιγμή 
διέλυσε τα όνειρα τριών 20χρο-
νων, της Ειρήνης, του Μαρτίνου, 
του Ειρηναίου και του 18χρονου 
Νικόλα κι έντυσε στα μαύρα τις 
οικογένειές τους. 

Η Κύπρος διανύει μια πολύ 
άσχημη χρονιά σε ό,τι αφορά τις 
θανατηφόρες τροχαίες συγκρούσεις, 
καθώς μέχρι σήμερα έχασαν τη 
ζωή τους 43 άνθρωποι. Μπορεί τα 
τελευταία χρόνια να έγιναν διάφορα 
βήματα προς τα μπροστά. Μπο-
ρεί από το 2019 μέχρι το 2023 
να καταγράφηκε μείωση 35% 
στα θανατηφόρα δυστυχήματα, 
ωστόσο, ο σημερινός απολογισμός 
έχει ανατρέψει την καλή εικόνα 
και επιβάλλει την ανάγκη εκ νέου 
διαφώτισης γύρω από το ζήτημα 
της οδικής συνείδησης.

Φυσικά, η Πολιτεία δεν είναι 
άμοιρη ευθυνών. Υπάρχουν δρό-
μοι οι οποίοι είναι ακατάλληλοι, 
γνωστοί ως «καρμανιόλες». Κά-
μερες φωτοεπισήμανσης έχουν 
τοποθετηθεί σε σημεία που δεν 
προσφέρουν τίποτα, ενώ την ίδια 
ώρα υπάρχουν δρομολόγια όπου 
οι οδηγοί μπορούν να αναπτύξουν 
ανενόχλητοι ταχύτητα. Επιπλέον, 
είναι δεδομένο ότι χρειάζεται πε-
ρισσότερη αστυνόμευση από τα 
μέλη της Τροχαίας. Χρειάζεται 
έλεγχος σε ό,τι αφορά τη χρήση 
κινητών τηλεφώνων την ώρα της 
οδήγησης, τη χρήση αλκοόλ και 
άλλων παράνομων ουσιών, έλεγχος 
του ορίου ταχύτητας, αλλά και της 
χρήσης ζώνης και κράνους από 
τους επιβάτες των οχημάτων και 
μοτοσικλετών.

Αστυνόμευση με 
συμβατικά οχήματα 
και αύξηση ποινών 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Μά-
ριος Χαρτσιώτης, σε πρόσφατες 
δηλώσεις του στη Βουλή,  ανέφερε 
ότι η Πολιτεία δεν έχει πολλές άλλες 
επιλογές πέραν της αυστηροποί-

ησης των μέτρων που λαμβάνει 
για θέματα οδικής ασφάλειας και 
τους εντονότερους και συχνότερους 
ελέγχους. Τόνισε ότι δεν υπάρχει 
τομέας που η Πολιτεία δεν έχει 
αγγίξει. «Να δούμε αν ενδείκνυται 
η λήψη περαιτέρω μέτρων είτε ως 
προς τη συχνότητα των ελέγχων 
ή και σε σχέση με τις ποινές. Όλα 
θα αξιολογηθούν από την αρχή», 
ανέφερε χαρακτηριστικά. 

Τη δεδομένη στιγμή η Τροχαία 
επεξεργάζεται διάφορα μέτρα και 
δράσεις με στόχο τη μείωση των 
θανατηφόρων συγκρούσεων. 
Συγκεκριμένα, η Αστυνομία θα 
πραγματοποιεί περιπολίες με 
συμβατικά οχήματα και όχι με 
οχήματα που φέρουν φάρους, 
ώστε να ελέγχουν αν οι οδηγοί 
κατά τη διάρκεια της οδήγησης 
χρησιμοποιούν τα κινητά τους ή 
αν φέρουν τη ζώνη τους. Επίσης, 
προτείνει αύξηση ποινών για τη μη 
χρήση ζώνης ή κράνους. Ακόμη, σε 
συνεργασία με το Υπουργείο Παι-
δείας, η Αστυνομία θα προχωρήσει 
σε ενημέρωση – διαφώτιση των 
μαθητών συγκεκριμένης ηλικίας. 

Ως προς τις δράσεις του Υπουρ-
γείου, προχωρεί η δημιουργία της 
σχολής επιμόρφωσης οδηγών. 
Μέχρι στιγμής έχουν εκπονηθεί 
οι όροι και αναμένεται η τελική 
άδεια, ώστε πριν από το τέλος 
του χρόνου να βγει το κράτος σε 
προσφορές και να υλοποιηθεί με 
τον νέο χρόνο. Η σχολή επιμόρ-
φωσης θα αφορά οδηγούς που 
τους ανεστάλη η άδεια οδήγησης 
λόγω βαθμών ποινής και άτομα 
που θα ήθελαν να μειώσουν τους 
βαθμούς ποινής τους.

Από τους 34 νεκρούς 
το 2023, στους 43 το 2024

Όπως φανερώνουν οι αριθμοί, 
τα προηγούμενα χρόνια καταγρά-
φηκε μια σταδιακή μείωση στους 
θανάτους από τροχαία ατυχήματα. 
Το 2019 είχαμε 52 νεκρούς, το 
2020 ήταν 48, το 2021 έχασαν 
τη ζωή τους 45 άτομα, το 2022 
οι νεκροί ανήλθαν σε 37, ενώ το 
2023 καταγράφηκαν 34 νεκροί. 

Ωστόσο, μέχρι τον Νοέμβριο του 
2024 έχασαν τη ζωή τους 43 άνθρω-
ποι σε 38 θανατηφόρα δυστυχήματα. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι η απρόσεκτη 
και αμελής οδήγηση, η κατανάλωση 
αλκοόλ και η υπερβολική ταχύτητα 
ήταν οι τρεις κυριότερες αιτίες που 
προκάλεσαν τα πλείστα θανατηφόρα 
δυστυχήματα. Ενδεικτικό της όλης 
κατάστασης είναι ότι 18 από τους 
22 νεκρούς οδηγούς και επιβάτες 
οχημάτων για το 2024 δεν έφεραν 
ζώνη. 

Δευτέρα οι 
περισσότεροι νεκροί

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Αστυνομίας, από τους 43 νεκρούς 
το 2024, τα 12 θύματα έχασαν τη 
ζωή τους ημέρα Δευτέρα, σε 9 
τροχαίες συγκρούσεις. Ακολου-
θεί η Κυριακή με 10 θύματα σε 8 
συγκρούσεις. Μετά είναι η Τρίτη 
με 7 θύματα, η Παρασκευή με 6 
θύματα, η Τετάρτη με 5 νεκρούς, η 
Πέμπτη με 2 νεκρούς και το Σάβ-
βατο με 1 νεκρό. 

Οι θανατηφόρες 
συγκρούσεις ανά ώρα 

Μεταξύ 00:00-03:59 έγιναν 
τα περισσότερα θανατηφόρα 
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Συναγερμός για 
τα θανατηφόρα 
δυστυχήματα
Μαύρο ρεκόρ με 43 νεκρούς μέσα στο 2024

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 



δυστυχήματα. Συγκεκριμένα 
καταγράφηκαν 6 τροχαίες συ-
γκρούσεις με 11 νεκρούς. Ακο-
λουθούν οι χρονικές ζώνες από 
04:00-07:57 και 16:00-19:59 με 
7 νεκρούς. Τις χρονικές στιγμές 
08:00-11:59, 12:00-15:59 και 
20:00-23:59 καταγράφηκαν 6 
συγκρούσεις με 6 νεκρούς. 

Νεαροί και άνω 
των 60 οι πιο ευάλωτοι 
στο οδικό δίκτυο

Αξιοσημείωτα είναι και τα στοι-
χεία για τους νεκρούς ανά ηλικιακή 
ομάδα. Τα στοιχεία δείχνουν ότι οι 
ηλικίες από 15-24 και οι 60 και 
άνω είναι οι πιο ευάλωτοι στο οδικό 
δίκτυο. Πιο αναλυτικά, οι ηλικιακές 
ομάδες 15-24 και 60+ μετρούν 14 
νεκρούς αντίστοιχα. Ακολουθεί η 
ηλικιακή ομάδα 40-59 ετών με 
9 νεκρούς και η ηλικιακή ομάδα 
25-39 ετών με 6 νεκρούς. 

Σε κατοικημένη περιοχές 
τα πλείστα θανατηφόρα

Όσον αφορά τις περιοχές όπου 
σημειώθηκαν οι θανατηφόρες 
συγκρούσεις, τα στοιχεία μας 
δείχνουν ότι οι πλείστες έγιναν 
σε κατοικημένη περιοχή, με 28 
συγκρούσεις και 30 νεκρούς. Κα-
ταγράφηκαν 6 συγκρούσεις με 
9 νεκρούς σε μη κατοικημένη 
περιοχή και εκτός αυτοκινητο-
δρόμου. Τέσσερεις άνθρωποι 
έχασαν τη ζωή τους σε θανατη-
φόρες συγκρούσεις εντός του 
αυτοκινητοδρόμου. 

«Η κατάσταση 
είναι θλιβερή»

Στις 20 Οκτωβρίου η «Σ», σε 
άρθρο της με τίτλο «Αρνητικό ρεκόρ 
θανάτων από τροχαία δυστυχήμα-
τα», είχε φιλοξενήσει δηλώσεις του 
πρώην Αστυνομικού Διευθυντή 
Τροχαίας και νυν Σύμβουλου 
Οδικής Ασφάλειας, Ανδρέα Παπά. 
Μεταξύ άλλων είχε δηλώσει ότι, 
«σύμφωνα με τις στατιστικές, ακόμη 
10-12 άνθρωποι δεν θα κάνουν 
Χριστούγεννα ή Πρωτοχρονιά». 

Τότε οι νεκροί από θανατηφόρα 
ατυχήματα είχαν ανέλθει σε 36, ενώ 
μέσα σε ένα μήνα ο αριθμός των θυ-
μάτων της ασφάλτου αυξήθηκε κατά 7, 

φτάνοντας συνολικά στους 43 νεκρούς. 
Ο κ. Παπάς, κληθείς να σχολιά-

σει τα τελευταία γεγονότα, ανέφερε 
ότι η κατάσταση είναι θλιβερή. «Εί-
μαι πολύ στενοχωρημένος. Τους 
αριθμούς που ανέφερα δεν τους 
ανέφερα επειδή είμαι μάντης», είπε. 

Μιλώντας για τα μέτρα που θα 
λάβει η Αστυνομία το επόμενο δι-
άστημα, ανέφερε ότι είναι λογικά 
και τα λαμβάνουν και άλλες χώρες. 
«Υπάρχει μια μερίδα των οδηγών 
που δεν θα τους αγγίξουν τα μέτρα. 
Το πρόστιμο για στάθμευση σε 
χώρο για άτομα με αναπηρίες ήταν 
85 ευρώ. Το κάναμε 300 ευρώ 
και ακόμη κάποιοι παρκάρουν 

παράνομα», ανέφερε. 
Σημείωσε ότι τα δύο πρόσφατα 

δυστυχήματα, μαζί με το τετραπλό 
θανατηφόρο στη Λεμεσό,  σημει-
ώθηκαν βράδυ. «Η οδήγηση τις 
βραδινές ώρες είναι επικίνδυνη γιατί 
δεν μπορεί ο οδηγός να εκτιμήσει 
της απόσταση του άλλου οχήματος, 
αλλά ούτε και την ταχύτητά του», 
είπε,  τονίζοντας ότι «το βράδυ υπάρ-
χει αυξημένη ταχύτητα λόγω της 
αραιής τροχαίας κίνησης». 

Ακόμη ανέφερε ότι ο καθένας 
έχει τη ευθύνη να είναι παράδειγμα 
για τα παιδιά του. «Να παρακολου-
θεί, να συμβουλεύει και να μην 
επιτρέπει τις παρανομίες». 

«Το 90% των επιβατών 
στα πίσω καθίσματα 
δεν φέρουν τη ζώνη τους»

Επεσήμανε ότι το 90% των επι-
βατών που κάθονται στα πίσω κα-
θίσματα δεν φέρουν τη ζώνη τους. 
«Δυστυχώς, οι τρεις από τους τέσσε-
ριες νεκρούς του Σαββατοκύριακου 
κάθονταν στο πίσω κάθισμα», είπε. 

Ο κ. Παπάς υπογράμμισε ότι 
καμία ποινή και κανένα μέτρο δεν 
θα είναι αποτελεσματικά εάν εξα-
κολουθούμε να μην τηρούμε τους 
νόμους της Τροχαίας. Στη συνέχεια 
ανέφερε ότι από τους 750.000 οδη-
γούς έχουν καταγγελθεί οι 200.000 
από τις κάμερες φωτοεπισήμανσης. 
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θίσματα δεν φέρουν τη ζώνη τους»
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Σ
ε μια εφ’ όλης της ύλης 
συνέντευξη προχώ-
ρησε ο Πρόεδρος 
της ΕΔΕΚ, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, όπου 
τοποθετήθηκε επί 
σειράς φλεγόντων 

ζητημάτων, όπως η εξωτερική 
πολιτική και η εσωτερική διακυβέρ-
νηση. Μεταξύ άλλων, ανέφερε ότι ο 
κάθε ΠτΔ πρέπει να αναλαμβάνει 
τις συνέπειες των επιλογών του 
και ότι απαιτείται μια νέα ανάλη-
ψη στρατηγικής για το Κυπριακό. 
Διαβάστε στη συνέχεια αναλυτικά 
όσα αναφέρει ο κ. Σιζόπουλος, σε 
μια αποκλειστική συνέντευξη στη 
«Σημερινή».

 Οι εξελίξεις τρέχουν και 
ειδικότερα στο Κυπριακό. 
Σας ενημερώνει ο Πρόεδρος 
ως συγκυβέρνηση πού είστε; 
Συναποφασίζετε ή λαμβάνει τις 
αποφάσεις ο ίδιος; 

Το Κυπριακό, όπως είναι γνω-
στό, το διαχειρίζεται ο εκάστοτε 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Τα 
κόμματα, είτε συμμετέχουν είτε 
στηρίζουν την Κυβέρνηση είτε 
βρίσκονται στην αντιπολίτευση,  
ενημερώνονται στο Εθνικό Συμ-
βούλιο, όπου έχουν και την ευκαι-
ρία να καταθέσουν τις απόψεις, τις 
εισηγήσεις και τους προβληματι-
σμούς τους. 

Στον Πρόεδρο επαφίεται να τις 
αξιολογήσει και να καθορίσει την 
τακτική, την οποία θα ακολουθήσει 
και φυσικά να είναι και υπόλογος 
των επιλογών του, δεδομένου ότι 
το Εθνικό Συμβούλιο δεν είναι  
Σώμα, το οποίο λαμβάνει αποφά-
σεις. Είναι καθαρά συμβουλευτικό 
Σώμα. Ο Πρόεδρος ενημερώνει 
τα μέλη τού Εθνικού Συμβουλίου 
σε τακτά χρονικά διαστήματα για 
τα νέα δεδομένα που διαμορφώ-
νονται. Κατ’ ιδίαν συναντήσεις για 
το Κυπριακό, τουλάχιστον με την 
ΕΔΕΚ, δεν έγιναν. Ως εκ τούτου 
δεν υπάρχει συναπόφαση.

Τι άλλαξε από το 2017 προς 
το θετικότερο για να μπορεί να 
δικαιολογηθεί η επιστροφή 

στο Κραν Μοντανά; Βλέπετε 
την Τουρκία να έχει γίνει δι-
αλλακτικότερη; 

Για την ΕΔΕΚ δεν υπήρξαν 
οποιεσδήποτε διαφοροποιήσεις 
της τουρκικής πλευράς προς θετική 
κατεύθυνση, ώστε να δικαιολογείται 
όχι μόνο η επιστροφή στο Κραν 
Μοντανά, αλλά και η συνέχιση των 
συνομιλιών από εκεί που έμειναν 
στο Κραν Μοντανά. Αντίθετα, εάν 
υπάρχουν κάποιες διαφοροποιή-
σεις της τουρκικής πλευράς, αυτές 
είναι προς αρνητική κατεύθυνση, 
όπως π.χ. ο εποικισμός της Αμ-
μοχώστου, η απαίτηση για ανα-
γνώριση κυριαρχίας στο κατοχικό 
καθεστώς, η άρνηση διάνοιξης των 
διόδων Πυροΐου και Κοκκίνων.

Όπως είναι γνωστό, η ΕΔΕΚ 
ήταν το μόνο κόμμα που είχε δι-
αφωνήσει με την πενταμερή στο 
Κραν Μοντανά το 2017, αλλά και 
με αυτήν του Απριλίου του 2021 
στη Γενεύη. Πολλές φορές μέχρι 
σήμερα, τόσο στο Εθνικό Συμ-
βούλιο όσο και δημόσια προκα-
λέσαμε τους υποστηρικτές αυτής 
της διαδικασίας να μας πουν πού 
μείναμε στο Κραν Μοντανά και 
ποιες υποχωρήσεις έκανε η τουρ-
κική πλευρά. Όμως, απάντηση 
δεν έχουμε. Ενώ η πλευρά μας 
έκανε σοβαρές και επικίνδυνες 
παραχωρήσεις στα θέματα εσω-
τερικής διακυβέρνησης, με στό-
χο την εξεύρεση λύσης, η μόνη 
παραχώρηση που έγινε από την 
τουρκική πλευρά ήταν η κατάθεση 
χάρτη για το εδαφικό, τον οποίο 
στη συνέχεια απέσυρε και κακώς 
τα ΗΕ τής τον επέστρεψαν. 

Τελικά στο Κραν Μοντανά μεί-
ναμε στην προκλητική δήλωση του 
Τούρκου Υπουργού Εξωτερικών 
στο δείπνο της 7ης Ιουλίου, «οι 
Ε/Κύπριοι να ξεχάσουν το μηδέν 
στρατεύματα και μηδέν εγγυήσεις». 
Επιπρόσθετα, πρέπει να αναφέ-
ρουμε ότι και το πλαίσιο του Γ.Γ. 
του ΟΗΕ βρίσκεται στα πέντε από 
τα έξι σημεία, εκτός των αποφά-
σεων του Διεθνούς Οργανισμού, 
αλλά και της Διεθνούς Συνθήκης 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. Αυτός 
είναι και ο λόγος, κατά την άποψή 

μου, που δεν το κατάθεσε γραπτώς, 
αλλά προφορικά και μάλιστα κατά 
τη διάρκεια ενός δείπνου.

Σήμερα, μετά από 7 χρόνια 
αναστολής οποιασδήποτε διαδι-
κασίας επίλυσης του Κυπριακού, 
βρισκόμαστε ενώπιον μιας νέας 
αμφιλεγόμενης προσπάθειας 
για επανέναρξη των συνομιλι-
ών. Σε ποια βάση και με ποια 
διαδικασία;

Είναι λογικό, όταν μια διαδι-
κασία έχει ακολουθηθεί πολλές 
φορές μέχρι σήμερα και απέτυχε, 
μια διαδικασία που όχι μόνο δεν 
έφερε τη λύση ένα βήμα πιο κο-
ντά, αλλά έφερε την Τουρκία ένα 
βήμα πιο κοντά στην υλοποίηση 
του στόχου της, ως ΕΔΕΚ να την 
προσεγγίζουμε με προβληματισμό 

και επιφυλακτικότητα. 
Θα αποδεχθούμε τις απαιτήσεις 

της τουρκικής πλευράς για τα τρία 
(3) Α, (Απευθείας εμπόριο, Απευ-
θείας επαφές, Απευθείας πτήσεις) 
και τα δύο κράτη ή θα επαναλά-
βουμε τη διαδικασία που από το 
1976 επιχειρήσαμε 7 φορές και 
απέτυχε; Εάν αποτύχει και πάλι,  
ποια θα είναι η κατάληξη; 

Αλλαγή στρατηγικής
Είναι γι’ αυτόν τον λόγο που 

η ΕΔΕΚ επιμένει ότι πρέπει 
να αλλάξουμε στρατηγική και 
τακτική. Τόσο η στρατηγική 
όσο και η τακτική μας πρέπει 
να επικεντρωθούν στη βάση 
απάντησης συγκεκριμένων 
ερωτημάτων. Το πρώτο ερώ-
τημα που πρέπει να απαντηθεί 

αφορά την υφή του Κυπριακού. 
Είναι θέμα εισβολής, κατοχής 
και παράνομου εποικισμού ή 
πρόβλημα ανάμεσα σε Ε/Κύ-
πριους και Τ/Κύπριους;

Είναι προφανές ότι το Κυ-
πριακό είναι διεθνές πρόβλημα 
εισβολής, κατοχής και παράνο-
μου εποικισμού και πρέπει να 
επανέλθει στην ορθή του βάση. 
Αντίπαλο μέρος είναι η κατοχική 
Τουρκία και όχι οι Τ/Κύπριοι. Ως 
διαδικασία επίλυσης πρέπει να 
είναι η σύγκληση Διεθνούς Διά-
σκεψης, όπως προνοεί η σχετική 
απόφαση της Γ.Σ. του ΟΗΕ, στην 
οποία να τεθεί ως προτεραιότη-
τα συζήτησης η κατάργηση των 
εγγυήσεων, η αποχώρηση όλων 
των ξένων στρατευμάτων πριν 
από την εφαρμογή της όποιας 
συμφωνημένης λύσης και ο 
επαναπατρισμός των εποίκων, 
όσων δεν εμπίπτουν στο πλαίσιο 
προστασίας ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων. 

Κυπριακό – ΕΕ – Τουρκία
Υπάρχει εναλλακτική επιλο-

γή, πέραν της ομοσπονδίας, με 
την οποία διαφωνείτε και ποια 
μπορεί να είναι αυτή; Την έχετε 
συζητήσει με τον Πρόεδρο;

Όσον αφορά το πολιτειακό σύ-
στημα διακυβέρνησης, αυτό πρέπει 
να συζητηθεί εφόσον η συζήτηση 
της διεθνούς πτυχής καταλήξει σε 
συμφωνία. Πυρήνας του πολιτει-
ακού συστήματος διακυβέρνησης 
πρέπει να είναι η κατοχύρωση και 
εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτη-
μένου σε ολόκληρη την επικράτεια, 

χωρίς μόνιμες παρεκκλίσεις και 
πρωτογενές ευρωπαϊκό δίκαιο, 
καθώς και η κατοχύρωση των 4 
βασικών ελευθεριών της Ε.Ε. σε 
όλους τους νόμιμους κατοίκους. 
Να είναι, δηλαδή, μια ευρωπαϊκή 
λύση. 

Ένα βασικό ζήτημα που πρέπει 
να αναλυθεί προσεκτικά και να 
απαντηθεί είναι η πρόταση για 
διασύνδεση της επίλυσης του Κυ-
πριακού με την ενταξιακή πορεία 
της Τουρκίας. Αυτή η πρόταση κατά 
την άποψή μας δεν είναι ρεαλιστική, 
είναι μια δεύτερη ψευδαίσθηση, 
δεδομένου ότι ούτε η τουρκική 
άρχουσα τάξη  ενδιαφέρεται, 
αλλά ούτε και οι ηγέτιδες χώρες 
της Ε.Ε. επιθυμούν η Τουρκία να 
γίνει πλήρες μέρος της Ε.Ε.. 

Αυτό που ενδιαφέρει και τις δύο 
πλευρές είναι η αναβάθμιση των 
εμπορικών και των οικονομικών 
σχέσεων της Ε.Ε. με την Τουρκία. 
Μια εξέλιξη, η οποία θ’ αποβεί προς 
όφελος και των δύο. Γι’ αυτό και η 
Κύπρος πρέπει να καταστήσει σα-
φές ότι θα επικυρώσει οποιαδήποτε 
μορφή αναβάθμισης αυτών των 
σχέσεων, μόνο στην περίπτωση 
που προηγουμένως η Τουρκία 
θα αναγνωρίσει την Κυπριακή 
Δημοκρατία, θα υλοποιήσει τις 
κυπρογενείς υποχρεώσεις που 
ανέλαβε το 2005 έναντι της Ε.Ε. 
και άρει το βέτο για τη συμμετοχή 
του Υπουργού Άμυνας της Κύ-
πρου στις κοινές συνεδριάσεις 
των Υπουργών Άμυνας της Ε.Ε. 
με το ΝΑΤΟ.

Κατανοεί κάποιος ότι στα 
εσωτερικά ζητήματα είναι δυ-

O Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης 
είναι υπόλογος 

των επιλογών του
Μαρίνος Σιζόπουλος - Απαντά στη «Σ» εάν θα 

μείνει ή θα φύγει από τη συγκυβέρνηση, τι είπε 
στον Πρόεδρο για το Κυπριακό και γιατί ανησυχεί 

για τα «ήρεμα νερά» στο Αιγαίο

Δεν δικαιολογεί-
ται επιστροφή στο 

Κραν Μοντανά 
αλλά αλλαγή στρα-

τηγικής και ποια 
είναι αυτή  



ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 5

νατό  να έχετε συγκλίσεις με 
τον Πρόεδρο. Όμως, υπάρχει 
διαφωνία ως προς το Κυπριακό 
και την τελική μορφή της λύσης, 
δηλαδή της ομοσπονδίας. Γιατί 
μένετε στη συγκυβέρνηση; Δεν 
φοβάστε πως θα κατηγορηθείτε 
ότι η έγνοια σας είναι η εξουσία;

Είναι προφανές ότι η στήριξη 
της υποψηφιότητας ενός Προέ-
δρου δεν μπορεί να στηριχθεί σε 
ομοφωνία επί όλων των θεμάτων 
της κυβερνητικής πολιτικής. Εάν 
αυτό ήταν προαπαιτούμενο, δεν 
θα υπήρχε πιθανότητα συνεργα-

σίας με κανέναν Πρόεδρο. Γι’ αυτό 
και γίνεται αξιολόγηση σε ποια 
θέματα προτεραιότητας υπάρχουν 
συγκλίσεις και αποκλίσεις. 

Εάν η ανάλυση των δεδομένων 
καταλήγει σε περισσότερες συγκλίσεις 
παρά σε αποκλίσεις, τότε υπάρχει 
δυνατότητα στήριξης ενός υποψήφιου 
Προέδρου. Όσον αφορά την περίπτω-
ση του κ. Χριστοδουλίδη, σε θέματα 
εσωτερικής διακυβέρνησης υπήρχαν 
πολλές συγκλίσεις και επιβεβαιώ-
νεται όταν ένας σημαντικός αριθμός 
προτάσεων της ΕΔΕΚ υλοποιούνται 
στο πλαίσιο του κυβερνητικού έργου.  

Η συμμετοχή αλλά και η παραμο-
νή μας στην Κυβέρνηση στοχεύει 
στην προώθηση προτάσεων κοινω-
νικής και οικονομικής φύσης, που 
να προστατεύουν και να στηρίζουν 
τους πολίτες που προέρχονται από 
τις οικονομικά ασθενέστερες τάξεις 
και οι οποίοι βιώνουν σε μεγαλύτερο 
βαθμό τις επιπτώσεις από την αύξηση 
του κόστους διαβίωσης. Όσον αφορά 
το Κυπριακό, οι διαφωνίες ήταν και 
είναι γνωστές, γι’ αυτό και ζητήσαμε 
από τον Πρόεδρο να υιοθετήσει, και 
το έπραξε, 4 συγκεκριμένες προτά-
σεις που αφορούν το περιεχόμενο 
της λύσης.

• Την πλήρη και άμεση κατάρ-
γηση των εγγυήσεων.

• Την αποχώρηση των ξένων 
στρατευμάτων πριν από την εφαρ-
μογή της όποιας συμφωνημένης 
λύσης.

• Την εφαρμογή του ευρωπαϊ-
κού κεκτημένου σε ολόκληρη την 
επικράτεια, χωρίς μόνιμες παρεκ-
κλίσεις και πρωτογενές δίκαιο, και

• την κατοχύρωση σε όλους τους 
νόμιμους κατοίκους της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας του δικαιώματος 
ελεύθερης διακίνησης, εγκατάστα-
σης, απόκτησης περιουσίας και 
εργασίας.

Το παρασκήνιο 
με τον Γιωργάλλα

Απασχολεί την κοινή γνώ-
μη, εάν ήσασταν εμπλεκόμενος 
είτε στον διορισμό του πρώην 
ΥΠΑΜ Μάκη Γιωργάλλα 
είτε στην αποπομπή του. 
Ήσασταν, ρωτηθήκατε; 
Δεν πρέπει να γνωρίζει 
ο κόσμος;

Το συγκεκριμένο 
θέμα το απάντησα 
αρκετές φορές δη-
μόσια, τόσο κατά 
την ανακοίνωση 
της σύνθεσης 
του πρώτου 
Υπουργικού 
Σ υ μ β ο υ λ ί -
ου τον Φε-
β ρ ο υ ά ρ ι ο 
του 2023, όσο 
και αμέσως μετά 

τον ανασχηματισμό του Ιανου-
αρίου του 2024. Όσον αφορά 
την υπουργοποίηση του Μιχ. 
Γιωργάλλα ερωτήθηκα από τον 
Πρόεδρο εάν έχω ένσταση και η 
απάντησή μου ήταν σαφής, δεν 
έχω. Όπως δεν είχα ένσταση για 
την υπουργοποίηση  αυτών που 
επέλεξε ο Πρόεδρος. 

Για την δε αντικατάστασή του 
ενημερώθηκα μισή ώρα πριν από 
την ανακοίνωση του ανασχηματι-

σμού. Γι’ ακόμα μια φορά θα ήθελα 
να τονίσω ότι από την πλευρά της 
ΕΔΕΚ υποστηρίζουμε έναν Πρό-
εδρο και μια Κυβέρνηση όχι για 
να τους ποδηγετούμε, αλλά μέσα 
από εποικοδομητική συνέργεια, 
με κατάθεση συγκεκριμένων 
ρεαλιστικών και υλοποιήσιμων 
προτάσεων, μακριά από λαϊκι-
σμούς και ανέξοδες ρητορικές,  να 
συμβάλουμε στην υλοποίηση ενός 
κυβερνητικού προγράμματος που 
θα είναι προς όφελος της πατρίδας 
και του λαού μας. 

Είμαστε ένα κόμμα υπεύθυνο, 
με ήθος, αξιοπρέπεια και επίπε-
δο υψηλής ευθύνης έναντι της 
πατρίδας μας. Σε καμιά όμως 
περίπτωση δεν πρόκειται να 
αποστασιοποιηθούμε από θέσεις 
αρχής ή να νερώσουμε το κρασί 
μας για να είμαστε αρεστοί ή να 
κεφαλαιοποιήσουμε κομματικά 
ή προσωπικά οφέλη. 

Εξάλλου το αποδείξαμε πολ-
λές φορές, έστω και αν στο τέλος 
καταβάλαμε τίμημα, σε μερικές 
μάλιστα περιπτώσεις ιδιαίτερα 
βαρύ. Εάν σε οποιαδήποτε φάση 
διαπιστώσουμε ότι ο Πρόεδρος 
και η Κυβέρνηση δεν ανταποκρί-
νονται στις ελάχιστες προσδοκί-

ες-μας, τότε τα συλλογικά όργανα 
θα αποφασίσουν εάν η ΕΔΕΚ θα 

συνεχίσει να στηρίζει ή όχι την 
Κυβέρνηση.

24.11.2024

Η υφιστάμενη 
διαδικασία έφερε 

την Τουρκία κοντά 
στους στόχους της

Πώς βλέπετε τον ρόλο της 
Κυβέρνησης Μητσοτάκη και 
τις κατά καιρούς τοποθετήσεις 
του Υπουργού Εξωτερικών Γ. 
Γεραπετρίτη για γενναία βή-
ματα και ότι δεν τον ενοχλεί 
ακόμη και αν κατηγορηθεί 
για μειοδοσία για τη συνέχι-
ση της πολιτικής των «ήρεμων 
νερών»; Πιστεύετε ότι αποδίδει 
ή θα αποδώσει αυτή η πολιτική; 
Βοηθά ή βοήθησε το Κυπριακό;  

Χωρίς να γνωρίζουμε τις λε-
πτομέρειες των συνομιλιών και σε 
ποια βάση στηρίζεται η προσδο-
κία για «ήρεμα νερά», μέσα από 
τις δημόσιες δηλώσεις, κυρίως 
Τούρκων αξιωματούχων, διαπι-
στώνουμε κάποια ανησυχητικά 
δεδομένα σε σχέση με το Κυπρι-
ακό. Οι προκλητικές δηλώσεις 

του Τούρκου Προέδρου στη Γ.Σ. 
του ΟΗΕ, καθώς και του Τούρκου 
Υπουργού Εξωτερικών, άλλοτε 
έμμεσα και άλλοτε άμεσα σε σχέση 
με τις τουρκικές επιδιώξεις στο 
Κυπριακό, με αποκορύφωμα την 
τελευταία ότι η Τουρκία δεν βρί-
σκεται μακριά από την Κύπρο, 
θα πρέπει να μας κρατούν σε 
επαγρύπνηση. Είναι προφανές 
ότι η συγκεκριμένη τακτική της 
τουρκικής κυβέρνησης, αυτήν τη 
χρονική στιγμή, αποσκοπεί στην 
εξυπηρέτηση συγκεκριμένων στό-
χων και κυρίως στην αναβάθμιση 
των ευρωτουρκικών σχέσεων σε 
οικονομικό και πολιτικό επίπεδο. 

Με την τακτική της επιχειρεί 
να διασπάσει το κοινό μέτωπο 
Ελλάδας – Κύπρου, ώστε να μην 
τεθεί βέτο στην Ε.Ε. σε μια τέτοια 

προοπτική. Είναι γι’ αυτόν τον λόγο, 
όπως ήδη ανέφερα, που στην Ε.Ε. η 
Κύπρος δεν πρέπει να διασυνδέσει 
τη λύση του Κυπριακού με την 
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, 
γιατί αυτό το ενδεχόμενο είναι ου-
τοπικό, αλλά με την αναβάθμιση 
των ευρωτουρκικών σχέσεων. 

Η Κύπρος θα πρέπει να κα-
ταστήσει σαφές ότι, για να δώσει 
τη συγκατάθεσή της σε ένα τέτοιο 
ενδεχόμενο, πρέπει προηγουμένως 
η Τουρκία να αναγνωρίσει την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, να υλοποιήσει 
τις κυπρογενείς υποχρεώσεις που 
ανέλαβε έναντι της Ε.Ε. το 2005 
και να αποσύρει το βέτο για τη  
συμμετοχή του Κύπριου Υπουργού 
Άμυνας στις κοινές συνεδριάσεις 
των Υπουργών Άμυνας της Ε.Ε. 
με το ΝΑΤΟ.

Επιπρόσθετα και ανεξάρτητα 
από τις επιμέρους συναντήσεις και 
συζητήσεις, για τη βελτίωση των 
ελλαδο- τουρκικών σχέσεων, τόσο 
η πολιτική όσο και η στρατιωτική 
ηγεσία της Ελλάδας πρέπει να 
αντιληφθούν ότι στη σημερινή 
περιφερειακή και παγκόσμια 
πραγματικότητα ο γεωστρατηγι-
κός ρόλος της κάθε χώρας είναι 
σημαντικό στοιχείο για την ανα-
βάθμιση της διαπραγματευτικής 
της θέσης, σε ποικιλία θεμάτων 
ευρύτερου ενδιαφέροντος.  

Ο ρόλος αυτός για την Ελλάδα 
θα αναβαθμιστεί σημαντικά εάν αξι-
οποιήσει την Κύπρο. Η αξιοποίηση 
θα γίνει με δύο τρόπους. Ο πρώτος 
αφορά την αυξημένη αριθμητικά 
και οπλικά στρατιωτική δύναμη 
της Ελλάδας στην Κύπρο, ως εγ-

γυήτριας χώρας, και ο δεύτερος 
την άμεση οριοθέτηση της ΑΟΖ 
Ελλάδας – Κύπρου – Αιγύπτου. 

Τον ρόλο αυτό, που μπορεί 
να διαδραματίσει η Ελλάδα σε 
μια ιδιαίτερα ευαίσθητη περιοχή 
του πλανήτη, η Τουρκία επιχει-
ρεί από τη δεκαετία του 1950 
να τον αποδυναμώσει, γι’ αυτό 
προσπάθησε να ματαιώσει την 
ένωση της Κύπρου με την Ελλά-
δα, για να αποτρέψει τον πλήρη 
ελληνικό θαλάσσιο αποκλεισμό 
της και να ενσωματώσει την Κύ-
προ στην τουρκική επικράτεια στη 
βάση του σχεδίου «Επανάκτησης 
της Κύπρου», που εκπόνησε ο 
τουρκικός στρατός, ώστε αυτή να 
ελέγχει την Ανατολική Μεσόγειο 
και να ενισχύσει τον δικό της γε-
ωστρατηγικό ρόλο.

Αναγνώριση Κυπριακής Δημοκρατίας
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Αυστηρότερη Τροχαία Πειθαρχία   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Φ
ΡΙΚΤΑ τα 
μαντάτα στο 
ραδιόφωνο 
και στα δι-
αδικτυακά 
μέσα την 
περασμέ-

νη Κυριακή: Τριπλή θανατηφόρα 
τροχαία σύγκρουση, ώρα 00:20,  
στην οδό Αρχιεπ. Μακαρίου Γ΄, 
στο Φρέναρος. Και τέταρτο θύμα 
θανατηφόρου τροχαίου, ώρα 
03:10, στον κυκλικό κόμβο της 
συμβολής της οδού Αρχαγγέλου 
Μιχαήλ με την οδό Άντη Χατζη-
κωστή, επάνω στο περιτείχισμα 
του συγκροτήματος ΔΙΑΣ, στην 
Έγκωμη της Λευκωσίας. Τέσσερα 
νεαρά πλάσματα 18 και 20 χρονών 
άρπαξε ο Τροχαίος Χάροντας πριν 
το χάραμα του φου.

Στο Φρέναρος, μέσα από τα 
συντρίμμια του ΜΕΜ 971 οχή-
ματος BMW, το οποίο οδηγούσε 
επιζήσας 18χρονος, ανασύρθηκαν 
νεκροί οι επιβαίνοντες:

- Νικόλας Κουτσού, 18 χρ.,
- Μαρτίνος Μάρτη, 20 χρ. και
- Ειρηναίος Αδάμου, 20 χρ.
Στην Έγκωμη, στο όχημα ενοι-

κιάσεως που οδηγούσε 20χρονος 
και στο οποίο επέβαιναν στοιβαγ-
μένα άλλα έξι νεαρά πρόσωπα, 
ένα εκ των οποίων στον χώρο των 
αποσκευών, θανατώθηκε:

- η Ειρήνη Κοντογιώργου, 20 
χρονών.

Μόλις τέσσερεις μέρες νωρίτε-
ρα, Τετάρτη, ώρα 19:30, στην οδό 
Αρτέμιδος της Λάρνακας, μέσα σε 
κλεμμένο αυτοκίνητο που οδη-
γούσε (κι έχασε τον έλεγχό του) 
ένας 16χρονος, σκοτώθηκε:

- η Giulia Michaela Vasile, 
18 χρονών.

ΔΕΝ ΗΤΑΝ μόνο φρίκη και 
συγκλονισμό και πένθος που σκόρ-
πισε η είδηση για τις επιπρόσθετες 
τέσσερεις τροχαίες ανθρωποκτονίες 
των μεταμεσονυχτίων ωρών του 
Σαββάτου, στο Φρέναρος και στην 
Έγκωμη. Προκάλεσε και τρόμο. 
Και απόγνωση. Και τρεμούλιασμα. 
Ιδιαίτερα σε γονείς 18χρονων και 
20χρονων αγοριών και κοριτσιών, 
που ξενυχτούν διασκεδάζοντας, 
πίνοντας κιόλας τα σαββατόβραδα 
όπου πάνε οι παρέες με τ’ αυτο-
κίνητά τους.

- Τρόμος για τον αχόρταγο Τρο-
χαίο Χάροντα, ο οποίος δεν ξέρεις 
πού έχει στημένες και για ποιους 
τις επόμενες ενέδρες θανάτου.

- Και απόγνωση γιατί δεν ξέρεις 
πια αν όλ’ αυτά τα μέτρα που ισχύουν, 
όσο και όπως εφαρμόζονται, στους 
δρόμους για την Τροχαία Ασφάλεια, 
είναι ικανά να επιβάλλουν στις 20χρο-
νες θυγατέρες και τους 20χρονους 
γιούδες, και στον καθένα μας, την 
αναγκαία Τροχαία Πειθαρχία, ώστε 
να κοιμάσαι άνεγνοιας που βγήκε το 
παιδί σου με τ’ αυτοκίνητο...

- Και τρέμουλο όταν ακροά-

ζεσαι τους ετήσιους μακάβριους 
αριθμούς, πόσοι έχασαν την ζωή 
τους στην άσφαλτο μέχρι τον προτε-
λευταίο μήνα της φετινής χρονιάς. 
Πόσες δεκάδες οικογένειες, επι-
πλέον των προηγούμενων ετών, 
μαυροφόρησε φέτος ο Μινώταυ-
ρος στον λαβύρινθο της τροχαίας 
απειθαρχίας μας και ποιοι, αλίμονο, 
παίρνουμε σειρά για το μοιραίο.

ΦΟΒΕΡΗ η απαισιοδοξία του 
μετρήματος των νιόσκαφτων τά-
φων. Το χωρίς άλλο πρέπει του 
λοιπού να την εκτοπίσει η ελπίδα 
και η αισιοδοξία της βούλησης. 
Της βούλησης για δραστικότερο 
και αποτελεσματικότερο αγώνα 
αποτροπής του Τροχαίου Χάροντα.

- Δεν αρκούν όσα κάνουμε γι’ 
αυτό έως τώρα. Χρειάζονται κι άλλα. 

Κατεπειγόντως και με συνολική 
επάρκεια. Για να κλείσουν όλες οι 
ρωγμές από τις οποίες τρυπώνει 
το θανατικό. Τις γνωρίζουμε μία 
προς μία. Τις ξέρουν και τις λένε 
οι πιο έμπειροι από τους καθη-
κόντως αρμόδιους διερευνητές 
των τροχαίων συγκρούσεων που 
διαθέτει η Αστυνομία. Τις βλέπουν 
καθημερινά και όσοι της Τροχαίας 
Αστυνομίας περιπολούν και όσοι 
σπεύδουν εκεί όπου η αμπαλατο-
σύνη μας στο οδήγημα προκαλεί τα 
δυστυχήματα, με νεκρούς, τραυματίες 
και ανάπηρους, όλων των ηλικιών.

ΠΡΑΓΜΑΤΙ υπήρξε διαχρο-
νικά αδιαμφισβήτητο γεγονός η 
ολιγωρία (εκ των θανατηφόρων 
αποτελεσμάτων της: εγκληματική 
και κακουργηματική ολιγωρία) των 
διαδοχικών κυβερνήσεων και κοι-
νοβουλίων μας, στην επιτέλεση του 

ζωτικού καθήκοντος επίτευξης της 
επαρκούς Τροχαίας Ασφάλειας.

- Αρκεί να υπενθυμίσουμε 
την... αργοπορία 14 ετών, από το 
2007 μέχρι και το 2021, για την 
επαναλειτουργία Συστήματος Φω-
τοεπισήμανσης με τις σταθερές και 
κινητές κάμερες τροχαίας και την 
παρατεινόμενη μέχρι και σήμερα 
αναποτελεσματικότητα έγκαιρης 
επίδοσης των εξωδίκων προστίμων.

- Αρκεί να υπενθυμίσουμε το σα-
μποτάρισμα, από «γνωμάτευση» Γενι-
κού τινός Εισαγγελέως, στον αυστηρό 
αστυνομικό έλεγχο του «άλκοτεστ», 
που έστελνε τότε τους μεθυσμένους 
οδηγούς να διανυκτερεύσουν στο 
κελί για να προσαχθούν την επαύριον 
στο δικαστήριο.

ΤΩΡΑ πλέον δεν υπάρχει κα-
νένα άλλοθι για να μην γνωρίζουν 
άπαντες οι κυβερνώντες, νομοθε-
τούντες, δικάζοντες, με όλους τους 
συναρμόδιους του κράτους ότι το 
πρώτιστο για την αποτροπή του 
Τροχαίου Χάροντα ήταν, είναι και 
θα είναι η αποτελεσματικά αυστηρή 
και άτεγκτη επιβολή της Τροχαίας 
Πειθαρχίας. Με δύο κύριους πυ-
λώνες για την επίτευξή της:

1.  Την συστηματική εκπαίδευση 
των εφήβων και την διαρκή επαναδι-
αφώτιση των ενηλίκων στους κανόνες 
της Τροχαίας Πειθαρχίας, και:

2. Την επαρκέστερη - σε αριθ-
μητική δύναμη αστυνομικών και 
μέσων - Αστυνόμευση του οδικού 
δικτύου για την αυστηρή επιβολή 
της Τροχαίας Πειθαρχίας.

ΤΩΡΑ πλέον δεν υπάρχει κανένα άλλοθι 
για να μην γνωρίζουν άπαντες οι κυβερ-

νώντες, νομοθετούντες, δικάζοντες, με 
όλους τους συναρμόδιους του κράτους, 

ότι το πρώτιστο για την αποτροπή του 
Τροχαίου Χάροντα ήταν, είναι και θα είναι 

η αποτελεσματικά αυστηρή και άτεγκτη 
επιβολή της Τροχαίας Πειθαρχίας

Τρεις νέοι, 
ένας 18χρο-
νος και δύο 
20χρονοι, 
ανασύρθηκαν 
νεκροί από 
τα συντρίμμια 
του ΜΕΜ 
971 οχήμα-
τος BMW στη 
μεταμεσονύ-
κτια τροχαία 
σύγκρουση 
στο Φρένα-
ρος.
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Ο
ι σχέσεις Ισρα-
ήλ-Τουρκίας 
β ρ ί σ κ ο ν τ α ι 
στο χειρότε-
ρο σημείο 
τους. Μετά την 
τρομοκρατική 

επίθεση της Χαμάς εναντίον του 
Ισραήλ, τη δολοφονία και την ομη-
ρεία εκατοντάδων Ισραηλινών, η 
Τουρκία απέβαλε το προσωπείο. 
Εξαιτίας της συνέχισης του πολέ-
μου, που επεκτάθηκε στον Λίβα-
νο και στη Συρία, όσων οικτρών 
και φρικτών συντελούνται, και 
τον θάνατο χιλιάδων ανθρώπων 
εκατέρωθεν, ο Τούρκος Πρόεδρος 
έχει κυριολεκτικά αποχαλινωθεί. Ο 
κατακτητής της Κύπρου κατηγορεί 
το Ισραήλ για εγκλήματα πολέμου 
και ξεχνά όσα φοβερά εγκλήμα-
τα έχει διαπράξει ο Αττίλας στην 
Κύπρο. 

Μετά το επεισόδιο με το Μαβί 
Μαρμαρά (2010), οι τουρκο-ισ-
ραηλινές σχέσεις γνώρισαν μόνο 
μικρές ανάπαυλες στην αντιπαρά-
θεση των δύο χωρών. Ο πόλεμος 
Ισραήλ-Χαμάς-Χεζμπολάχ-Χού-
θι-τρομοκρατικών τζιχαντιστικών 
οργανώσεων έχει οδηγήσει στο 
ναδίρ τις τουρκο-ισραηλινές 
σχέσεις. Η Τουρκία θεωρείται 
πλέον εχθρική προς το Ισραήλ. 
Αυτό αποτυπώνεται όχι μόνο από 
την πολεμική ρητορική αξιωμα-
τούχων των δύο χωρών αλλά και 
από ισχυρισμούς του Ερντογάν ότι, 
τάχα, μετά τη Γάζα κα τον Λίβανο, 
το Ισραήλ θα επιτεθεί και εναντίον 
της Τουρκίας. Η κορύφωση στην 
κρίση έγινε μετά από δηλώσεις 
(12/11/2024), του νέου Υπουργού 
Εξωτερικών του Ισραήλ, Γεδεών 
Σάαρ, και τη βόμβα που έριξε. 

Στην πρώτη ομιλία του μετά 
την ανάληψη των καθηκόντων 
του, ο Σάαρ είπε ότι «οι Κούρδοι 
αποτελούν ένα από τα μεγαλύτερα 
έθνη στον κόσμο χωρίς δική τους 
κρατική υπόσταση». Σημείωσε ότι 
οι Εβραίοι και οι Κούρδοι, ως μειο-
νότητες στη Μέση Ανατολή, έχουν 
βρεθεί αντιμέτωποι με καταπίεση 
και διώξεις από κοινούς εχθρούς. 
«Σε μια περιοχή όπου πάντα θα 
είμαστε μειονότητα, οι φυσικές 
συμμαχίες θα είναι με άλλες μειο-
νότητες», ανέφερε. «Αυτές οι συμ-
μαχίες θα πρέπει να σχηματιστούν 
παράλληλα με τις συμφωνίες με 
τη Σαουδική Αραβία και άλλες 
αραβικές χώρες, κάτι που θα γίνει 
ευκολότερα μετά τους πολέμους 
με τη Χαμάς και τη Χεζμπολάχ». 
Οι θέσεις Σάαρ έχουν προκαλέσει 
οργή στην Άγκυρα, διότι δεν είναι η 
πρώτη φορά που ο νέος Ισραηλινός 
ΥπΕξ, όπως και ο Πρωθυπουργός 
Νετανιάχου και άλλοι Ισραηλινοί 
πολιτικοί και στρατιωτικοί, έχουν 
υπογραμμίσει κατ’ επανάληψιν τη 
σημασία δημιουργίας κουρδικού 
κράτους.

Ο Σάαρ υπενθύμισε την εισβο-

λή της Τουρκίας στην κουρδική 
περιοχή του Αφρίν το 2018 και 
την εκδίωξη δεκάδων χιλιάδων 
Κούρδων, με την εγκατάσταση 
τουρκοφώνων και τρομοκρατικών 
οργανώσεων υποστηριζομένων από 
την Άγκυρα. Επίσης υποστήριξε 
την ενίσχυση των σχέσεων με τον 
κουρδικό λαό και τη στήριξή του 
απέναντι στην καταπίεση που υφί-
σταται από το Ιράν και την Τουρκία, 
επισημαίνοντας ότι αυτή η σχέση 
έχει «πολιτικές και στρατηγικές 
προεκτάσεις για το Ισραήλ». Στη 
συνέχεια ανέλυσε τη  διαχρονική 
πολιτική του Ισραήλ να οικοδομή-
σει «ισχυρές σχέσεις με τις μειο-
νότητες της Μέσης Ανατολής και 
να επιδιώξει συμμαχίες με χώρες 
που περιβάλλουν τον αραβικό κό-
σμο». Η συνεργασία του Ισραήλ 
με αραβικές χώρες έχει ενισχυ-
θεί σημαντικά με τις Συμφωνίες 
του Αβραάμ, που οδήγησαν στην 
ομαλοποίηση των σχέσεων με τα 
Η.Α.Ε., το Μπαχρέιν, το Μαρόκο, 
ενώ επιχειρείται κανονικοποίηση 
σχέσεων με τη Σ. Αραβία.

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο 
νέος Ισραηλινός ΥπΕξ εκφράζεται 
υπέρ της δημιουργίας κουρδικού 
κράτους. Τον Ιούνιο του 2017 κά-
λεσε το Ισραήλ να υποστηρίξει 
την ανεξαρτησία του Κουρδιστάν, 
δηλώνοντας ότι «έχουν αποδείξει 
εδώ και δεκαετίες ότι είναι ένας 
αξιόπιστος στρατηγικός εταίρος 
για μας». Τον Σεπτέμβριο του 
ίδιου έτους, καθώς οι Κούρδοι 
στο Ιράκ ετοιμάζονταν για δη-
μοψήφισμα για την ανεξαρτησία 
τους, ο Νετανιάχου δήλωσε: «Το 
Ισραήλ υποστηρίζει τη δημιουρ-
γία ενός κουρδικού κράτους 

και τις θεμιτές προσπάθειες του 
κουρδικού λαού ν’ αποκτήσει το 
δικό του κράτος». Σε ομιλία του, 
το 2014, ο Νετανιάχου είχε εκ-
φράσει την υποστήριξή του προς 
«τις φιλοδοξίες των Κούρδων για 
ανεξαρτησία», λέγοντας πως αξί-
ζουν «πολιτική ανεξαρτησία».

Εξάλλου, ο υποστράτηγος Yair 
Golan, σήμερα πρόεδρος του Δη-
μοκρατικού Κόμματος και σφοδρός 
επικριτής του Νετανιάχου, σε ομιλία 
του στην Ουάσιγκτον (7/9/2017 - 
Washington Institute for Near East 

Policy) και απαντώντας σε ερώτηση 
για το Κουρδικό Δημοψήφισμα 
και το ενδεχόμενο δημιουργίας 
ανεξάρτητου κουρδικού κράτους, 
είπε: «Είμαι θερμά υπέρ ενός ανε-
ξάρτητου Κουρδιστάν. Μου αρέσει 
ιδιαίτερα ο κουρδικός λαός και, 
όπως γνωρίζετε, είχαμε μια καλή 
συνεργασία με τον κουρδικό λαό 
από τις αρχές της δεκαετίας του ’60. 
Κοιτάζοντας στη Μέση Ανατολή 
σήμερα, θα έλεγα ότι η μοναδι-

κή θετική εξέλιξη σχετικά με την 
τύχη της Μέσης Ανατολής είναι η 
εμφάνιση κάποιου είδους κουρδι-
κής οντότητας – μιας ανεξάρτητης 
οντότητας». Αφού περιέγραψε τους 
Κούρδους ως «ένα μετριοπαθές 
στοιχείο» και απέρριψε τη θέση 
ότι το ΡΚΚ είναι τρομοκρατική 
οργάνωση, υποστήριξε:

«Δεν μπορώ να σχεδιάσω τα 
συγκεκριμένα σύνορα, ούτε πώς 
θα βρεθούν μαζί Ιρανοί, Ιρακινοί, 
Σύριοι και Τούρκοι Κούρδοι και 
ίσως δεν θα υλοποιηθεί αυτό το 

σχέδιο στην εποχή μας. Αλλά, 
κοιτάζοντας το Ιράν στ’ Ανατολικά, 
κοιτάζοντας την αποσταθεροποί-
ηση στην περιοχή, μια σταθερή, 
συμπαγής, συνεκτική κουρδική 
οντότητα στη μέση αυτού του “βάλ-
του” δεν είναι καθόλου κακή ιδέα». 
Σύμφωνα με τον πρώην ανώτατο 
αξιωματούχο της Μοσάντ, Eliezer 
Tsafrir, από το 1963 το Ισραήλ 
είχε αρχίσει να προμηθεύει τους 
Κούρδους του Μπαρζανί με κάθε 

είδους εξοπλισμό και εκπαίδευ-
ση μαχητών. Στη Συρία και στο 
Ιράκ, οι Κούρδοι απολαμβάνουν 
περιορισμένη αυτονομία. Το δη-
μοψήφισμα του Σεπτεμβρίου 2017 
για την ανεξαρτησία του ιρακινού 
Κουρδιστάν απέτυχε, επειδή δεν 
είχε περιφερειακή και διεθνή υπο-
στήριξη.

Η δημιουργία κουρδικού κρά-
τους στα σύνορα Τουρκίας, Συρί-
ας, Ιράκ και Ιράν θα συνιστούσε 
καταλυτική σφήνα ειδικά στα με-
γαλοϊδεατικά σχέδια της Άγκυρας 
και της Τεχεράνης. Ο κουρδικός 
πληθυσμός υπολογίζεται πέραν 
των 40 εκ. Ένα κουρδικό κράτος, 
υποστηριζόμενο από τις ΗΠΑ και 
το Ισραήλ, θα  αναδιάτασσε το ισο-
ζύγιο ισχύος διαφόρων δρώντων 
στη Μέση Ανατολή και, κυρίως, της 
Τουρκίας και του Ιράν. Μετά την 
έκβαση του πολέμου του Ισραήλ 
εναντίον της Χαμάς, της Χεζμπολάχ, 
της Συρίας και του Ιράν, ίσως θα 
αναδιαμόρφωνε και τον χάρτη των 
συνόρων  της περιοχής. 

Για 60 και πλέον χρόνια, το Ισ-
ραήλ συνδαυλίζει τις κουρδικές 
προσδοκίες. Σήμερα επαναφέρει 
τη δημιουργία κουρδικού κράτους. 
Αυτό συναρτάται και προς τις Συμ-
φωνίες του Αβραάμ με αραβικές 
χώρες. Αν δεν είναι απλώς εποχική 
σκοπιμότητα αυτή η υποστήριξη, 
η δημιουργία ανεξάρτητου, δημο-
κρατικού κουρδικού κράτους θα 
ανέτρεπε τις Συμφωνίες Σάικς-Πι-
κό, και θα εδραίωνε τις ΗΠΑ και 
το Ισραήλ ως τους ισχυρότερους 
δρώντες στη Μ. Ανατολή και στην 
Ευρασία. Με ό,τι αυτό θα συνε-
πάγεται για τις περιφερειακές και 
διεθνείς σχέσεις.

Το Ισραήλ θ’ αξιοποιήσει τους Κούρδους ως
«φυσικούς συμμάχους» εναντίον της Τουρκίας;

Το Ισραήλ επαναφέρει τη δημιουργία 
κουρδικού κράτους. Αυτό συναρτάται 

και προς τις Συμφωνίες του Αβραάμ με 
αραβικές χώρες. Αν δεν είναι απλώς 

εποχική σκοπιμότητα αυτή η υποστήριξη, 
η δημιουργία ανεξάρτητου, δημοκρατικού 
κουρδικού κράτους θα ανέτρεπε τις Συμ-

φωνίες Σάικς-Πικό και θα εδραίωνε τις 
ΗΠΑ και το Ισραήλ ως τους ισχυρότερους 
δρώντες στη Μ. Ανατολή και στην Ευρα-
σία. Με ό,τι αυτό θα συνεπάγεται για τις 

περιφερειακές και διεθνείς σχέσεις



 

Π
ροτού αναλάβει 
τη διακυβέρνη-
ση των ΗΠΑ ο 
Ντόναλτ Τραμπ, 
ο Πρόεδρος 
Μπάιντεν και 
οι συνεργάτες 

του αποφάσισαν να δώσουν άδεια 
στην Ουκρανία να χρησιμοποιήσει 
τους αμερικανικούς πυραύλους 
ATACMS, με βεληνεκές περί τα 
150 χιλιόμετρα, για να κτυπηθούν 
εδάφη εντός της Ρωσίας. Τα ερωτή-
ματα που εγείρονται έχουν ως εξής: 
Ποιους τελικά θα κτυπήσουν οι 
αμερικανικοί πύραυλοι; Μόνο τους 
Ρώσους ή και τον Τραμπ καθώς 
και την Ευρώπη; Η απάντηση των 
Ρώσων με σύγχρονο υπερηχητικό, 
διηπειρωτικό πύραυλο, τελευταίας 
τεχνολογίας, συνιστά σαφή απο-
τρεπτική απειλή και δη πυρηνικού 
χαρακτήρα.   

Προσδοκίες και αλήθειες 
από τα κτυπήματα  

Επί των ανωτέρω μπορεί να 
επισημανθεί ότι, από τη χρήση 
των αμερικανικών ή και άλλων 
βρετανικών ή ακόμη και γαλλικών 
πυραύλων: 

Δεν θα κερδηθεί ο πόλεμος, όπως 
είχαν υποσχεθεί Δημοκρατικοί 
και Ευρωπαίοι. Μάλλον γίνεται 
προσπάθεια να φέρουν τη Ρωσία 
στα όριά της, δηλαδή στη χρήση 
τακτικών πυρηνικών εάν πληγούν 
στρατηγικοί στόχοι, πράγμα δύσκολο 
λόγω της ρωσικής αντιπυραυλικής 
ομπρέλας, αλλά και για ένα άλλο 
λόγο: Από τη χρήση πυρηνικών 
και την ανταπόδοση δεν θα υπάρξει 
νικητής. Η αλλαγή του ρωσικού 
δόγματος για τα πυρηνικά κτυπή-
ματα είναι ενταγμένη στη ρωσική 
πυρηνική αποτροπή. Έχει ως στόχο 
να περιορίσει τις επιλογές των Δυ-
τικών ως προς τα κτυπήματά τους 
μέσω Ουκρανίας, παρά να κάνει 
χρήση πυρηνικών. Και τι λέει η 
αλλαγή αυτή: Ότι δεν θα κτυπηθούν 
μόνο οι χώροι από τους οποίους 
εκτοξεύονται πύραυλοι, που θα 
πλήξουν στρατηγικούς στόχους 

της Ρωσίας, αλλά και στρατηγικοί 
στόχοι εκείνων που έχουν την ευ-
θύνη, όπως π.χ. στόχοι Ευρωπαίων 
ή Αμερικανών, εκτός Ουκρανίας. Ο 
σύγχρονος υπερηχητικός και διηπει-
ρωτικός πύραυλος ORESHNIK, με 
βεληνεκές ώς και 5,500 χιλιόμετρα 
και ταχύτητα 12,300 χιλιόμετρα την 

ώρα, δύναται να φέρει και πυρη-
νικές κεφαλές. Μπορεί να κτυπά 
παντού εντός της Ευρώπης και είναι 
μήνυμα συναφές με την αλλαγή του 
πυρηνικού δόγματος στη λογική 
της αποτρεπτικής απειλής.    

 Προσδοκάται ότι η απάντηση 
της Ρωσίας στα όποια κτυπήματα θα 

χαλάσει ακόμη πιο πολύ την εικόνα 
του Προέδρου Πούτιν και θα υπάρχει 
μεγαλύτερη αντίδραση στη Δύση. 
Υπό αυτές τις συνθήκες, υπάρχει η 
αντίληψη ότι θα είναι δυσκολότε-
ρη η διαδικασία για τον Τραμπ να 
εφαρμόσει τον σχεδιασμό του για 
ειρήνευση. Από την άλλη, δεν είναι 

βέβαιο εάν ενδιαφέρεται ο Πούτιν 
τι αντίληψη έχει γι’ αυτόν η Δυτική 
κοινή γνώμη. Ούτε θα είναι δύσκο-
λο για τον νέο Αμερικανό Πρόεδρο 
να την ρυμουλκήσει μαζί του, εάν 
προωθήσει σχέδιο για ειρήνευ-
ση. Επί τούτου, λοιπόν,  μπορούν 
να υπογραμμιστούν τα εξής: Α) Το 
55% των Ουκρανών θέλουν το τέ-
λος του πολέμου, ασχέτως εάν θα 
χάσουν εδάφη. Κατά το πρόσφατο 
παρελθόν, πέραν του 73% ήταν 
υπέρ της συνέχισης του πολέμου. 
Υπάρχει αλλαγή στάσης λόγω κό-
στους και δη σε ανθρώπινες ζωές. 
Β) Αυξάνονται οι λιποταξίες και η 
άρνηση κατάταξης, καθώς και οι δι-
αμαρτίες των γονιών που χάνουν τα 
παιδιά τους. Δεν υπάρχει το ηθικό 
που υπήρχε. Γ) Η Ουκρανία είναι η 
πρώτη χώρα σε υπογεννητικότητα 
και καταχρεωμένη. Σύμφωνα με επί-
σημα στοιχεία, το χρέος της χώρας 
έφτανε τον Οκτώβριο τα 155,56 δις 
δολάρια. Όπως προειδοποίησε ο  
πρώην Πρωθυπουργό της χώρας, 
Mykola Azarov, το εθνικό χρέος θα 
ήταν δυνατό να φτάσει ώς το τέλος 
του έτους τα 173 δις δολάρια, την 
ίδια στιγμή που το Διεθνές Νομι-
σματικό Ταμείο εκτιμά ότι το χρέος 
της Ουκρανίας θα ξεπεράσει τα 100 
δις δολάρια το 2025. Δεν υπάρχει 
στην ουσία κράτος! Και θα είναι χει-
ρότερη η κατάσταση εάν συνεχιστεί 
ο πόλεμος υπό την εξής έννοια: Η 
Ουκρανία αφενός θα χάσει εδάφη 
από τη Ρωσία, ενδεχομένως περισ-
σότερα απ’ ό,τι χάνει σήμερα, και 
αφετέρου θα είναι καταχρεωμένη 
στις ΗΠΑ και τους Ευρωπαίους. 
Πώς και πότε θα ανασάνει;..

Το κόστος της ΕΕ και 
η αμυντική αυτονομία 

 Άρα, μια κλιμάκωση της κρίσης 
λόγω της χρήσης αμερικανικών 
ή άλλων Δυτικών πυραύλων και 
της ρωσικής απάντησης προκαλεί 
τρόμο και δεν βελτιώνει τη θέση 
των Ουκρανών σε μια επί Τραμπ 
διαπραγμάτευση, παρότι, κατά μία 
εκδοχή, θα την καθυστερήσει. Μπο-
ρεί, όμως, να την αποτρέψει; Την  
δυσκολεύει μεν, αλλά αν η ειρήνευ-
ση είναι κάτι που θα θέλουν Ρώσοι 
και Αμερικανοί, δεν θα αποτραπεί. 
Εκείνο που συμβαίνει από την κλι-
μάκωση δεν είναι μόνο η όποια 
αύξηση του κόστους που πληρώνει 
η Ουκρανία παντού, αλλά και του 
κόστους που πληρώνει η Ευρώπη. 
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ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

 Εφιαλτικό πόκερ 
με πυραύλους  

στη σκιά της πυρηνικής αποτρεπτικής απειλής

Η ΝΈΑ ΓΈΩΠΟΛΙΤΙΚΗ ΑΡΧΙΤΈΚΤΟΝΙΚΗ ΤΩΝ ΗΠΑ ΣΤΗΝ ΈΥΡΑΣΙΑ ΚΑΙ ΠΟΙΟΝ ΣΤΟΧΈΥΈΙ Ο ΜΠΑΙΝΤΈΝ

Ποια τα  σχέδια για ειρήνη στην Ουκρανία, τι σημαίνει η αλλαγή του πυρηνικού 
δόγματος της Ρωσίας και πώς η Άγκυρα επιδιώκει κηδεμονία επί της Κύπρου 

Η νέα αρχιτεκτονική Τραμπ επιδιώκει τον τερματισμό του πολέμου στην Ουκρανία, τη δημιουργία συν-
θηκών συνεργασίας με τη Ρωσία στον χώρο της Ευρασίας (βλέπε πράσινο χρώμα), την ανάσχεση της 
Κίνας και την απομόνωση του Ιράν. Ο πρώτος χάρτης δεν αποτυπώνει απλώς τα προαναφερθέντα, αλλά 
και τις διάφορες σημαντικές γεωπολιτικές περιοχές του πλανήτη και, ειδικότερα, τα σημεία ελέγχου και 
διέλευσης πολεμικών και εμπορικών πλοίων. Βλέπε 1, 2, 3. Η αρχιτεκτονική Τραμπ στηρίζεται αφενός 
στις θεωρίες του Μάκιντερ και του Σπάικμαν, περί ελέγχου του κέντρου της Γης, αλλά και του δόγματος: 
όποιος ελέγχει τις θάλασσες, ελέγχει το παγκόσμιο σύστημα. 

Πέραν του χώρου της Ευρασίας, ο Πρόεδρος Τραμπ επιδιώκει την ανασύσταση των Συμφωνιών του 
Αβραάμ για να συνδέσει τα αραβικά κράτη με το Ισραήλ και να δημιουργήσει τον ασφαλή διάδρομο μετα-
ξύ Ινδίας - ΗΑΕ - Σαουδικής Αραβίας -  Ιορδανίας - Κύπρου - Ελλάδας. Η περιοχή μας αποτελεί σημαντι-
κό τόξο στην περιφέρεια της Ευρασίας. 
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Διότι ο πόλεμος είναι στο σπίτι της. 
Και έχει ήδη τρομερό ενεργειακό 
και οικονομικό κόστος. Ταυτοχρό-
νως, δε, αυξάνεται η εξάρτηση της 
Ευρώπης από τις ΗΠΑ: Α) Όσο 
ενισχύεται, λόγω της κλιμάκωσης 
της κρίσης, η ρωσική απειλή που 
εκδηλώνεται με τρομακτικούς πυ-
ραύλους νέας γενιάς που κτυπούν 
παντού. Β) Λόγω της αδυναμίας των 
Ευρωπαίων ν’ αντιμετωπίσουν την 
όποια ρωσική απειλή μόνοι τους. 
Χρειάζονται τους Αμερικανούς. Η 
ενεργειακή, οικονομική, στρατιω-
τική και στρατηγική εξάρτηση των 
Ευρωπαίων από τις ΗΠΑ είναι πολύ 
μεγαλύτερη σήμερα απ’ ό,τι ήταν 
πριν από τον πόλεμο. Και θα συ-
νεχίσει, ανεξαρτήτως εάν επέλθει 
συμφωνία ή όχι. Γιατί; Διότι η ρωσι-
κή απειλή δεν θα εξαφανιστεί και ο 
Τραμπ θα ζητήσει από την Ευρώπη, 
όπως και στο παρελθόν, να βάλει το 
χέρι στην τσέπη, εάν θέλουν να έχει 
άμυνα. Μπορούν, όμως, τα κράτη 
της ΕΕ να φτιάξουν αυτόνομη άμυνα; 
Ακόμη και αν μπορούν, πότε θα 
την έχουν έτοιμη; Δύσκολο. Γιατί; 
Επειδή υπάρχει το ΝΑΤΟ, το οποίο 
θεσμικά είναι  συνδεδεμένο με την 
ΕΕ και για την αλλαγή των Συνθη-
κών χρειάζεται ομοφωνία. Οι εντός 
της ΕΕ «Ατλαντιστές» εμπιστεύονται 
την ασφάλειά τους πιο πολύ στις 
ΗΠΑ παρά στους εταίρους τους. 
Άλλωστε, ο Τραμπ δεν θα ήθελε 
να τερματίσει το Δόγμα: Αμερική, η 
Ευρωπαϊκή Δύναμη, αλλά να βάλει 
τους Ευρωπαίους να πληρώνουν 
περισσότερα χρήματα για τη δική 
τους ασφάλεια κατά τρόπον ώστε 
να επωφελείται ο ίδιος και οι ΗΠΑ.   

Ήδη, ο Τραμπ είναι σε επικοι-
νωνία μέσω συνεργατών του με τον 
Πούτιν. Εάν δεν γίνει πυρηνικός 
πόλεμος ή επεισόδιο, γιατί να μην 
προκύψει προσπάθεια ειρήνευσης; 
Κόστος δεν έχει μόνο η Ουκρανία 
αλλά και η Ρωσία, καθώς και οι 
Ευρωπαίοι, αλλά και οι ΗΠΑ. Το 
ερώτημα είναι ποιο θα είναι το σε-
νάριο της λύσης. Και πώς θα είναι 
όλοι ικανοποιημένοι ή πώς θα πλα-
σάρουν τη συμφωνία ακόμη και αν 
δεν είναι όλοι κερδισμένοι όσο θα 
ήθελαν. Η Ρωσία είναι υπερδύναμη 
και δεν είναι εύκολος διαπραγμα-
τευτής για τις ΗΠΑ ο Πούτιν. Έχει 
ήδη διαρρεύσει μια από τις πολλές, 
προφανώς, αμερικανικές παραλλα-
γές σχεδίων λύσης, που προσφέρει 
στη Ρωσία την Κριμαία, τα εδάφη 
που κρατά ώς αυτήν  τη στιγμή με 
κάποιες μικρές αναπροσαρμογές και 
με μια συναφή πρόταση να είναι η 
Ουκρανία 20 χρόνια εκτός ΝΑΤΟ 
και μετά να γίνει νέα επί τούτου 
συζήτηση. Σε αντίθεση ο Πούτιν 

όχι μόνο δεν θέλει την Ουκρανία 
στο ΝΑΤΟ, αλλά ζητά να τεθεί η 
χώρα κάτω από επιτήρηση των 
κρατών μελών του Σ. Ασφαλείας, 
που είναι και πυρηνικές δυνάμεις, 
για να μην εγκατασταθούν στη χώρα 
πυρηνικά και να μείνει αποστρατιω-
τικοποιημένη ζώνη. Διότι, εκτός των 
άλλων, έχει χάσει την ουδετερότητα 
της Σουηδίας και της Φινλανδίας, 
ενώ θεωρεί ως απειλή τις Βαλτικές 
Χώρες. Συνεπώς δεν έχει πρόθεση 
να δεχθεί αλλαγή του καθεστώτος 
της Ουκρανίας ως νεκρής ζώνης 
ασφαλείας. 

Στρατηγικοί στόχοι, σταθε-
ρότητα και προτεκτοράτο 

Επί τούτου αναφύονται και τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

Ποιος είναι ο στρατηγικός στόχος 
της Ρωσίας; Θα δεχθεί κατάπαυ-
ση του πυρός προτού φτάσει στον 
Δνείπερο ποταμό ή στην Οδησσό, 
για να μετατρέψει την Ουκρανία 
κλειστή χώρα, χωρίς πρόσβαση 
στη θάλασσα, και να πλησιάσει την 
Υπερδνειστερία; Αυτός δεν ήταν ο 
αρχικός στόχος; Θα τον εγκαταλεί-
ψει στο πλαίσιο ενός συμβιβασμού; 
Δεν θα ήταν όμως αποτυχία; Τι 
ενδιαφέρει τον Πούτιν υπό τις 
υφιστάμενες συνθήκες; Να μείνει 
στην Ιστορία για την προσάρτηση 
εδαφών, που τα έχει ήδη επιτύχει, 
ή να το ρισκάρει;

Πώς οι Ευρωπαίοι που στηρί-
ζουν την πολιτική του Μπάιντεν και 
τον πόλεμο ώς την τελική νίκη της 
Ουκρανίας θα δικαιολογήσουν την 
υπαναχώρησή τους; Δεν θα ήταν 
γι’  αυτούς μια στρατηγική ήττα, την 
οποία θα πληρώσουν πολιτικά; Θα 
φέρει ή όχι η αλλαγή στην Προεδρία 
των ΗΠΑ, αλλαγή σε κυβερνήσεις 
στην Ευρώπη, που στήριξαν ανα-
φανδόν τους Δημοκρατικούς; Θα 
είναι οι συνομιλίες για ειρήνευση 
ένας πρόσθετος λόγος εφόσον η 
πολιτική τους θα είναι εκτεθειμέ-
νη; Πώς θα σταθεί στην εξουσία ο 
Ζελένσκι,  που έστελνε κόσμο στο 
πεδίο της μάχης ώς την τελική νίκη 
όταν θα χάσει εδάφη; Θα σημάνει ή 
όχι μια συμφωνία το τέλος του; Και 
αν δεν φύγει από την Προεδρία θα 
υπάρξει ή όχι πολιτική αστάθεια; 
Ποιος θα εγγυηθεί την πολιτική 
σταθερότητα στην Ουκρανία; Οι 
ΗΠΑ, η Ρωσία ή η ΕΕ; Ή και οι 
τρεις μαζί; Θα γίνει ή όχι η Ου-
κρανία ένα κλασικό προτεκτοράτο 
και μια νεκρή ζώνη των μεγάλων 
δυνάμεων;  

Ο νέος σχεδιασμός 
και το τόξο… 

Ο Τραμπ, πάντως, επιδιώκει να 

δημιουργήσει μια νέα γεωπολιτική 
συνθήκη στον χώρο της Ευρασίας. 
Και πώς θέλει να το πετύχει; Ο 
στόχος του είναι η αποτροπή της 
Κίνας. Όχι μόνο οι ΗΠΑ, αλλά 
ούτε η Ρωσία θα ήθελε την Κίνα 
να είναι πρώτη μεταξύ ίσων στο 
παγκόσμιο σύστημα περί το 2030. 
Συνεπώς, είναι θεμιτή η βελτίωση 
των σχέσεων ΗΠΑ – Ρωσίας και 
Ευρώπης, που σημαίνει όμως και 
ενεργειακή αποκατάσταση; Από 
την άλλη, σε αυτήν την εξίσωση 
μπαίνει και η Τουρκία ως χώρα 
του ΝΑΤΟ και ως περιφερειακή 
δύναμη, η οποία κατά τον πόλε-
μο τήρησε ίσες αποστάσεις με τη 
Ρωσία και τις ΗΠΑ, καθώς και με 
την Κίνα και την Ουκρανία. Είναι η 
χώρα της δυτικής ανάσχεσης στη 
Μαύρη Θάλασσα ως σημαντική 
δύναμη του ΝΑΤΟ. Είναι εξίσου 

σημαντική χώρα στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο, στη Μέση Ανατολή 
και στον Καύκασο, ενώ μέσω των 
τουρκογενών χωρών, των οποί-
ων ηγείται, φτάνει ώς την Κίνα. 
Διατηρεί άριστες σχέσεις με την 
Ουκρανία και θα θελήσει να έχει 
ρόλο στη διαδικασία ειρήνευσης. 
Ανεξαρτήτως του ρόλου της στο 
Ουκρανικό, θα είναι, λόγω της στρα-
τηγικής την οποία έχει οικοδομήσει 
μέσω της γεωπολιτικής της θέσης, 
υπολογίσιμης σημασίας στη νέα 
τάξη πραγμάτων, την οποία οι ΗΠΑ 
θα θελήσουν με τη συμμετοχή της 
Ρωσίας να δημιουργήσουν στην 
Ευρασία, της οποίας στρατηγικό 
τόξο συνιστά η περιοχή μας.               

Σχέσεις Κύπρου, Ρωσίας, 
ΗΠΑ και Τουρκίας  

Η Τουρκία, λοιπόν, δεν εκτιμάται 

να είναι χαμένη από τη διαδικασία 
ειρήνευσης ή από μια φόρμου-
λα λύσης στο Ουκρανικό. Λογικό 
είναι ότι η Άγκυρα θα επιδιώξει, 
όπως και οι ΗΠΑ, τη βελτίωση των 
σχέσεών τους. Το επόμενο θέμα 
είναι εάν θα βελτιωθούν οι σχέσεις 
Ισραήλ – Τουρκίας. Εδώ είναι τα 
πολύ δύσκολα.  Συναφώς, διερω-
τάται κάποιος: Πού βρίσκονται Κύ-
προς και Ελλάδα; Αμφότερες: 1) 
Εμφανίστηκαν βασιλικότερες του 
βασιλέως και διέρρηξαν τις σχέ-
σεις τους με τη Μόσχα. Πώς θα τις 
φτιάξουν τώρα, εάν τις βελτιώσουν 
οι ΗΠΑ με τη Ρωσία; Ξεχνά ή όχι 
εύκολα ο Πούτιν; 2) Έβαλαν όλα 
τα αβγά τους στο καλάθι των Δη-
μοκρατικών και εξελέγη ο Τραμπ. 
Τώρα ποιος θα υπερασπιστεί τα 
συμφέροντά μας με τη Ρωσία; Η 
ΕΕ; Τις κυβερνήσεις των εταίρων 
μας ποιος θα τις υπερασπιστεί για 
να μας υπερασπιστούν εμάς, όταν η 
ΕΕ είναι φύσει και θέσει αδύναμη 
και αναξιόπιστη;  Κάποιος δικαίως 
θα ισχυριστεί ότι έχουν βελτιωθεί 
οι σχέσεις μας με τις ΗΠΑ και δη 
λόγω της κρίσης στη Μέση Ανα-
τολή, την οποία θα επιδιώξει να 
τελειώσει και αυτήν ο Τραμπ για 
τους εξής λόγους: 1) Να επανα-
συστήσει τη Συμφωνία του Αβρα-
άμ για να φέρει και πάλι κοντά 
το Ισραήλ με αριθμό αραβικών 
και μουσουλμανικών  κρατών και 
δη με τη Σαουδική Αραβία, έτσι 
ώστε να απομονώσει το Ιράν και 
να τσακίσει την τρομοκρατία. 2) 
Να συνδέσει την Ευρασία με τη 
Μέση Ανατολή και την Ινδία και 
να αποδυναμώσει τους BRICs και 
την Κίνα. 3) Η σχέση μας με τις 
ΗΠΑ δεν είναι καν αλληλεξάρ-
τησης αλλά εξάρτησης, διότι δεν 
διαθέτουμε αξιόπιστες ένοπλες 
δυνάμεις. Μπορεί μεν οι Αμερι-
κανοί να χαλούν μετά την κρίση 
στη Μ. Ανατολή «τη σούπα στην 
Τουρκία», να μην της επιτρέπουν 
δηλαδή να έχει ηγετικό ρόλο, λόγω 
της παρουσίας του 6ου Αμερικανι-
κού Στόλου, όμως, με τη λήξη των 
εχθροπραξιών θα αποχωρήσουν. 
Χωρίς να… φύγουν. Ως εκ τούτου, 
με βάση τα ισοζύγια δυνάμεων, η 
Τουρκία θα έχει τον κύριο λόγο 
στη σχέση της με την Κύπρο και θα 
επιδιώξει να τον επεκτείνει μέσω 
της Γαλάζιας Πατρίδας. Ερώτημα: 
Πώς λοιπόν θα μπορούσαμε να γί-
νουμε σύμμαχοι των ΗΠΑ με ειδικό 
όφελος, που θα είναι αποτρεπτικό 
για την τουρκική απειλή; Μόνο με 
το Δόγμα του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου και τη συνεργασία με το 
Ισραήλ. Υπάρχει χρόνος; Πάντα. Το 
πρόβλημα είναι άλλο: Ότι τόσο η 
Αθήνα όσο και η Λευκωσία είναι 
κολλημένες και επιμένουν σε μια 
Πενταμερή για το Κυπριακό, στην 
οποία μέχρι στιγμής επιτρέπουν 
στην Τουρκία να θέτει επί τάπη-
τος την ισότιμη κυριαρχία και τα 
δύο κράτη. Και να προδιαγράφει 
μια λύση, που θα είναι διάλυση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και θα εντάσσει την Κύπρο κάτω 
από τον δικό της έλεγχο στη νέα 
γεωπολιτική αρχιτεκτονική και 
στο σύστημα ασφάλειας από την 
Ευρασία ώς τη Μέση Ανατολή, 
και τη γειτονιά μας…   

Οι τρεις χάρτες αποτυπώνουν τις εκτάσεις που κατέχει η Ρωσία επί ουκρανικού εδά-
φους σε διάφορες χρονικές περιόδους από την έναρξη του πολέμου μέχρι σήμερα. 
Ο δε τελευταίος είναι συγκριτικός. Σήμερα η Ρωσία κατέχει το 20% περίπου και, αν 
αρχίσουν διαπραγματεύσεις ειρήνευσης, θα είναι δύσκολο να της το αποσπάσουν. 
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Συζητήθηκε ο «Κά-
θετος Διάδρομος», 

που συνδέει την 
Ελλάδα με την Κε-
ντρική και Νοτιοα-
νατολική Ευρώπη

Η
ExxonMobil ανα-
κοίνωσε αυτήν 
την εβδομάδα 
ότι θα ξεκινήσει 
γεωτρήσεις για 
φυσικό αέριο 
στην Κυπριακή 

ΑΟΖ τον Ιανουάριο του 2025. Η 
εταιρεία, που απέκτησε άδειες στην 
Κύπρο το 2017 και ανακάλυψε το 
κοίτασμα «Γλαύκος» το 2019, σχε-
διάζει να εξετάσει τα υποσχόμενα 
κοιτάσματα Pegasus και Electra 
στα οικόπεδα 6 και 5 αντίστοιχα. 
Η κίνηση αυτή σηματοδοτεί μια 
εκ νέου επανεκκίνηση των δι-
αδικασιών εκμετάλλευσης του 
φυσικού πλούτου της Ανατολικής 
Μεσογείου, με την Κυπριακή Δη-
μοκρατία στο επίκεντρο. Ο πόλε-
μος στο Ισραήλ, η καθυστέρηση 
των ερευνών σε Ελλάδα και η 
στασιμότητα στα ενεργειακά της 
Αιγύπτου πάγωσαν τις διεργασίες 
εδώ και αρκετό καιρό. Η επανε-
κλογή Τραμπ και η πρόθεση της 
νέας Κυβέρνησης να αξιοποιήσει 
περαιτέρω τα ορυκτά καύσιμα, και 
συγκεκριμένα το LNG, δίνει μια νέα 
ώθηση, την οποία Κύπρος-Ελλάδα 
οφείλουν να εκμεταλλευτούν, παρά 
τις όποιες αναμενόμενες ενστάσεις 
της Άγκυρας. 

Άραβες στον σταθμό LNG 
Αλεξανδρούπολης 

Αξίζει να σημειωθεί πως η πλωτή 
μονάδα LNG της Αλεξανδρούπο-
λης υποδέχθηκε πριν από λίγες 
ημέρες πρέσβεις από 10 αραβικές 
χώρες. Συγκεκριμένα, από Αίγυπτο, 
Ιράκ, Ιορδανία, Κουβέιτ, Λίβανο, 
Μαρόκο, Κατάρ,  Σαουδική Αραβία, 
Σουδάν και Τυνησία. Με τη συνο-
δεία του Γενικού Γραμματέα του 
Αραβο-Ελληνικού Επιμελητηρίου, 
οι εκπρόσωποι εξέφρασαν το έντονο 
ενδιαφέρον των αραβικών κρατών 
για την ενίσχυση των ενεργειακών 
συνδέσεων μεταξύ Μεσογείου και 
Ευρώπης μέσω της Ελλάδας, με την 
Αλεξανδρούπολη να αναδεικνύεται 
σε σημαντικό ενεργειακό κόμβο. 

Συζητήθηκε ο «Κάθετος Διάδρο-
μος», που συνδέει την Ελλάδα με 
την Κεντρική και Νοτιοανατολική 
Ευρώπη, ενισχύοντας την ενεργει-
ακή ασφάλεια και μειώνοντας την 
εξάρτηση από το ρωσικό φυσικό 
αέριο. Ο Διευθύνων Σύμβουλος 
της Gastrade τόνισε τη σημασία 

της γεωγραφικής εγγύτητας των 
αραβικών χωρών και της συνεργα-
σίας για τη βιώσιμη ενσωμάτωση 
LNG στην ευρωπαϊκή αγορά. Η 
επίσκεψη επιβεβαίωσε τις προο-
πτικές στρατηγικών συνεργασιών 
με προεκτάσεις για την ενεργειακή 
σημασία και της Κύπρου ως συν-
δετικού ενεργειακού κρίκου του 
Αραβικού κόσμου με την Ελλάδα 
και κατ’ επέκτασιν την Ευρώπη. 
O οριζόντιος ενεργειακός άξονας 
Κόλπου-Ισραήλ-Κύπρου-Ελλά-
δας-Ευρώπης απαιτεί ωστόσο 
και τις ανάλογες επενδύσεις σε 
αμυντικό επίπεδο, ούτως ώστε 
ν’ αναχαιτιστούν τυχόν προκλήσεις.

Έρχεται το ελληνικό 
Iron Dome 

Είναι σε αυτό το πλαίσιο που η 
Ελλάδα διαπραγματεύεται με το 
Ισραήλ την ανάπτυξη ενός συστή-
ματος αντιπυραυλικής άμυνας και 
αντιαεροπορικής προστασίας, 
αξίας 2 δισεκατομμυρίων ευρώ, 
το οποίο θα είναι παρόμοιο με το 
επιτυχημένο Iron Dome του Ισρα-
ήλ, σύμφωνα με αξιωματούχους 
των δύο χωρών.

Η συμφωνία αυτή για την άμυνα 
είναι μέρος ενός φιλόδοξου 10ετούς 
σχεδίου εκσυγχρονισμού των στρα-
τιωτικών δυνατοτήτων της Ελλά-
δας, εν μέσω περιοδικών εντάσεων 
με την Τουρκία, η οποία απειλεί 
επανειλημμένα την Ελλάδα με τον 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Επιπλέον, 
αναμένεται μια ξεχωριστή συμ-
φωνία στον τομέα της ενέργειας, 
η οποία θα συνδέσει τα δίκτυα 
ενέργειας του Ισραήλ, της Ελλάδας 
και της Κύπρου, ενώ ενδέχεται να 
συμπεριλαμβάνει και έναν μελ-
λοντικό αγωγό φυσικού αερίου 
(EastMed), που θα συνδέει τις τρεις 
χώρες της Ανατολικής Μεσογείου. 
Η συμφωνία αυτή αναμένεται να 
υπογραφεί τον επόμενο χρόνο.

Η επιθυμία της Αιγύπτου
Tην ίδια ώρα η παραγωγή φυ-

σικού αερίου στην Αίγυπτο έχει 
μειωθεί σημαντικά από το 2022, 
κυρίως λόγω της πτώσης της παρα-
γωγής στα πεδία Zohr και Νείλου, 
της περιορισμένης εξερεύνησης 
και των οικονομικών προκλήσε-
ων. Η χώρα έχει στραφεί ξανά στις 
εισαγωγές φυσικού αερίου, τόσο 
μέσω αγωγών από το Ισραήλ όσο 
και σε υγροποιημένη μορφή (LNG) 
από τη διεθνή αγορά. Οι εξαγωγές 
LNG, που αποτελούσαν σημαντι-
κή πηγή εσόδων το 2022, έχουν 
περιοριστεί.

Παρότι η ζήτηση φυσικού αε-
ρίου αυξάνεται, η Αίγυπτος ανα-

μένεται να συνεχίσει να βασίζεται 
στις εισαγωγές LNG έως το τέλος 
της δεκαετίας.

Μακροπρόθεσμα, η Αίγυπτος 
μπορεί ν’ αξιοποιήσει το φυσικό 
αέριο από το Ισραήλ και την Κύπρο, 
η οποία δεσμεύτηκε να μεταφέρει 
με αγωγό το κοίτασμα Αφροδίτη για 
υγροποίηση. Το Ισραήλ διαθέτει 37 
τρισ. κυβικά πόδια φυσικού αερίου, 
πολλά από τα οποία είναι αναξιο-
ποίητα, ενώ η Κύπρος έχει 12 τρισ. 
κυβικά πόδια, αλλά μικρή εγχώρια 
ζήτηση. Οι υπάρχουσες υποδομές 
της Αιγύπτου για LNG αποτελούν 
μια οικονομική επιλογή για την 
ανάπτυξη αυτών των αποθεμάτων

Η περιοχή της Ανατολικής Με-
σογείου παραμένει ενεργός στόχος 

εξερεύνησης, με εταιρείες όπως η 
BP, η Chevron και η ExxonMobil να 
σχεδιάζουν γεωτρήσεις σε περιοχές 
με υψηλές προοπτικές. Εάν επιβεβαι-
ωθούν νέα κοιτάσματα, η Αίγυπτος 
μπορεί να επανεκκινήσει σταθερές 
εξαγωγές LNG και να ενισχύσει τον 
ρόλο της ως κόμβου εισαγωγής-ε-
ξαγωγής φυσικού αερίου.

Το τουρκικό 
ενεργειακό παιχνίδι 

Ρόλο ενεργειακού κόμβου επι-
θυμεί να παίξει και η Τουρκία, που 
βρίσκεται σε διαπραγματεύσεις με 
τη Ρωσία για τη δημιουργία ενός 
κόμβου εμπορίας φυσικού αερίου, 
ο οποίος αναμένεται να ξεκινήσει 
τη λειτουργία του το 2025 στην 
Κωνσταντινούπολη, σύμφωνα 
με τον Τούρκο Υπουργό Ενέρ-
γειας Αλπαρσλάν Μπαϊρακτάρ. 
Η Τουρκία επιδιώκει να ενισχύ-
σει τον ρόλο της ως ενεργειακού  
κόμβου, αυξάνοντας τις εισαγωγές 
και εξαγωγές φυσικού αερίου.

Ο Μπαϊρακτάρ ανέφερε ότι 
η υποδομή για την πλατφόρμα 
εμπορίας είναι ήδη ισχυρή και 
θα λειτουργεί υπό τη συνεργασία 
της Botas και της Gazprom. Επί-
σης, επισήμανε ότι έχει αποσταλεί 
μνημόνιο συνεργασίας στη Ρωσία, 
ενώ ο Ρώσος Πρόεδρος Βλαντι-
μίρ Πούτιν έδωσε εντολή στην 
Gazprom να υποστηρίξει το έργο.

Ο νέος δείκτης «Istanbul Gas 
Index» θα καθορίζει τις τιμές του 
φυσικού αερίου στην περιοχή, ενώ 
η Ρωσία θα πωλεί το φυσικό της 
αέριο βάσει αυτού του δείκτη. Η 
πρωτοβουλία αυτή έρχεται μετά 
την πρόταση της Ρωσίας το 2022 
να δημιουργήσει έναν κόμβο φυ-
σικού αερίου στην Τουρκία, για 
ν’ αντικαταστήσει τις απώλειες 
πωλήσεων προς την Ευρώπη, 
υποστηρίζοντας τον μακροχρόνιο 
στόχο της Άγκυρας να λειτουρ-

γήσει ως ενεργειακή πλατφόρμα 
για χώρες με ενεργειακή ανάγκη. 

Στροφή Ευρώπης σε LNG 
εξαιτίας Ρωσίας 

Η απόφαση της ρωσικής 
Gazprom να διακόψει τις αποστολές 
φυσικού αερίου στην αυστριακή 
εταιρεία OMV έχει προκαλέσει 
την εκ νέου στροφή της Γηραιάς 
Ηπείρου στις εισαγωγές LNG.

Ειδικότερα, σύμφωνα με το 
Reuters, τουλάχιστον πέντε πλοία 
που κατευθύνονταν αρχικά προς 
την Ασία άλλαξαν πορεία και χα-
ράσσουν ρότα προς την Ευρώπη. 
Οι τιμές φυσικού αερίου σημεί-
ωσαν άνοδο -μετά τις τελευταίες 
εξελίξεις- στη Γηραιά Ήπειρο, 
καθιστώντας πιο κερδοφόρα την 
αποστολή φορτίων προς αυτήν.

Το δίπολο 
Τουρκίας-Αζερμπαϊτζάν 

Η Τουρκία και το Αζερμπαϊ-
τζάν είναι προς το παρόν οι κύριοι 
προμηθευτές πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου προς την Ευρώπη, 
αλλά περιστασιακά προκύπτουν 
διαφωνίες, κυρίως σχετικά με την 
τιμολόγηση και την προμήθεια.

Οι αγωγοί Μπακού-Τιφλί-
δα-Τσεϊχάν και TANAP (Διανα-
τολικός Αγωγός Φυσικού Αερίου) 
είναι κομβικής σημασίας για τις 
ενεργειακές σχέσεις των δύο χω-
ρών. Ο TANAP, που μεταφέρει 
αζέρικο φυσικό αέριο από το 
πεδίο Shah Deniz στην Ευρώπη 
μέσω Τουρκίας, αποτελεί μέρος 
του Νότιου Διαδρόμου Φυσικού 
Αερίου, που στοχεύει στη μείω-
ση της εξάρτησης της Ευρώπης 
από το ρωσικό αέριο. Ο αγωγός 
Μπακού-Τιφλίδα-Τσεϊχάν συνδέει 
την περιοχή της Κασπίας με τη 
Μεσόγειο μέσω Γεωργίας.

Το αζέρικο αέριο είναι φθηνό-
τερο για την Τουρκία σε σχέση με 
αυτό από τη Ρωσία και το Ιράν, 
κάτι που η Άγκυρα επιδιώκει να 
διατηρήσει για να μειώσει τα κόστη 
και να προσελκύσει περισσότερους 
αγοραστές στην Ευρώπη. Παρά τη 
στενή συνεργασία, οι οικονομικές 
σχέσεις Τουρκίας-Αζερμπαϊτζάν 
αντιμετωπίζουν προκλήσεις. Η 
Τουρκία συχνά επιδιώκει χα-
μηλότερες τιμές βασιζόμενη στη 
ρητορική των «αδελφικών εθνών» 
και στη στρατιωτική της υποστήριξη 
προς το Αζερμπαϊτζάν. Ωστόσο, το 
Αζερμπαϊτζάν, παρά την επιθυμία 
του να αυξήσει τα έσοδά του, συχνά 
λαμβάνει υπόψη τα συμφέροντα 
της «μεγάλης αδελφής», ακόμη 
κι αν αυτό επηρεάζει τα δικά του 
οικονομικά οφέλη.

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 

Ενεργειακό «restart» 
στην Ανατολική Μεσόγειο
Έρχονται τα γεωτρύπανα της ExxonMobil στην Kυπριακή ΑΟΖ – Αμυντική ασπίδα 
με ελληνικό Iron Dome, στο πλαίσιο του «Κάθετου Διαδρόμου»



Ε
κτός κοινοβουλευ-
τικής ομάδας της 
Νέας Δημοκρατίας 
τέθηκε ο πρώην 
Πρωθυπουργός, 
Αντώνης Σαμα-
ράς. Αφορμή, η 

συνέντευξή του στο «ΒΗΜΑ» 
της Κυριακής, μέσω της οποίας 
άσκησε δριμεία κριτική στην Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Η κριτική 
του Σαμαρά για τα Ελλαδοτουρ-
κικά και προηγουμένως για το 
Κυπριακό προκάλεσε την οργή 
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο 
οποίος, αφού πραγματοποίησε 
σύσκεψη με στενούς συνεργάτες 
του, αποφάσισε τη διαγραφή του 
πρώην Πρωθυπουργού από τη 
Νέα Δημοκρατία.  

Για έλλειψη ψυχραιμίας και 
αλαζονεία του Κυριάκου Μητσο-
τάκη κάνει λόγο ο πρώην Πρω-
θυπουργός. «Μιλούσα, μίλησα 
και θα μιλάω μόνο γι’ αυτά που 
απασχολούν την Ελλάδα», ανέφερε 
χαρακτηριστικά ο πρώην Πρω-
θυπουργός, διερωτώμενος πού 
κάνει λάθος. «Αποκομμένος από 
τη βάση (δηλαδή ο Μητσοτάκης), 

οδηγεί ένα κόμμα που λίγο πια 
μοιάζει με τη Νέα Δημοκρατία», 
συνέχισε, και επισήμανε ότι «για 
την πατρίδα θυσίασα τα πάντα, 
μέχρι και την υγεία μου. Κανείς 
όμως δεν μπορεί να μου επιβάλει 
να θυσιάσω και τη συνείδησή μου. 
Κριτής όλων μας θα είναι ο λαός 
και η Ιστορία».

Προαποφασισμένη 
διαγραφή 

Δεν ήταν η πρώτη φορά που οι 
δύο άνδρες ήρθαν σε αντιπαρά-
θεση. Ο Αντώνης Σαμαράς είχε 
επανειλημμένα τον τελευταίο 
χρόνο ασκήσει σκληρή κριτική 
στον Κυριάκο Μητσοτάκη. Μά-
λιστα, ο πρώην Πρωθυπουργός 
είχε καταψηφίσει στη Βουλή το 
νομοσχέδιο για τα ομόφυλα ζευ-
γάρια και μία τροπολογία για το 
μεταναστευτικό και είχε κατηγορή-
σει την κυβέρνηση ότι έχει χάσει 
την επαφή με την κοινωνία και 
την πραγματικότητα. Οι σχέ-
σεις μεταξύ του πρώην και του 
νυν Πρωθυπουργού επιδει-
νώθηκαν μετά την απουσία 
του Αντώνη Σαμαρά από το 

street party της Ρηγίλλης για τα 
50 χρόνια από την ίδρυση της 
ΝΔ. Ακόμη περισσότερο, μετά 
την αναφορά του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη για τους «χαριεντισμούς 

του με τον Νίκο Παππά» και την 
απάντηση του Αντώνη Σαμαρά 
«να αφήσει τους χαριεντισμούς 
με τον Ερντογάν».

Σαμαράς – Μητσοτάκης 
Η εύστοχη κριτική του πρώην 

Πρωθυπουργού τον τελευταίο και-
ρό αυξανόταν και είναι δεδομένο 
πως προκάλεσε ενόχληση στον 
Κυριάκο Μητσοτάκη. Ο Σαμαράς 
στη συνέντευξή του στο «ΒΗΜΑ» 
δεν έκανε τίποτε άλλο παρά να 
επαναλάβει ανοιχτά τις πάγιες 
θέσεις του στα εθνικά θέματα. 

Καυτηρίασε τόσο την εξευμενι-
στική πολιτική του Πρωθυπουρ-
γού, όσο και τη στάση τού ΥΠΕΞ, 
Γιώργου Γεραπετρίτη, ενώπιον 
των τουρκικών διεκδικήσεων.  
Ακριβώς ένα μήνα πριν, από το 
βήμα των Βραβείων «Madame 
Figaro Γυναίκες της Χρονιάς»  
στην Κύπρο, είχε μιλήσει για 
το Αιγαίο, για μυστικές συμφω-
νίες και για άδικες λύσεις στο 
Κυπριακό, που ξεπλένουν την 
τουρκική επιθετικότητα. «Μακριά 
από νέους εμπαιγμούς σε βάρος 
της Κύπρου ή λύσεις άδικες ή 
καταστροφικές όπως αυτές που 
ακούγεται ότι μαγειρεύονται εκ 
παραλλήλου και με το Αιγαίο, 
λύσεις συγκαλυμμένης διχοτό-
μησης  που θα είναι ένα επόμενο 
βήμα πλήρους τουρκοποίησης», 
ανέφερε χαρακτηριστικά από το 
βήμα των Βραβείων.

Πλέον ο Αντώνης Σαμαράς, 
μετά τη διαγραφή του από τις τάξεις 
της Νέας Δημοκρατίας, αισθάνεται 
απελευθερωμένος, όπως και θα 
συνεχίσει να εκφράζει τις απόψεις 
τις οποίες εξέφραζε.

 Στα εθνικά θέματα δεν χωρούν 
οι κομματικές σκοπιμότητες και η 
μικροπολιτική. Ειδικότερα, όταν 
το Αιγαίο είναι πλημμυρισμένο 
από τουρκικές NAVTEX, όταν 
αμφισβητείται ευθέως η Κάσος 
και το Καστελόριζο.

Άλλωστε η κριτική Σαμαρά 
στηρίχθηκε στη «γενναιότητα» 
των βημάτων που μας κάλεσε ο 
Έλληνας ΥΠΕΞ Γ. Γεραπετρίτης 
για να συναντήσουμε τις τουρκι-
κές θέσεις στο Κυπριακό και την 
άποψή του ότι καθόλου δεν τον 
ενδιαφέρει εάν τον πουν μειοδότη 
στην πολιτική του για τα ήρεμα 
νερά του Αιγαίου. Στην Κύπρο 
οι Αττίλες ανενόχλητοι εξορμούν 
στη «νεκρή ζώνη» και εποικί-
ζουν παράνομα την Αμμόχωστο, 
αποτέλεσμα της κατευναστικής, 
εξευμενισμένης πολιτικής Αθη-
νών – Λευκωσίας. Οι πολιτικές 
αυτές λάθεψαν επανειλημμένα 
στο παρελθόν, και φέρουν την 
πατρίδα μας προ τετελεσμένων… 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ 1124.11.2024

«Για την πατρίδα 
θυσίασα τα πάντα, 

μέχρι και την υγεία 
μου»

Ο Μητσοτάκης 
απελευθέρωσε

τον Σαμαρά 
Ο Καραμανλής τάχθηκε εναντίον της διαγραφής, 

στηρίζοντας τον πρώην Πρωθυπουργό 

Ο Κώστας Καραμανλής εξέφρασε την αντίθετη θέση του στη 
διαγραφή του Αντώνη Σαμαρά, στην παρουσίαση του βιβλίου 
του Γιώργου Χαρβαλιά, «ΓΙΑΒΟΛ!». Συγκεκριμένα, ανέφερε: 
«Θέλω να επαναλάβω ότι η άλλη γνώμη, η διαφορετική ανάγνωση, 
ακόμα και η έντονη κριτική δεν πρέπει να δαιμονοποιούνται. 
Και πάντως δεν αντιμετωπίζονται με πειθαρχικά μέτρα, καθιστώ-
ντας μάλιστα δυσχερέστερη την απαραίτητη εθνική ομοψυχία 
για την στήριξη της εθνικής γραμμής», υπογράμμισε ο Κώστας 
Καραμανλής.

Ο Καραμανλής στηρίζει Σαμαρά



ΠΟΛΙΤΙΚΗ 12 24.11.2024

Σ
τα 58 Δελτία της ΚΥΠ, 
που δημοσιοποιήθη-
καν στις 6.11.2024, 
δεν υπάρχουν 
Δελτία μεταξύ των 
ημερομηνιών 19-
23 Ιουλίου 1974. 

Δόθηκε η εξής δικαιολογία από 
τον καθηγητή του ΕΚΠΑ, κ. Ευάνθη 
Χατζηβασιλείου:

«Tα Δελτία Πληροφοριών δια-
κόπτονται για κάποιες ημέρες, από 
τις 19 Ιουλίου (ώρα 8.00 το πρωί) 
έως τις 23 Ιουλίου (ώρα 7.00 το 
πρωί). Και αυτό επίσης δεν θα πρέ-
πει να προξενήσει κάποια μεγάλη 
έκπληξη. Την ώρα που θα έπρεπε 
να συνταχθεί το Δελτίο της 20ής 
Ιουλίου -δηλαδή, κανονικά, αμέσως 
μετά τις 8 το πρωί-, η τουρκική 
εισβολή είχε ήδη εκδηλωθεί και 
επομένως οι πληροφορίες που θα 
περιείχε είχαν χάσει την επικαιρό-
τητά τους. Αντίστοιχα, τις επόμενες 
ημέρες, οι στρατιωτικές υπηρεσίες 
ενημερώνονταν από τις μονάδες 
που είχαν εμπλακεί στις μάχες, 
παρά από την ΚΥΠ. Ο τόνος των 
Δελτίων στις 23–25 Ιουλίου δίνει 
την εντύπωση κάποιας σύγχυσης, 
κάτι που επίσης είναι πιθανότατα 
εξηγήσιμο μέσα στον ορυμαγδό 
των εξελίξεων εκείνων των ημερών 
αλλά και, πάνω από όλα, λόγω της 
επιτυχίας της τουρκικής εισβολής. 
Η σύνταξη των Δελτίων αποκαθί-
σταται πλήρως σε ομαλή ροή μετά 
τις 26 Ιουλίου, οπότε αυτά γίνονται 
πολύ πιο λεπτομερή και έχουν 
σημαντικά μεγαλύτερη έκταση» 
(δείτε στον ακόλουθο σύνδεσμο, 
https://simerini.sigmalive.com/
article/2024/11/13/giati-den-
uparkhoun-aporreta-eggrapha-tes-
eup-apo-19-mekhri-23-iouliou/). 

Διαφωνώ με αυτήν τη δικαιολο-
γία. Μια υπηρεσία πληροφορίων 
δεν διακόπτει τις εργασίες της. Ακρι-
βώς και επειδή ξεκίνησε η τουρκική 
εισβολή, όφειλε να κάνει το παν 
δυνατό να εξασφαλίζει πληροφορίες, 
όπως έκαναν και ξένες υπηρεσίες 
και να καταγράφει λεπτό προς λεπτό 
τα γεγονότα. Και δεν πιστεύω ότι 
δεν υπήρξαν τέτοια δελτία. 

Ποιας «επιτυχίας της τουρκι-
κής εισβολής»; Οι Βρετανοί, που 
έδωσαν πρώτοι το πράσινο φως 
στον Ετζεβίτ να προχωρήσει με 
την εισβολή, υπολόγιζαν ότι σε 
48 ώρες θα κατόρθωνε το σχέ-
διό του να αρπάξει ό,τι ήθελε και 
είχε συμφωνήσει μαζί τους στις 17 
Ιουλίου 1974. Γι’ αυτό και αποφά-
σισαν να μη μαζέψουν όλους τους 
υπηκόους των στις Βάσεις, για να 
μην τους κατηγορήσουμε ότι είχαν 
συνωμοτήσει με την Τουρκία! Που 
όντως έτσι ήταν. Αλλά έπεσαν έξω, 
παρ’όλη την προδοσία, οι Δυνά-
μεις της Κυπριακής Δημοκρατίας 
αντιστάθηκαν όσο δεν περίμεναν 
οι ηθικοί αυτουργοί…

Τα Δελτία της ΚΥΠ αναφέρουν 
ότι γνώριζαν για τις τουρκικές προ-
ετοιμασίες για εισβολή. Και ποιος 
δεν γνώριζε, άραγε, όχι μόνο ημέρες 
αλλά μήνες πριν; Τα βρετανικά 
ΜΜΕ το διατυμπάνιζαν ανοικτά, 
και στις 19 Ιουλίου μάς έδειξαν 
στην τηλεόραση στο Λονδίνο με 
αναπαράσταση τα τουρκικά πλοία 

που έφθαναν στη Κερύνεια…
Μα, είναι ηλίου φαεινότερον 

ότι ήξεραν για τις προετοιμασίες 
εισβολής των Τούρκων και δεν 
έκαναν τίποτα. Όχι μόνο η ΚΥΠ 
ήξερε, αλλά και η ίδια η κυπρια-
κή Κυβέρνηση Μακαρίου και η 
χουντική κυβέρνηση των Αθηνών 
γνώριζαν λεπτομερώς τα τουρκικά 
σχέδια εισβολής! Και εξηγώ:

Συνταγματάρχης 
G. Stocker 

To 1972 στη βρετανική Υπ. Αρ-
μοστεία στη Λευκωσία ανέλαβε ως 
Σύμβουλος επί Αμυντικών Θεμά-
των ο Συνταγματάρχης G. Stocker, 
ο οποίος προέβη σε μια περίεργη 
ενέργεια, ενημερώνοντας το ΓΕΕΦ 
(Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρου-
ράς) στη Λευκωσία ότι η Τουρκία 
προτίθετο να εισβάλει στο νησί. 

Στις 27 Μαρτίου 1973 έδωσε 
λεπτομερέστατες πληροφορίες για 
το τουρκικό σχέδιο εισβολής, το 
οποίο μεταβιβάστηκε στον Αρχηγό 
Ενόπλων Δυνάμεων στην Αθήνα 
από τον Αρχηγό του ΓΕΕΦ στη 
Λευκωσία, στρατηγό Χαραλα-
μπόπουλο. 

Στις 30 Ιουλίου 1973 ο Stocker 
επανήλθε στο ΓΕΕΦ και έδωσε 
φωτοτυπία Σχεδίου Εισβολής των 
Τούρκων, που εξασφάλισε από τον 
συνάδελφό του στην Άγκυρα. Στις 
5 Αυγούστου 1973, ο Αρχηγός του 
ΓΕΕΦ στη Λευκωσία ενημέρωσε 
το Υπ. Εσωτερικών και Άμυνας 
της Κύπρου. Ο Stocker ζήτησε η 
επαφή του να κρατηθεί μυστική. 
Στα συμπεράσματά του ο Stocker 
τόνισε ότι οι Μεγάλες Δυνάμεις 
δεν επρόκειτο να επέμβουν προς 
παρεμπόδιση ενός τοιούτου σχε-
δίου. Με την ενημέρωση Stocker 
είναι πλέον αντιληπτό ότι τόσο η 
χουντική κυβέρνηση των Αθηνών 
όσο και η κυβέρνηση Μακαρίου 
ήταν ενήμερες των τουρκικών προ-
θέσεων με τρομερή λεπτομέρεια. 

Στις 28 Αυγούστου 1973 και ο 
Αμερικανός Στρατιωτικός Ακόλου-
θος της πρεσβείας στη Λευκωσία, 
συντ. Whitley, συναντήθηκε με τον 
Διοικητή της ΕΛΔΥΚ (Ελληνική 
Δύναμη Κύπρου – βάσει των Συμ-
φωνιών του 1960), για να πει ότι 
η ελληνική Κυβέρνηση δεν τους 
βοηθούσε, δεν αποκήρυττε τον Γρί-
βα και τους οπαδούς του όπως της 

ζητήθηκε, η Αμερική υποστήριζε 
μιαν ανεξάρτητη Κύπρο και ότι οι 
ενωτικοί Κύπριοι έπρεπε να άλ-
λαζαν τα  πιστεύω τους, αλλιώς 
θα υπέφεραν (βιβλίο Χρ. Βενιαμίν 
«Τα Δύσκολα Χρόνια - Αναμνήσεις 
μιας ζωής». Μεταξύ 1968-1974 
διετέλεσε μόνιμος Γενικός Διευθυ-
ντής του Υπ. Εξωτερικών της ΚΔ). 

Σχέδιο Αφροδίτη 3 - Μετά τις 
πληροφορίες Stocker προς ΓΕΕΦ 
βρίσκουμε ότι ετοιμάστηκε το Σχέ-
διο Αφροδίτη 3, για αντιμετώπιση 
τουρκικής εισβολής. Αναφορά από 
το βιβλίο «Πολεμικό Ημερολόγιο 
1974 – 286 ΜΤΠ» (Μηχανοκίνητο 
Τάγμα Πεζικού), από σελ. 554. 

«Το Σχέδιο εκδόθηκε στις 22 
Οκτωβρίου 1973 και κοινοποι-
ήθηκε προς άπαντα τα επιτελεία 
και ανώτερες Τακτικές Διοικήσεις 
και Μονάδες της Εθνικής Φρου-
ράς. Εγκρίθηκε από τον Γενικό 
Επιτελάρχη του ΓΕΕΦ, ταξίαρχο 
Παύλο Παπαδάκη, κουμπάρο του 
Ιωαννίδη… Το σχέδιο προέβλεπε 
τις αποστολές κάθε μονάδας της 
Εθνικής Φρουράς καθώς και την 
αποστολή Δυνάμεων Ναυτικού και 
Αεροπορίας της Ελλάδας σε περί-
πτωση επεμβάσεως της Τουρκίας…

»Σχέδιο Βέλος - Πληροφορίες 
προσθέτουν ότι το Σχέδιο Βέλος, 
που ήταν μέρος του ΣΑΚ Αφροδίτη, 
που θα εφαρμοζόταν σε περίπτωση 
απόβασης δυτικά της Κερύνειας, 
κάλυπτε τις πληροφορίες που έδω-
σε ο Συνταγματάρχης Stocker…».

 (Οι πληροφορίες στη συγγρα-
φέα από τον πρόεδρο του Συν-
δέσμου 286, κ. Χρ. Τουφεξή, ότι 
πρώτη φορά δημοσιεύθηκαν αυτά 
τα στοιχεία, στο βιβλίο «Πολεμικό 
Ημερολόγιο 1974 - 286 ΜΤΠ» 
(Μηχανοκίνητο Τάγμα Πεζικού).

Από το βιβλίο της γράφουσας 
«Διζωνική vs Δημοκρατία 1955-
2019», Λεμεσός.

Τα 50χρονα είναι για να κλαίμε, 
κύριοι της ΕΥΠ…(https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/11/15/
ta-50khrona-einai-gia-na-klaime-
kurioi-tes-eup/)

Λευκωσία και Αθήνα γνώριζαν 
με σχέδια εισβολής από το 1973!
Αδικαιολόγητη η μη αποδέσμευση Δελτίων ΚΥΠ για 19-23 Ιουλίου 1974

Και ποιος δεν γνώριζε, άραγε, όχι μόνο ημέ-
ρες αλλά μήνες πριν;

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Φωτογραφίες της τουρκικής εισβολής (μεταξύ άλλων) που δημοσίευσε το Sigmalive 20.7.2017 
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Σ
υμπληρώθηκαν, πρό-
σφατα, 57 ολόκληρα 
χρόνια από το «Βα-
τερλώ» της Κοφίνου 
(15 Νοέμβρη 1967), 
που σήμανε την ανά-
κληση της Ελληνικής 

Μεραρχίας και του στρατηγού Γρίβα 
Διγενή από την Κύπρο, οι οποίοι 
ήταν οι εγγυητές της Ένωσης με τη 
Μητέρα Ελλάδα. Η ιστορική εκείνη 
μάχη της Κοφίνου αποφασίστηκε 
από τις Κυβερνήσεις Ελλάδας και 
Κύπρου, παρά την αντίθετη γνώ-
μη και τις έντονες επιφυλάξεις και 
προειδοποιήσεις του Αρχηγού της 
Ανώτατης Στρατιωτικής Διοίκησης 
Αμύνης Κύπρου, στρατηγού Γεωρ-
γίου Γρίβα Διγενή, στον οποίο η 
Χούντα των Αθηνών, εκ των υστέ-
ρων, επιχείρησε να επιρρίψει την 
ευθύνη για αποχώρηση της Ελ-
ληνικής Μεραρχίας και διάλυση 
της Εθνικής Φρουράς. Αποτελεί 
ιστορικό γεγονός ότι οι επιχειρή-
σεις στο τουρκοκυπριακό χωριό 
Κοφίνου, στις 15 Νοεμβρίου 1967, 
έγιναν χωρίς καμιά σοβαρή αιτία, 
αλλά σηματοδότησαν το «Βατερλώ» 
των προσπαθειών για ενωτική λύση 
στο Κυπριακό.

Οι προκλήσεις των Τούρκων 
στην περιοχή Μαρί - Άγιος Θεό-
δωρος - Κοφίνου είχαν αρχίσει να 
εντείνονται από τις αρχές Νοεμβρίου 
1967. Σκοπός τους ήταν η παρεμ-
βολή εμποδίων ή και η πλήρης 
διακοπή της οδικής συγκοινωνίας 
Λευκωσίας - Λεμεσού. Η πρώτη 
τουρκική προσπάθεια εκδηλώθηκε 
στο Μαρί, όπου οι τρομοκράτες, 
οχυρωμένοι σε πολυβολεία, έβαλλαν 
από το ύψωμα, βόρεια του χωριού, 
με πολυβόλα, παρεμβάλλοντας 
εμπόδια στη διακίνηση οχημάτων. 
Η Κυβέρνηση αποτάθηκε στα Ηνω-
μένα Έθνη, ζητώντας τη δυναμική 
επέμβασή τους, για τον τερματισμό 
των τουρκικών προκλήσεων και την 
ελεύθερη διακίνηση στον δρόμο. 
Τα Ηνωμένα Έθνη δήλωσαν αδυ-
ναμία ν’ αποκαταστήσουν την τάξη 
και την ελεύθερη επικοινωνία στον  
κεντρικό οδικό άξονα, που ένωνε 
τις δυο μεγάλες πόλεις της Κύπρου. 
Μπροστά στην αδυναμία αυτή της 
ΟΥΝΦΙΚΥΠ κρίθηκε αναγκαία η 
επέμβαση της Εθνικής Φρουράς, 
διότι η Αστυνομία αδυνατούσε να 
ενεργήσει αποτελεσματικά, οπότε 
ειδοποιήθηκαν τα Ηνωμένα Έθνη ότι 
η Εθνική Φρουρά ήταν αναγκασμέ-
νη να επέμβει για ν’ αποκαταστήσει 
την ελεύθερη οδική συγκοινωνία 
στην περιοχή. Ουλαμός ένοπλων 

ανδρών μονάδας τεθωρακισμένων, 
με την υποστήριξη δυο τροχοφόρων 
αρμάτων «Μάρμουρ Χάριγκτον», 
ανέλαβε δράση. Τα δυο μικρά άρ-
ματα έπληξαν τα πολυβολεία των 
Τούρκων, οι οποίοι τράπηκαν 
σε φυγή και αποκαταστάθηκε η 
συγκοινωνία. Η δυναμική αυτή 
ενέργεια της Εθνικής Φρουράς 
σήμανε συναγερμό στα χωριά Άγιος 
Θεόδωρος και Κοφίνου, όπου οι 
ένοπλοι τρομοκράτες τέθηκαν σε 
κατάσταση πλήρους ετοιμότητας 
και η ατμόσφαιρα στην περιοχή 
ήταν ηλεκτρισμένη.

Ο Αρχηγός της ΑΣΔΑΚ, στρα-
τηγός Γρίβας Διγενής, εκτιμώντας 
ορθά την κατάσταση, μετέβη την 
επόμενη μέρα, 13 Νοεμβρίου, στο 
μεικτό χωριό Άγιος Θεόδωρος, 
όπου οι Τούρκοι δολοφόνησαν 
τον υπαστυνόμο Φίλιο Τσιγαρί-
δη, ενώ περιπολούσε στο χωριό 
με «λαντ ρόβερ», για την τήρηση 
της τάξης. Ο στρατηγός μίλησε με 
Έλληνες και Τούρκους κατοίκους, 
στους οποίους συνέστησε να ζουν 
ειρηνικά και να συνεργάζονται «εν 
αγαστή συμπνοία». Ιδιαίτερα ο Δι-
γενής συμβούλεψε του Τούρκους 
να μην προκαλούν τους Έλληνες 
συγχωριανούς τους, ούτε να παρεμ-
βάλλουν εμπόδια στη διακίνηση 
στο χωριό, διαβεβαιώνοντάς τους 
ότι δεν πρόκειται να τους ενοχλήσει 
κανένας, διότι είχε δώσει σχετικές 
διαταγές στους Έλληνες κατοίκους. 

Και ενώ η κατάσταση φαινόταν 
να ηρεμεί μετά την επίσκεψη αυτή 
του στρατηγού Γρίβα στον Άγιο 
Θεόδωρο, την επόμενη μέρα, 14 
Νοεμβρίου 1967, ένοπλοι Τούρ-
κοι της Κοφίνου έκοψαν τον δρό-
μο Λευκωσίας - Λεμεσού και η 
κατάσταση, αντί να ηρεμήσει στη 
περιοχή, είχε ηλεκτριστεί επικίν-
δυνα. Ο Γρίβας ενημέρωσε την 

κυβέρνηση της Χούντας για τις 
αξιώσεις τής κυπριακής Κυβέρ-
νησης προς τη στρατιωτική ηγεσία 
για υποστήριξη της Εθνικής Φρου-
ράς στην εκτέλεση αστυνομικών 
περιπολιών στα χωριά Κοφίνου 
και Άγιος Θεόδωρος. Ο στρατηγός 
Γρίβας είχε επισημάνει στον Μα-
κάριο και τη στρατιωτική ηγεσία 
της Αθήνας ότι η επιτήρηση του 
δρόμου Λευκωσίας - Λεμεσού 
ήταν αποκλειστική ευθύνη της 
Αστυνομίας και όχι του στρατού.

Οι επιχειρήσεις στην Κοφίνου 
αποτέλεσαν ιστορικό γεγονός μεγά-
λης βαρύτητας τόσο για την Κύπρο 
όσο και για την Ελλάδα. Οι άμεσες 
και κυριότερες συνέπειές τους, οι 
οποίες άλλαξαν άρδην την πορεία 
του Κυπριακού, ήταν:

Πρώτο, με την ανάκληση της 
Ελληνικής Μεραρχίας, κατόπιν 
του τουρκικού τελεσιγράφου, 
αποθωρακίστηκε και απογυ-
μνώθηκε αμυντικά η Κύπρος, ενώ 
προλειάνθηκε και συν τω χρόνω 

άνοιξε διάπλατα ο δρόμος για τον 
αιμοσταγή Αττίλα .

Δεύτερο, η Ελλάδα υπέστη 
πρωτοφανή εθνική μείωση στην 
τρισχιλιόχρονη ιστορία της, αφού 
αποδέχθηκε τους ιταμούς τουρ-
κικούς όρους, με τους οποίους 
ανέτρεπε την πολιτική της στο 
Κυπριακό και εισήγε νέα επιζήμια 
δεδομένα στο εθνικό θέμα.

Τρίτο, η πίστη των Ελλήνων 
Κυπριών στην Ένωση, που τόσο 
είχε δοκιμασθεί, υφίστατο ακόμη 
ένα πλήγμα, συνεπεία της εγκα-
τάλειψης της ιδιαίτερης πατρίδας 
τους από τη Μητέρα Ελλάδα.

Για την έναρξη των περιπολιών 
η Κυβέρνηση είχε συνεχή επαφή 
με τα Ηνωμένα Έθνη. Ο Αρχηγός 
της ΑΣΔΑΚ (Ανώτατη Στρατιωτική 
Διοίκηση Αμύνης Κύπρου), στρατη-
γός Γρίβας, όμως, είχε άλλη άποψη 
και είχε τονίσει στον Μακάριο ότι 
οι περιπολίες στα τουρκικά χωριά 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα της 
Αστυνομίας και όχι της Εθνικής 
Φρουράς. Για την αποτροπή τέ-
τοιου ενδεχομένου, ζήτησε από 
τον Μακάριο σύσκεψη ανώτατου 
επιπέδου, κατά την οποία επανέλαβε 
τις θέσεις του και τόνισε τις πολιτικές 
συνέπειες από την επέκταση μιας 
σύρραξης στην ευπαθή, όπως τη 
χαρακτήρισε, αυτή περιοχή.

Μετά την επισήμανση των συ-
νεπειών αυτών ο στρατηγός Γρίβας 
αποστέλλει στην Αθήνα τον  διευθυ-
ντή του 2ου Eπιτελικού Γραφείου, 
συνταγματάρχη Τσατσανίφο, να 
ενημερώσει σχετικά την ελληνική 
Κυβέρνηση, η οποία συμφωνεί με 
τον Μακάριο, για συμμετοχή της 
Εθνικής Φρουράς στις περιπολίες. 
Επιστρέφει στην Κύπρο και ενη-
μερώνει τη στρατιωτική ηγεσία, 
οπότε το επιτελείο ΑΣΔΑΚ-Εθνικής 
Φρουράς καταρτίζει το σχέδιο με 
την κωδική ονομασία «ΓΡΟΝΘΟΣ» 
και ενημερώνει σχετικά τη στρα-
τιωτική ηγεσία της Ελλάδας. 

Για τις επιχειρήσεις στην Κοφί-
νου εγείρονται πολλά και σοβαρά 
ερωτήματα, τα οποία παραμένουν 
ακόμη αναπάντητα απ’ όσους έχουν 
ασχοληθεί με το θέμα, που αποτελεί 
καμπή στην ιστορία του Κυπρια-
κού. Ο Σπύρος Παπαγεωργίου, 

που ασχολήθηκε επανειλημμέ-
να με το ζήτημα, παρατηρεί: «Η 
ιστορική αλήθεια είναι ότι, μόλις 
στις παραμονές της μεγάλης αυτής 
κρίσεως, ομολογείτο με απελπισία 
από τον Ντενκτάς ότι η ένωση ήταν 
πια γεγονός. Και αυτά δεν τα έλεγε ο 
Τουρκοκύπριος ηγέτης μόνος, όταν 
τελούσε υπό την πίεση της ανάκρι-
σης. Ευθύς μόλις αφέθηκε ελεύθε-
ρος και επανήλθε στην Τουρκία, τα 
ίδια ακριβώς έλεγε». Οι τουρκικές 
εφημερίδες της 14ης Νοεμβρίου 
(1967), δηλαδή της προτεραίας των 
επιχειρήσεων, δημοσίευαν εκτε-
νείς δηλώσεις του απελθόντος 
στην Άγκυρα Ντενκτάς, ο οποίος 
ιδιαίτερα τόνισε ότι:  «Σήμερα στην 
Κύπρο πραγματοποιήθηκε στρα-
τιωτική Ένωση με την Ελλάδα. Την 
Κύπρο διοικεί ελληνικός στρατός 
εξαρτώμενος από το Ελληνικό γε-
νικό Επιτελείο». 

Οι δηλώσεις αυτές του Ντενκτάς 
κρίθηκαν από πολλούς ομοεθνείς 
του ότι μαρτυρούν ηττοπάθεια. Η 
«Ανταλέτ (16.11.67), σε άρθρο υπό 
τον τίτλο «Ο Ραούφ Ντενκτάς πρέπει 
να παραιτηθεί», έγραφε ότι αυτός 
«απέδειξε την ανικανότητά του και 
τώρα θέλει να ρίψει το σφάλμα του 
στην κυβέρνηση, οι δε δηλώσεις 
του, ότι η Κύπρος βρίσκεται κάτω 
από ελληνική κατοχή, κατέπλη-
ξαν τους πάντες». Η «Ντουνιά» 
της ίδιας μέρας, απευθυνόμενη 
σ’ αυτόν, έγραφε: «Αξιότιμε κ. 
Ντενκτάς, είστε ένας ανεύθυνος, 
διότι αν είστε τόσο ανυπόμονος 
να πολεμήσετε, έπρεπε να είχατε 
παραμείνει με τους μαχητές στην 
Κύπρο όταν εκεί υπήρχε αγώνας».

* Στο επόμενο: Το τουρκικό τελεσί-
γραφο, η αποχώρηση της Ελληνικής 

Μεραρχίας, η ανάκληση του Γρίβα 
και η έκθεση του στρατηγού για τα 

γεγονότα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Οι επιχειρήσεις στην Κοφίνου
Ιστορικός σταθμός που σήμανε την ανάκληση του Γρίβα, την αποχώρηση 

της Ελληνικής Μεραρχίας και την εγκατάλειψη της αυτοδιάθεσης - Ένωσης 

Ντενκτάς: «Σή-
μερα στην Κύπρο 

πραγματοποιήθηκε 
στρατιωτική Ένωση 

με την Ελλάδα»

Ο στρατη-
γός Γρίβας 
μιλά με 
Tουρκοκύ-
πριους του 
Αγίου Θεο-
δώρου και 
τους καλεί 
να μην ενο-
χλούν τους 
Έλληνες 
συγχωρια-
νούς τους, 
την παρα-
μονή της 
επιχείρησης 
Κοφίνου, 
διαβεβαιώ-
νοντάς τους 
ότι ο ίδιος 
προσωπικά 
εγγυάται 
την ασφά-
λειά τους.
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Ο
Κ υ ρ ι ά κ ο ς 
Μάτσης, μια 
από τις με-
γ α λ ύ τ ε ρ ε ς 
μορφές του 
σ ύ γ χ ρ ο ν ο υ 
Ελληνισμού, 

έπεσε μαχόμενος για την ελευ-
θερία της Κύπρου στις 19 Νοεμ-
βρίου 1958, κατά τη διάρκεια του 
εθνικοαπελευθερωτικού Αγώνα 
της ΕΟΚΑ. Είναι ευρέως γνωστός 
για τον ηρωισμό και την ακλόνητη 
πίστη του στις αξίες της ελευθερί-
ας και της δικαιοσύνης. Ωστόσο, 
υπάρχουν άγνωστες ή λιγότερο 
προβεβλημένες πτυχές της ζωής 
και του χαρακτήρα του, οι οποίες 
αξίζει ν’ αναδειχθούν.

Ο Μάτσης υπήρξε ένας άνθρω-
πος με βαθιά συναισθήματα, κάτι 
που αποδεικνύεται μέσα από την 
ίδια τη γραφή του. Οι επιστολές 
προς τους γονείς του αποκαλύπτουν 
την εσωτερική του αγωνία, για τις 
ανθρώπινες θυσίες που απαιτού-
νταν για την ελευθερία. Σε ένα από 
τα γράμματά του, λίγους μήνες πριν 
περάσει στην αθανασία, έγραφε: 
«Πιστεύομεν ότι κάθε θυσία μας 
δεν πηγαίνει άδικα και εσείς να 
είστε περήφανοι για μας. Αν ο καλός 
Θεός μάς επιφυλάσσει την λαμπράν 
τύχη να δώσουμεν την ζωήν μας 
για την πατρίδα, τότε η χαρά σας 
πρέπει να είναι απέραντη. Δεν ξέρω 
αν μπορεί να ονειρευτεί ένας άν-
θρωπος καλύτερη τύχη από αυτή. 
Και δεν μπορώ να σκεφθώ γονείς 
που να είναι πιο περήφανοι παρά 
για τα παιδιά τους που έπεσαν για 
την πατρίδα».

Ο Μάτσης ήταν έτοιμος για τον 
θάνατο. Τον είχε προβλέψει στα 
γράμματά του, τον είχε αναλύσει 
στους φιλοσοφικούς του στοχα-
σμούς, και τον είχε με σιγουριά 
καταγράψει στο ημερολόγιό του. 
Στο βιβλίο «Σιδηρά Διαθήκη» του 
Δημητρακοπούλου, είχε υπογραμ-
μίσει τη φράση: «Έκλεξε όσον 
ημπορής τον τρόπο του θανάτου 
σου· ένας ωραίος θάνατος είναι  
η ευγενεστέρα πράξις της ζωής».

Οραματιστής 
Πέρα από τον ηρωισμό του, ο 

Μάτσης υπήρξε βαθιά προβλη-
ματισμένος για το μέλλον του κυ-
πριακού λαού και την εθνική του 
ταυτότητα. Μελετούσε φιλοσοφικά 
και πολιτικά έργα, που του επέτρε-

παν να συνδυάζει τον ιδεαλισμό 
με τον ρεαλισμό. Συχνά εξέφραζε 
προβληματισμούς για το πώς θα 
εξασφαλιστεί και θα διατηρηθεί 
η ελευθερία της Κύπρου. Ήταν 
οραματιστής, προειδοποιώντας 
για την ανάγκη ενότητας και συ-
νεργασίας μεταξύ Ελλήνων και 
Τούρκων Κυπρίων, μια σκέψη 
εξαιρετικά επίκαιρη ακόμη και 
σήμερα. «Να γιατί δεν νοιάζομαι 
αν τη γη αυτήν την  ζουν Τούρκοι, 
Έλληνες, Εβραίοι… Εκείνο που έχει 
αξία είναι να την ζουν αυτοί που 
την ποτίζουν με τον ιδρώτα τους 

και να περπατούν πάνω της ελεύ-
θεροι, διαφεντευτές της, κυρίαρχοί 
της. Ν’ αναπνέουν περήφανοι τον 
αέρα της, που να ’ναι αέρας δρο-
σιάς, ομορφιάς, λεβεντοσύνης, όχι 
πνίχτης…».

Εκτός από τη δράση του στον 
Αγώνα της ΕΟΚΑ, ο Μάτσης χαρα-
κτηριζόταν από πλατιά καλλιέργεια 
πνεύματος και κουλτούρα  παιδείας. 
Η αγάπη του για τη λογοτεχνία και 
την ποίηση δεν ήταν απλώς μια 
μορφή έκφρασης και μάθησης, 
αλλά μια σημαντική πτυχή της όλης 
προσωπικότητάς του. Οι σκέψεις 
του συχνά εμπνέονταν από λογο-
τεχνικά έργα, τα οποία του έδιναν 
δύναμη και κουράγιο. «Αγωνίζομαι 

για τον λαό, τον βλέπω αμόρφωτο 
και θέλω να τον μορφώσω. Τον 
βλέπω αδικημένο και θέλω να τον 
δικαιώσω», έλεγε χαρακτηριστικά.

Θεσσαλονίκη 
Πριν από την ένταξή του στον 

Αγώνα της ΕΟΚΑ, ο Μάτσης είχε 
αφοσιωθεί στην αγροτική ανάπτυξη 
της Κύπρου. Σπούδασε γεωπονία 
στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο 
Θεσσαλονίκη και είχε ως στόχο 
να βοηθήσει στην ανάπτυξη της 
κυπριακής υπαίθρου και στην αύ-
ξηση της γεωργικής παραγωγής. 
Η επιθυμία του να συμβάλει στη 
βελτίωση της ζωής των Κυπρίων 
αντικατοπτρίζει την προσήλωσή του 
στο κοινωνικό καθήκον, πέρα από 
την ένοπλη δράση. «Προσπαθώ να 
ξεχωρίσω τις αντιλήψεις μου για τη 
στάση που πρέπει να κρατά κανείς 
απέναντι στο σύνολο και βρίσκω 
πως όχι μόνο για ιδεολογικούς 
λόγους, αλλά και από την άποψη 

των πραγματικών συμφερόντων, 
πρέπει να ακολουθούμε όλοι το  
“ο καθένας για τον άλλο και όλοι 
για το σύνολο”».

Αγωνιστής 
Η συμφιλίωσή του με την ιδέα 

του θανάτου ήταν εμφανής στην 
ψύχραιμη και αποφασιστική στάση 
του, κατά την πολιορκία του κρη-
σφυγέτου του στο Δίκωμο. Αφού 
πρώτα διέταξε τους συντρόφους του, 
Ανδρέα Σοφιόπουλο και Κώστα 
Χριστοδούλου, να εξέλθουν του 
κρησφυγέτου, αυτός αρνήθηκε να 
παραδοθεί.  Η πράξη αυτοθυσίας 
ήταν η απόλυτη σκιαγράφηση της 
υπέρβασης του εαυτού του, της 
αφοσίωσής  του στον αγώνα για 
την ελευθερία. «Αν θα βγω, θα βγω 
πυροβολώντας», ήταν η τελευταία 
του φράση.

Οι διάφορες πτυχές της ζωής 
του Κυριάκου Μάτση, που συχνά 
επικαλύπτονται  από την αγωνι-

στική του δράση, αποδίδουν την 
εικόνα ενός ανθρώπου με τεράστια  
εσωτερική δύναμη και ανιδιοτελή 
αγάπη για την πατρίδα και τους 
ανθρώπους της. Πίστευε σε ηθικές 
αρχές, τις οποίες εφάρμοζε πά-
ντοτε στη ζωή του. Όπως ο ίδιος 
έλεγε, «αυτές οι αρχές είναι που 
θα περισώσουν την αξιοπρέπεια 
του ατόμου και θα το επιβάλουν 
στο σύνολο. Αυτές, άλλωστε, απο-
τελούν τον ακρογωνιαίο λίθο της 
κοινωνίας, επάνω στον οποίο θα 
οικοδομηθεί το περίλαμπρον 
αύριο».

Με τη θυσία του για την ελευθε-
ρία, ο Κυριάκος Μάτσης αποτελεί 
σύμβολο αφοσίωσης και αγάπης 
για την πατρίδα, φωτεινό παράδειγ-
μα που εμπνέει κάθε νέα γενιά. Είθε 
το πνεύμα του, το οποίο διαπερνά 
την ιστορία μας, ν’ αποτελεί φάρο 
για όλους εμάς, καθοδηγώντας μας 
προς ένα μέλλον ειρήνης, ενότη-
τας και δικαιοσύνης. Με την ίδια 
ακεραιότητα και αποφασιστικότη-
τα, ας εργαστούμε για μια Κύπρο 
ελεύθερη και ευημερούσα, όπου οι 
θυσίες των ηρώων μας θα δικαιώ-
νονται μέσα από την ελευθερία και 
την πρόοδο. Αιώνια η μνήμη του.

*Τμήμα Ιστορίας και Αρχαιολογίας,
Πανεπιστήμιο Κύπρου

Άγνωστες πτυχές του ήρωα 
της ΕΟΚΑ Κυριάκου Μάτση

Θυσιάστηκε υπέρ πίστεως και πατρίδος

ΔΟΞΑ 
ΚΩΜΟΔΡΟΜΟΥ*

Ο Μάτσης υπήρξε 
ένας άνθρωπος με 
βαθιά συναισθήμα-

τα, κάτι που απο-
δεικνύεται μέσα 
από την ίδια τη 

γραφή του

«Αγωνίζομαι για 
τον λαό, τον βλέ-
πω αμόρφωτο και 
θέλω να τον μορ-

φώσω»
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«Ξεκίνησα στον 
Κυπριακό Ερυθρό 
Σταυρό το 1973, 

ως μέλος του Τμή-
ματος Νέων»

«Ο
ε θ ε λ ο -
ντισμός 
δ ε ί χ ν ε ι 
σ τ ο υ ς 
νέους τον 
δ ρ ό μ ο 

της προσφοράς και της κοινωνι-
κής αλληλεγγύης και τους βοηθά 
να κάνουν σωστές επιλογές, που 
θα επηρεάσουν θετικά ολόκληρη 
τη ζωή τους»

O Κυπριακός Ερυθρός Σταυρός, 
ως ο μεγαλύτερος ανθρωπιστικός 
οργανισμός στη χώρα μας, δηλώ-
νει παρών για 75 χρόνια και με τη 
δράση του συμβάλλει τα μέγιστα 
στην ανακούφιση του ανθρώπινου 
πόνου σε κάθε περίσταση, τόσο εν 
καιρώ ειρήνης όσο και σε μεγάλες 
κρίσεις και ένοπλες συγκρούσεις. 
Σε συνέντευξή της στη «Σ», η Πρόε-
δρος του Κ.Ε.Σ., κ. Φωτεινή Παπαδο-
πούλου, κάνει μιαν αναδρομή στις 
σημαντικές στιγμές που έζησε ως 
εθελόντρια για περισσότερα από 50 
χρόνια, ενώ παράλληλα αποτυπώνει 
το εθελοντικό έργο και την αδιάλειπτη 
προσφορά του Οργανισμού.

Περισσότερα από 50 χρό-
νια στην εθελοντική δράση του 
Κ.Ε.Σ. και 20 χρόνια στο πηδάλιό 
του. Κάνοντας μιαν  αναδρομή, 
τι θα ξεχωρίζατε απ’ όλες αυτές 
τις στιγμές που ζήσατε;

Ξεκίνησα στον Κυπριακό Ερυ-
θρό Σταυρό το 1973, ως μέλος του 
Τμήματος Νέων. Τον επόμενο 
χρόνο έγινε το πραξικόπημα και 
η εισβολή και οι στιγμές που ζή-
σαμε ήταν δύσκολες. Θυμούμαι 
τις πρώτες επισκέψεις στους κα-
ταυλισμούς και την απόγνωση που 
ένιωσα. Δεν είχαμε λόγια για να 
παρηγορήσουμε τους ανθρώπους 
που είχαν χάσει τα πάντα και ορι-
σμένοι, βεβαίως, δικούς τους, που 
είτε είχαν σκοτωθεί, ήταν εγκλω-
βισμένοι ή αγνοούμενοι. Με αυτές 
τις πρώτες εμπειρίες κατάλαβα τη 
σημασία του Ερυθρού Σταυρού. 

Η μεγάλη οικονομική κρίση 
του 2013 ήταν, επίσης, μια πολύ 
δύσκολη περίοδος για την Κύπρο 
και τον Ερυθρό Σταυρό, με συ-
νανθρώπους μας που είχαν χά-
σει ξαφνικά τις περιουσίες τους 
και έρχονταν για βοήθεια. Τους 
αντιμετωπίζαμε με σεβασμό, για 
να μη νιώθουν άσχημα, εφόσον 
έρχονταν για να ζητήσουν είτε 
τρόφιμα είτε ρουχισμό.

Μεγάλη εμπειρία ήταν επίσης 
το άνοιγμα του Νοσοκομείου που 

κτίσαμε στη Σρι Λάνκα, στις 16 Νοεμ-
βρίου 2008, που είχε ανεγερθεί μετά 
το τσουνάμι του 2004. Επίσης, στην 
Ελλάδα, μετά τις μεγάλες φωτιές στην 
Πελοπόννησο, κτίσαμε ένα μεγάλο 
Ιατρικό Κέντρο στην κοινότητα Κα-
ράτουλα, του Δήμου Ωλένης. Αυτά 
τα δύο έργα έγιναν σε συνεργασία με 
το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβού-
λιο Εθελοντισμού. Το 2012  ήρθε η 
μεγάλη στιγμή της αναγνώρισης του 
Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού από τη 
Διεθνή Επιτροπή Ερυθρού Σταυρού 
και το 2013, στο Σίδνεϊ της Αυστραλί-
ας, η επίσημη ένταξή μας στη Διεθνή 
Ομοσπονδία Συνδέσμων Ερυθρού 
Σταυρού και Ερυθράς Ημισελήνου. 
Μια καταξίωση, που περιμέναμε για 
σαράντα χρόνια.

Σήμερα, σε μια εποχή που 
αλλάζει με ταχείς ρυθμούς, ο 
Κ.Ε.Σ. συνεχίζει αδιάλειπτα να 
προσφέρει στην κοινωνία. Ποιες 
ανάγκες καλείται να καλύψει;

Ο Κ.Ε.Σ. ως ανθρωπιστικός Οργα-
νισμός συνεχίζει το έργο του παρέ-
χοντας βοήθεια σε συνανθρώπους 
μας που το έχουν ανάγκη, με τρόφιμα, 
ρουχισμό, βοηθήματα και εξοπλισμό 
σε  άτομα με κινητικά προβλήματα 
και κάθε άλλου είδους βοήθεια και 
στήριξη. Επιπλέον, κάθε Χριστού-
γεννα και Πάσχα ετοιμάζουμε τα 
Πακέτα Αγάπης ή προσφέρουμε 
κουπόνια, έτσι ώστε ο κόσμος να 
μπορεί να διαλέγει τα είδη που 
χρειάζεται. Κατά την περίοδο της 
πανδημίας προσφέραμε, μεταξύ 
άλλων, υπηρεσίες ψυχοκοινωνικής 
στήριξης με την Υπηρεσία «Ας μιλή-
σουμε», η οποία αποδείχθηκε πολύ 
σημαντική, ειδικά για τα άτομα της 
τρίτης ηλικίας και συνεχίζουμε να 
την προσφέρουμε μέχρι και σήμερα. 
Διαχρονικά ως Κ.Ε.Σ. στηρίζουμε 
και προσφέρουμε ανελλιπώς για 
την κάλυψη κάθε είδους αναγκών 
των εγκλωβισμένων μας. 

Eπιγραμματικά ν’ αναφέρω με-
ρικές από τις υπηρεσίες τις οποίες 
προσφέρουμε σε κάθε συνάνθρωπό 

μας που θα ζητήσει βοήθεια, χωρίς 
καμιά διάκριση. Μεταξύ άλλων 
προσφέρουμε προγράμματα κοι-
νωνικής πρόνοιας, ψυχοκοινωνι-
κής στήριξης, πρώτων βοηθειών, 
μεταφοράς ατόμων με κινητικές 
δυσκολίες, αποκατάστασης οικο-
γενειακών δεσμών, προγράμματα 
και δραστηριότητες για παιδιά και 
νέους, υπηρεσίες διαχείρισης κρί-
σεων, θεραπευτική φροντίδα σε 
παιδιά με αναπηρίες. Πολύ σημα-
ντική είναι επίσης η βοήθεια που 
προσφέρουμε τα τελευταία χρόνια 
σε χιλιάδες μετανάστες, καθώς και 
πρόσφατα σε υπηκόους τρίτων χω-
ρών που εγκατέλειψαν τις χώρες 
τους, λόγω ένοπλων συγκρούσε-
ων και έφθασαν στην Κύπρο στο 
πλαίσιο του Σχεδίου ΕΣΤΙΑ.

Μεγάλο ενδιαφέρον 
από εθελοντές

Δύναμη του Κ.Ε.Σ. διαχρο-
νικά αποτελούν οι εθελοντές 
του. Πόσους αριθμεί σήμε-
ρα και τι είδους εκπαίδευση 
λαμβάνουν για να μπορούν ν’ 
ανταποκριθούν στις ανάγκες 
που προκύπτουν;

Αναμφίβολα οι εθελοντές/τριές 
μας είναι η ραχοκοκκαλιά του 
Κ.Ε.Σ., αφού χωρίς αυτούς δεν θα 
μπορούσαμε να λειτουργήσουμε. 
Εκτιμώ ότι πλέον έχουμε περί τους 
2000 εθελοντές στους Κλάδους, στο 
Τμήμα Νέων και στις ομάδες των 
σχολείων. Είναι ιδιαίτερα συγκινη-
τική η πρόθυμη και αθρόα προσέ-
λευσή τους σε κάθε έκκλησή μας 

για βοήθεια, κυρίως σε περιόδους 
κρίσεων. Kαταρτίσαμε προγράμ-
ματα συνεχούς εκπαίδευσης, για 
να μπορούν να προσφέρουν συ-
γκεκριμένες υπηρεσίες, όπως Α΄ 
βοήθειες, αντιμετώπιση φυσικών 
καταστροφών κ.λπ. Ιδιαίτερα σημα-
ντική είναι τα τελευταία εννέα χρόνια 
η πολύ καλή συνεργασία μας με τον 
Νορβηγικό Ερυθρό Σταυρό, που 
ενισχύει μέσα από τα προγράμματά 
του και τους δικούς μας εθελοντές, 
για να μπορούν να παρέχουν πιο 
αποτελεσματικές υπηρεσίες. 

Μέσα από τη μακρά πορεία 
σας στον εθελοντισμό, τι θα 
λέγατε σε έναν νέο για να τον 
παροτρύνετε να γίνει εθελοντής;

Θα έλεγα ότι είναι μεγάλη η προ-
σωπική ικανοποίηση που νιώθει ο 
καθένας όταν μπορεί να προσφέρει σε 
κάποιον βοήθεια, όταν τη χρειάζεται. 
Θα πρόσθετα, επίσης, ότι ο κάθε άν-
θρωπος, ακόμα και τα παιδιά, καταξι-
ώνονται από τις επιλογές που κάνουν 
στη ζωή τους. Η πολυπλοκότητα της 
ζωής σήμερα, σε συνδυασμό με την 
τεράστια ανάπτυξη της τεχνολογίας, 
προσφέρουν πολλές επιλογές, κά-
ποιες που μας τιμούν και κάποιες 
όχι. Η επιλογή τού να προσφέρεις 
εθελοντικά στον συνάνθρωπό σου 
είναι από τις πιο σωστές.

Το Τμήμα Νέων, με τις Ομάδες 
που έχει στα σχολεία, μαθαίνει τους 
νέους και τις νέες για τον εθελοντισμό. 
Τους ευαισθητοποιεί από νωρίς, τους 
δείχνει τον δρόμο της προσφοράς και 
της κοινωνικής αλληλεγγύης και τους 
βοηθά να κάνουν σωστές επιλογές, 
που θα επηρεάσουν θετικά ολόκληρη 
τη ζωή τους. Γι’ αυτό και θα ήθελα να 
εκφράσω όχι μόνο τις ευχαριστίες 
μας, αλλά και τα συγχαρητήριά μας, 
σε όλους τους εθελοντές μας, στους 
εξαιρετικούς αυτούς ανθρώπους, 
που πρόθυμα προσφέρουν τις υπη-
ρεσίες τους και μας στηρίζουν σε 
κάθε έκτακτη ανάγκη.

Το 2025 ο Κ.Ε.Σ. συμπλη-
ρώνει 75 χρόνια δράσης και 
προσφοράς στην κυπριακή 
κοινωνία. Ποια ορόσημα ξεχω-
ρίζετε και ποιοι είναι οι στόχοι 
της Οργάνωσης για το μέλλον;

Κοιτάζοντας πίσω στην 75χρονη 
πορεία και προσφορά της οργάνω-
σής μας υπάρχουν πολλά ορόσημα 
που καθόρισαν τη λειτουργία του 
Κ.Ε.Σ. και προδιαγράφουν το μέλλον 
του. Η εισβολή του 1974, η οικο-
νομική κρίση του 2012, η πανδη-

μία, οι πυρκαγιές, οι πλημμύρες, 
οι μετανάστες και τόσα άλλα, που 
έδωσαν περιεχόμενο προσφοράς 
στον Κ.Ε.Σ. όλα αυτά τα χρόνια, επι-
μαρτυρούν την αναγκαιότητα όχι 
μόνο ύπαρξης αλλά και ενίσχυσης 
της παρουσίας και προσφοράς του 
τα χρόνια που θα ακολουθήσουν.

Είναι φανερό ότι οι κοινωνικοοι-
κονομικές ανάγκες στον τόπο μας 
θα αλλάξουν προς το χειρότερο, οι 
προκλήσεις από τη σχεδόν πάντα 
ταραχώδη γειτονιά μας, οι ανθρω-
πογενείς και λόγω της παγκόσμιας 
κλιματικής αλλαγής αναμενόμενες 
καταστροφές θα δημιουργήσουν αυ-
ξημένες ανθρωπιστικές ανάγκες. Γι’ 
αυτό και στόχος μας για το μέλλον 
είναι η αύξηση των οικονομικών 
δυνατοτήτων μας, η ποσοτική και 
ποιοτική αύξηση των εθελοντών μας, 
η αναβάθμιση των προγραμμάτων 
και η διεύρυνση των δραστηριοτήτων 
μας, καθώς και η ενίσχυση της  συ-
νεργασίας μας με την Κυβέρνηση και 
τους άλλους ανθρωπιστικούς εταίρους 
μας, στην Κύπρο και το εξωτερικό. 

Αναβάθμιση Θεραπευτι-
κού Κέντρου Παιδιών 

Τι ενέργειες έχουν τροχοδρο-
μηθεί για επίτευξη των στόχων 
που έχετε θέσει;

Ανταποκρινόμενοι στις απαιτήσεις 
όχι μόνο του σήμερα αλλά και του 
αύριο, αρχίσαμε ήδη την αναβάθμιση 
των υποδομών και του τεχνολογικού 
εξοπλισμού μας μαζί με την παράλ-
ληλη εκπαίδευση του προσωπικού. 
Βελτιώνουμε τη μεταξύ μας επικοινω-
νία, αναγνωρίζουμε τη σημασία και 
εξασφαλίζουμε όπου χρειάζεται τις 
απαραίτητες συμβουλευτικές υπη-
ρεσίες και τεχνογνωσία, αξιοποιούμε 
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και 
γενικά προετοιμαζόμαστε με αισι-
οδοξία για την αντιμετώπιση κάθε 
μελλοντικής πρόκλησης.

Έχοντας προ πολλού συνειδητο-
ποιήσει, μιας και ασχολούμαστε με 
το θέμα των παιδιών με αναπηρίες 
από το 1957, ότι η Κύπρος δεν δι-
αθέτει ένα Κέντρο Αποκατάστασης 
Παιδιών, με ιδιαίτερη χαρά θα ήθελα 
να αναφέρω ότι, σε συνεργασία με 
το Υπουργείο Υγείας και την ΟΠΑΠ 
Κύπρου, προχωρούμε στην αναβάθ-
μιση του Θεραπευτικού Κέντρου 
Παιδιών «Στέλλα Σουλιώτη» του 
Κ.Ε.Σ., στα Πολεμίδια και τη μετα-
τροπή του σε ένα σύγχρονο Κέντρο 
Αποκατάστασης Παιδιών, το οποίο θα 
παραχωρήσουμε στην Κυβέρνηση 
και τον λαό της Κύπρου.

Ο Κυπριακός Ερυθρός 
Σταυρός είναι δίπλα 
στον άνθρωπο σε κάθε 
δύσκολη στιγμή
Η Πρόεδρος Φωτεινή Παπαδοπούλου αναδεικνύει 
τα ορόσημα της 75ετούς δράσης της Οργάνωσης
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Στην πρώτη προεδρική 
θητεία του Τραμπ, ο Ερντογάν 
είχε άμεση και άνετη πρόσβα-
ση στον Λευκό Οίκο. Τώρα τα 
πράματα έχουν αλλάξει άρδην. 
Τον Λευκό Οίκο προστατεύει 
ένας... τρικέφαλος «κέρβερος», 
που εμποδίζει τύπους όπως ο 
ισλαμοφασίστας να πλησιάσουν. 

Το ένα από τα τρία κεφάλια 
του «κέρβερου» είναι ο άνθρω-
πος που έχει επιλεγεί για τη θέση 
του Υπουργού Εξωτερικών, ο 
Μάρκο Ρούμπιο. Ο Ρούμπιο, 
ως Γερουσιαστής, είχε επα-
νειλημμένα βάλει φρένο στην 
αναθεωρητική πολιτική του 
Ερντογάν, είχε συντάξει, μαζί 
με τον Ρόμπερτ Μενέντεζ, το 
νομοσχέδιο για την αναμόρφωση 
της αμερικανικής πολιτικής στην 
Ανατολική Μεσόγειο, που έδινε 
ενισχυμένο ρόλο στην Κυπριακή 
Δημοκρατία, αντιτάχθηκε στα 
παράνομα σχέδια του σουλτάνου 
για άνοιγμα των Βαρωσίων κ.λπ.

Το δεύτερο κεφάλι του «κέρ-
βερου» είναι η επικεφαλής των 
Αμερικανικών Μυστικών Υπη-
ρεσιών, Τούλσι Γκάμπαρντ. Αυτή 
είναι έτοιμη να... δαγκώσει ακόμη 
πιο άγρια τον Ταγίπ. Αρκεί μόνο 
να διαβάσει κανείς τι σκεφτόταν 
γι’ αυτόν, πριν από μία τετραε-
τία: «Ο Πρόεδρος της Τουρκίας 
Ερντογάν δεν είναι φίλος μας, 
είναι από τους πιο επικίνδυνους 
δικτάτορες στον κόσμο και η 
αμερικανική κυβέρνηση και τα 
ΜΜΕ δεν έχουν κανέναν λόγο να 
βοηθούν αυτόν τον μεγαλομανή 

ισλαμιστή και τους συνεργάτες 
του της Αλ Κάιντα». Σήμερα είναι 
σίγουρο ότι η κ. Γκάμπαρντ θα 
προσθέσει στο σκεπτικό της και 
την υποστήριξη του Ερντογάν 
στους τρομοκράτες της Χαμάς 
και της Χεζμπολάχ.

Το τρίτο κεφάλι του «κέρβε-
ρου» είναι ο σύμβουλος ασφα-
λείας του Λευκού Οίκου, Μάικ 
Γουόλς, ο οποίος, και μόνο που 
ακούει τη λέξη «Χαμάς», τραβάει 
το εξάσφαιρο και βαράει.

Αλλά και από τον «κέρβερο» να 
καταφέρει να περάσει ο Ερντογάν, 
στην είσοδο του Οβάλ γραφείου 
δεν θα τον περιμένει ο Τραμπ. 
Θα τον περιμένει ένας οργισμένος 
και αφιονισμένος... Νετανιάχου, 
έτοιμος να πάρει εκδίκηση για 
τη στήριξη τού νεο-οθωμανού 
στους σφαγείς της Χαμάς. 

Τώρα, αν αυτά που περιγρά-
φουμε πιο πάνω θα συμβούν 
όντως μετά την ανάληψη της 
προεδρίας από τον Τραμπ, στις 
20 Ιανουαρίου, θα περιμένουμε να 
δούμε. Διότι ο νέος πλανητάρχης 
είναι απρόβλεπτος και ο Ερντογάν... 
προβλεπτός, αφού είναι σίγουρο 
ότι δεν θα διστάσει να επιδοθεί 
στις γνωστές ανατολίτικες κωλο-
τούμπες του, για να ξανακερδίσει 
την αγάπη του Τραμπ.

Όσο για μας, θα πρέπει να 
συνεχίσουμε σταθερά την πορεία 
ενίσχυσης των σχέσεών μας με 
τις Ηνωμένες Πολιτείες, φροντί-
ζοντας να μας κουνάει φιλικά 
την... ουρά του ο «κέρβερος»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Έλεος! Πόσους άλλους νέους 
μας θα θυσιάσουμε στον αδηφάγο 
Μινώταυρο της ασφάλτου; Χάσαμε 
τέσσερεις μέσα στο περασμένο μαύρο 
Σαββατοκύριακο (τρεις νέους στο 
Φρέναρος και μια νέα στη Λευκω-
σία). Συνολικά, από την αρχή του 
χρόνου, χάθηκαν στον «λαβύρινθο» 
του τροχαίου τρόμου 43 άνθρωποι, 
δέκα περισσότεροι από ολόκληρη 
τη χρονιά πέρσι (και ακόμη δεν έχει 
τελειώσει η φετινή χρονιά)!

Αλλά ποιος είναι αυτός ο Μινώ-
ταυρος που παραμονεύει διαρκώς, 
ψάχνοντας για νέα θύματα; Είναι ένα 
τέρας που εμείς δημιουργήσαμε. 
Ναι, ναι. Εμείς. Ως άτομα, ως κοινω-
νία, ως κράτος. Σαν τον περιβόητο 
Φρανκενστάιν, που έφτιαξε ένα 
επικίνδυνο τέρας από ανθρώπινα 
μέλη και του έδωσε ζωή. Ο δικός 
μας Μινώταυρος της ασφάλτου 
δημιουργήθηκε από «όργανα» 
που του παραχωρήσαμε εμείς: 

-Την ακαταμάχητη ανευθυνό-
τητά μας στους δρόμους.

-Την ασυνειδησία μας.
-Την έλλειψη κουλτούρας οδικής 

ασφάλειας.
-Την έλλειψη σεβασμού προς 

τους άλλους χρήστες του οδικού 
δικτύου.

-Τα διάφορα κόμπλεξ μας, που 
εκδηλώνονται με τη συμπεριφορά 
μας στους δρόμους.

-Την επιπολαιότητα και την 
απειθαρχία μας.

-Την αλαζονεία, το άππωμα, τη 

δήθεν μαγκιά και την επιδειξιο-
μανία μας.

-Την έφεσή μας στην παρανομία.
-Την αποτυχία μας να εμφυσή-

σουμε στα παιδιά μας, από μικρή 
ηλικία, ότι το αυτοκίνητο είναι 
απλώς ένα μέσο μεταφοράς και 
όχι μέσο επίδειξης σπουδαιότητας 
και αυτοεπιβεβαίωσης, ούτε και 
όργανο εκτόνωσης.

-Την άρνησή μας να αποδε-
χθούμε τους κανόνες της απλής 
λογικής, σύμφωνα με τους οποίους 
αν οδηγείς με υπερβολική ταχύ-
τητα, αν οδηγείς μεθυσμένος ή μα-
στουρωμένος, αν οδηγείς παίζοντας 
με το κινητό σου, αν οδηγείς χωρίς 
να φοράς ζώνη ασφαλείας, πολύ 
πιθανό να καταλήξεις κι εσύ μέσα 
στον «λαβύρινθο», όπου σε περι-
μένει ο αιμοβόρος Μινώταυρος.

Ναι, εμείς δημιουργήσαμε αυτόν 
τον Μινώταυρο και, κάθε φορά που 

θυσιάζουμε άδικα νέους ανθρώ-
πους στην αφεντιά του, ψάχνουμε 
μάταια να βρούμε κάποιον Θησέα 
για να τον εξοντώσει, ή έστω να 
περιορίσει τη δίψα του για αίμα. 

Πάντως, και τον Θησέα αυτόν 
μπορούμε να τον δημιουργήσουμε 
εμείς, όπως δημιουργήσαμε τον 
Μινώταυρο. Με αυστηρότερη 
αστυνόμευση, με ακόμη αυστη-
ρότερες ποινές, με υποχρεωτική 
εκπαίδευση των παρανομούντων 
οδηγών, με εισαγωγή μαθήματος 
οδικής ασφάλειας στα σχολεία, με 
αξιοποίηση των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης σε εκστρατείες ευ-
αισθητοποίησης, με υιοθέτηση 
πρακτικών από χώρες με χαμη-
λότερους δείκτες θανατηφόρων 
δυστυχημάτων.

Ο Μινώταυρος, λοιπόν, θέλει 
τον Θησέα του. Επειγόντως!

ΜΠΟΞΕΡ

Ένας «κέρβερος» 
έξω από τον Λευκό Οίκο

Μα, να οδηγείς το αυτοκίνητό 
σου και να έχεις συνοδηγό τον 
Χάρο, χωρίς να το ξέρεις; Μακ-
άβριο μεν, αλλά πραγματικό. Όλα 
όσα ακούμε τις τελευταίες ημέρες 
για τους επικίνδυνους αερόσακους 
Takata, έχουν προκαλέσει έναν 
γενικό πανικό και μια πρωτοφανή 
σύγχυση στους πολίτες, που δεν 
ξέρουν τι ακριβώς συμβαίνει και 
τι πρέπει να κάνουν.

Από αρμόδια χείλη ακούσαμε 
ότι στους κυπριακούς δρόμους κυ-
κλοφορούν χιλιάδες αυτοκίνητα 
(που ίσως να ανέρχονται σε 30.000 
ή και περισσότερα) με πιθανούς 
ελαττωματικούς αερόσακους, με 
τους οδηγούς να μη γνωρίζουν ή 
να μην έχουν συνειδητοποιήσει ότι 
κάθονται μπροστά σε μια βόμβα 
που είναι έτοιμη να εκραγεί ανά 
πάσα στιγμήν.

Το θέμα των αερόσακων είναι 
ύψιστης προτεραιότητας. Δεν μπο-
ρεί να μπαίνεις στο αυτοκίνητό σου 
το πρωί και να αισθάνεσαι ότι σε 
όλη τη διαδρομή εμπλέκεσαι σε 
ένα παιχνίδι ρωσικής ρουλέτας.

Το πρόβλημα είχε εντοπισθεί 
εδώ και χρόνια, αλλά, όσοι είχαν 
την ευθύνη να βρούνε λύσεις, δεν 
το έπραξαν. Και τώρα είμαστε σε μια 
φάση αφασίας, όπου για ένα τόσο 
σοβαρό ζήτημα ζωής και θανάτου 
υπάρχει μια μπερδεμένη εικόνα, 
όπου οι πολίτες δεν ξέρουν τι πραγ-

ματικά συμβαίνει, πόσο μεγάλοι 
είναι οι κίνδυνοι, πόσα και ποια 
ακριβώς αυτοκίνητα διαθέτουν 
τους επικίνδυνους αερόσακους 
και, κυρίως, τι μπορεί να γίνει για 
να μη χαθούν άλλες ζωές.

Θα πρέπει να δοθούν ξεκάθα-
ρες απαντήσεις στους ανησυχού-
ντες πολίτες. Με συγκεκριμένες 
ενέργειες που πρέπει να γίνουν, 
ώστε να γνωρίζουν, τουλάχιστον, 
αν το όχημά τους διαθέτει Takata, 
και πώς θα απαλλαγούν από τον 
εφιάλτη. Να γνωρίζουν ποιος 
θα αναλάβει την ευθύνη για την 
αντικατάσταση του ελαττωματικού 
αερόσακου. Να μην τους παρα-
πέμψουν στην... Ιαπωνία, όπως 
έγινε με την περίπτωση ιδιοκτήτη 
οχήματος που απευθύνθηκε στην 

εν Κύπρω αντιπροσωπία.
Ναι, οι πολίτες θέλουν άμεση 

ενημέρωση και οδηγίες για το τι 
πρέπει να πράξουν. Και ασφαλώς 
αυτό που πρέπει να πράξουν δεν 
είναι να... κάνουν την προσευχή 
τους προτού ξεκινήσουν ή να 
παίρνουν ένα καπνιστήρι και να 
καπνίζουν το αυτοκίνητο!

Όλοι θα πρέπει ν’ αναλάβουν τις 
ευθύνες τους και, εάν αποφύγουν 
να το πράξουν, να αντιμετωπίσουν 
τις συνέπειες. 

Αυτήν την ώρα χρειάζονται απο-
φασιστικές κινήσεις και πρακτικές 
λύσεις από τους αρμοδίους. 

Το σοβαρότατο πρόβλημα των 
αερόσακων δεν μπορεί να λυθεί 
με... αερολογίες!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Άνοιξε ο αερόσακος του Αιόλου

Δικό μας δημιούργημα ο Μινώταυρος Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο ίδιο έργο θεατές. Μια μάνα κι ένας πατέρας να κλαίνε για τον άδικο 
χαμό του παιδιού τους, λόγω τροχαίου από αλόγιστη και απερίσκεπτη 
πράξη. Αλκοόλ, ταχύτητα και απουσία οδηγικής συνείδησης, χαρακτηρι-
στικά των δύο θανατηφόρων τροχαίων του περ. Σαββατοκύριακου. Εμείς 
ευχόμαστε να μην υπάρξει ποτέ άλλη μάνα και άλλος πατέρας που θα 
κλάψουν για τα παιδιά τους για τροχαία δυστυχήματα… 
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Είναι η εποχή που κάνουν 
θραύση οι λοιμώξεις και οι ιοί, 
γεμίζοντας τα Νοσοκομεία. Ιδιαί-
τερα ανησυχητικό, όμως, είναι το 
γεγονός ότι και οι... γιατροί έχουν 
προσβληθεί από έναν ιό. Τον ιό 
της... απληστίτιδας. Μια τάξη ερ-
γαζομένων που ομολογουμένως 
υπεραμείβονται (ακούγονται και 
εξωφρενικά ποσά για αριθμό 
γιατρών), είναι προκλητικό να 
κλείνουν τα Νοσοκομεία για δύο 
εικοσιτετράωρα και να ταλανίζουν 
τους ασθενείς, απαιτώντας από το 
Κράτος να τους καταβάλει πρόσθετα 
9 εκατομμύρια ευρώ, ως «κίνη-
τρα» για το 2023 και το 2024. Και 
μάλιστα ως προϋπόθεση για να 
συζητήσουν και για το 2025-2027.

Οι γιατροί του Δημοσίου απέρ-
ριψαν τις μεσολαβητικές προτάσεις 
του Υπουργού Υγείας και αποφά-
σισαν να κατεβάσουν τα νυστέρια 
την ερχόμενη Τρίτη και Τετάρτη.

Η ιστορία με τα περιβόητα πρό-
σθετα «κίνητρα» των γιατρών (έξτρα 
ριάλια, δηλαδή) ξεκίνησε όταν ο 
ΟΚΥπΥ πρότεινε να δώσει στους 
γιατρούς 4,1 εκατομμύρια για το 
έτος 2023. Οι γιατροί, όμως, ήθελαν 
5, οπότε το θέμα παραπέμφθηκε σε 

ανεξάρτητο ελεγκτικό οίκο, με τη 
σύμφωνη γνώμη και των γιατρών. 
Ο ανεξάρτητος οίκος απεφάνθη ότι 
μόνον... 2,5 εκατομμύρια πρέπει 
να πάρουν οι γιατροί. Αυτό, βεβαί-
ως, δεν τους άρεσε και άρχισαν να 
απειλούν ότι θα βάλουν λουκέτο 
στα δημόσια νοσηλευτήρια. 

Ο Υπουργός Υγείας, Μιχάλης 
Δαμιανός, προσπάθησε να μεσολα-
βήσει, ξεκαθαρίζοντας, όμως, ότι το 
ποσό των 2,5 εκατομμυρίων για το 
2023, που προέκυψε από ανεξάρ-
τητη γνωμάτευση, δεν μπορούσε να 
αυξηθεί. Υπέβαλε, ωστόσο, μια «καλή 
πρόταση», όπως την χαρακτήρισε 
ο ίδιος, για τα έτη μέχρι το 2027, 

ώστε να εξασφαλιστεί μακροχρό-
νια εργασιακή ειρήνη στα δημόσια 
νοσηλευτήρια. Οι γιατροί απέρρι-
ψαν την υπουργική πρόταση και 
προχωρούν στις απεργιακές τους 
κινητοποιήσεις, ταλαιπωρώντας τους 
ήδη ταλαιπωρημένους ασθενείς. 

«Λυπάμαι πολύ για την από-
φαση που πήραν οι γιατροί και 
για την τροπή που παίρνουν τα 
πράγματα», δήλωσε ο Υπουργός 
Υγείας. Μήπως, όμως, αντί της λέ-
ξης «τροπή» έπρεπε να χρησιμο-
ποιήσει τη λέξη «ντροπή»; Ντρο-
πή απέναντι, τουλάχιστον, στους 
χιλιάδες συμπατριώτες μας που 
βρίσκονται κάτω από το όριο της 
φτώχιας, στους χαμηλοσυνταξιού-
χους, στους νέους που παίρνουν 
μισθούς πείνας, σε όσους βλέπουν 
τον μισθό τους να εξαντλείται από 
τα μέσα του μηνός,  σε όσους ζούνε 
με το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδη-
μα, την ώρα που κάποιοι γιατροί 
έχουν Μέγιστο Εγγυημένο Εισό-
δημα μέχρι και 300.000 ευρώ!

Από το υστέρημα και αυτών των 
φουκαράδων θα προκύψουν τα 
έξτρα 9 εκατομμύρια που ζητούν 
οι συνάδελφοι του Ιπποκράτη.

ΜΠΟΞΕΡ

Η στήλη αρέσκεται να κάνει 
πλάκα με κάποια θέματα που της 
δίνουν έμπνευση, ιδιαίτερα αυτά που 
θυμίζουν... «Ιστορίες του χωρκού». 
Αφορμή τώρα μάς έδωσε ένα δημο-
σίευμα για τις σχέσεις της Πινδάρου 
με τους Αναστασιάδη και Αβέρωφ, 
σύμφωνα με το οποίο οι δύο τέως 
παρομοιάστηκαν με... «κοτζιάκαρες» 
από την Αννίτα. Οι πληροφορίες 
διαψεύσθηκαν, αλλά η στήλη τις 
αξιοποιεί για έναν φανταστικό δι-
άλογο μεταξύ Νίκαρου και Φούλη, 
στον ρόλο δυο «κοτζιάκαρων», της 
Φουλλούς και της Νικουλλούς:

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Κόρη Φουλλού, 
έλα να πιούμεν καβέν, να πούμεν 
τζιαι καμιάν κουβένταν.

ΦΟΥΛΛΟΥ: Μεν μου συνα-
φέρνεις καβέν, γιατί πιάννει με ο 
πέλλαρος.

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Γιατί κόρη;
ΦΟΥΛΛΟΥ: Γιατί αθθυμίζει μου 

τον καβέν που ήπιεν ο μουχτάρης 
του χωρκού μας, το Νικούιν το 
Γεροσσιηπιανούιν, με την Αννεζούν 
την Τρουλλιώτισσαν, που την έκαμα 
εγιώ πρόεδρον του καβενέ μας!

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Μα είδες κιλίκ-

κιν, κόρη; Ο μουχτάρης τζιαι η 
Τρουλλιώτισσα εν μες στα σορόπια 
τωρά τελευταία. Τζιείνη υποτίθε-
ται ότι του κάμνει αντιπολίτευσιν, 
αλλά τελικά εγίνηκεν βοηθός του 
μουχτάρη.

ΦΟΥΛΛΟΥ: Εν πολλά πολλοπά-
ητη η Τρουλλιώτισσα. Ο στόχος της 
εν να γινεί επίσημη μουχτάραινα το 
2028. Θέλει να μου κόψει εμέναν 
την τύχην μου, να ξαναδοτζιημάσω 
να εκλεγώ εγιώ μουχτάραινα.

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Με την ευκαιρί-
αν, κόρη Φουλλού, να σου ζητήσω 
συγγνώμην που δεν σε υποστήριξα 
το 2023 για να γινείς μουχτάραινα 
τζι εβοήθησα τζιείνον τον αχάριστον, 
το Νικούιν το Γεροσσιηπιανούιν, 
που κάμνει πως εν με ξέρει τωρά.

ΦΟΥΛΛΟΥ: Ήταν να σου πω 
«καλά να σου κάμει», αλλά προτιμώ 

να μεν σου το πω, γιατί θέλω να αφή-
σουμεν πίσω μας τους «ελέφαντες» 
τζιαι άλλες κουβέντες του καβκά.

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Συφφωνώ, κόρη. 
Πρέπει να συμμαχήσουμεν εμείς οι 
θκυο, γιατί εν κοινός ο εχθρός. «Ένας 
είναι ο εχθρός, ο Γεροσσιηπιανός»!

ΦΟΥΛΛΟΥ: Τζιαι η Τρουλ-
λιώτισσα!

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Μα ποιοι νομί-
ζουν ότι ένι; Αν δεν ήμασταν εμείς, 
κόρη Φουλλού, τούτοι οι θκυο οι 
αχάριστοι, τες προεδρικές τσαέρες 
ήταν να τες θωρούν πόμακρα.

ΦΟΥΛΛΟΥ: Για τούτον, κόρη, 
πρέπει να μου τανήσεις, για να 
κάτσω εγιώ στην τσαέραν του 
μουχτάρη, το 2028.

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Να σου τανήσω, 
κόρη, τζιαι με τα είκοσί μου νύσια.

ΦΟΥΛΛΟΥ: Πρέπει, όμως, πρώ-
τα, να κάμουμεν ό,τι μπορούμεν, 
για να χάσει η Τρουλλιώτισσα 
τες εκλογές για τον καβενέν του 
χωρκού μας, το 2026.

ΝΙΚΟΥΛΛΟΥ: Άτε, πάνω σε 
τούτον, έλα να πιούμεν το... τσιάιν 
μας! Cheers, αγάπη μου!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Ιστορίες του χωρκού: «Οι κοτζιάκαρες»

Μην αρρωστήσετε, απεργούν οι γιατροί! ART AERI  
Αθηνά Ταρσούλη

ΗΑθηνά Ταρσούλη γεν-
νήθηκε το 1884 και 
πέθανε το 1975. Ήταν 

Ελληνίδα ποιήτρια, συγγραφέας, 
αλλά και διακεκριμένη ζωγρά-
φος, με σπουδές ζωγραφικής 
στο Παρίσι. Έτρεφε ιδιαίτερη 
αγάπη για την Κύπρο, εξ ου 
και το πιο σημαντικό της έργο 
αφορούσε το νησί. Στο έργο της 
«Κύπρος» γράφει στην εισαγωγή 
αναφερόμενη στους δύο τόμους 
του βιβλίου: «Αρχίζοντας από 
την ιστορία και τελειώνοντας με 
την λαογραφία, νομίζω πως η 
εργασία τούτη βρίσκει την πιο 
σωστή της τοποθέτηση ανάμεσα 
στους δύο αυτούς ακρογωνι-
αίους λίθους, όπου θεμελι-
ώνεται η ακατάλυτη ύπαρξη 
και συνεχίζεται η μακραίωνη 
ζωή ενός δυναμικού, γενναίου 
και ηρωικού λαού όπως είναι ο 
κυπριακός» και τελειώνει σύμ-
φωνα με τον ποιητή: «Πολλούς 
αφέντες άλλαξες, δεν άλλαξες 
καρδιά». Η Αθηνά Ταρσούλη 
είχε τιμηθεί με το βραβείο της 
Ακαδημίας Αθηνών για το 
έργο της «Κύπρος», αλλά και 
το 1935 με τον Α΄ έπαινο της 
Ακαδημίας.

Γεννήθηκε στην Αθήνα, 
κόρη του δικαστικού Αλέ-
ξανδρου Πιττακού. Από νε-
αρή ηλικία ασχολήθηκε με τα 
Γράμματα, τη μουσική και τη 
ζωγραφική. Το 1901 παντρεύ-
τηκε τον  Νίκο Ταρσούλη και 
έφυγε μαζί του στο Παρίσι, 
όπου φοίτησε στη σχολή ζω-
γραφικής της Susanne Hurel. 
Με τον Ταρσούλη απέκτησε 
μια κόρη, ο πρόωρος θάνα-
τος της οποίας αποτέλεσε το 
έρεισμα για το πρώτο βιβλίο 
της με τίτλο «Ψυχής στεναγ-
μός», του 1916. Η εργογρα-
φία της εκτείνεται από την 
ποίηση μέχρι τη λαογραφία, 
την ιστορία, την ταξιδιωτική 
λογοτεχνία και τα δοκίμια κρι-
τικής. Συνεργάστηκε με πολλά 
περιοδικά και εφημερίδες της 
εποχής (Εφημερίς των Κυριών, 
Νουμάς, Νέα Εστία, Νεοελ-
ληνικά Γράμματα, Κυπριακά 
Γράμματα, Πνευματική Κύ-
προς, κ.ά.). Το 1925 εξέδωσε 
τη συλλογή διηγημάτων «Στα 
βρόχια της αγάπης», την έκ-
δοση της οποίας προλόγισε ο 
Γρηγόριος Ξενόπουλος, και 
τρία χρόνια αργότερα την 

ποιητική συλλογή «Σπίθες και 
τέφρες». Ως ζωγράφος πήρε 
μέρος σε πολλές εκθέσεις και 
αξιοσημείωτη είναι η αλληλε-
πίδραση της λογοτεχνικής και 
ζωγραφικής της δημιουργίας. 
Τιμήθηκε με τον Α  ́Έπαινο της 
Ακαδημίας Αθηνών το 1935 
για το έργο της «Κάστρα και 
Πολιτείες του Μοριά» και με 
το Βραβείο της Ακαδημίας 
Αθηνών για το δίτομο έργο 
της «Κύπρος». Τιμήθηκε, επί-
σης, από την οργάνωση των 
Ελευθέρων Ελλήνων Αντιστά-
σεως για τη δράση της κατά 
τη διάρκεια της γερμανικής 
κατοχής. Πέθανε στο νοσοκο-
μείο του Ευαγγελισμού από 
εγκεφαλικό επεισόδιο.

Το αντιπροσωπευτικό μέρος 
της καλλιτεχνικής παραγωγής 
της αποτελούν οι τοπογραφίες 
με λάδι και υδροχρώματα, ιδίως 
όμως οι σειρές των σχεδίων της 
με σινική μελάνι, που εμπνεύ-
στηκε από την ελληνική φύση, 
την ιστορία και την παράδοση.

Παρουσίασε το έργο της σε 
πολλές ατομικές εκθέσεις. Έργα 
της βρίσκονται στις πινακοθή-
κες Αθηναίων, Θεσσαλονίκης, 
Πάτρας, Βόλου, στο Μουσείο 
Μπενάκη και στην Εθνική 
Τράπεζα. Ασχολήθηκε με τη 
λογοτεχνία και την ιστορική 
έρευνα, αλλά και τις λαογρα-
φικές μελέτες, μερικές από τις 
οποίες συνοδεύονταν και από 
δικές της εικονογραφήσεις, όπως 
Κάστρα και Πολιτείες του Μοριά 
1935, Άσπρα Νησιά 1938 και 
Κύπρος 1963.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.
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Σ
τον απόηχο της αναστο-
λής της βράβευσής 
του από την Ένωση 
Αθλητικογράφων 
Κύπρου -μετά από 
παρέμβαση της 
ΚΟΠ- ο Φάνης Μα-

κρίδης ανοίγει τα χαρτιά του στη 
«Σημερινή», σε μια συνέντευξη εφ’ 
όλης της ύλης. Για τους μη γνωρί-
ζοντες την υπόθεση, ο δημοσιογρά-
φος Φάνης Μακρίδης επελέγη να 
βραβευθεί από 12μελή επιτροπή 
της ΕΑΚ για την πολυετή έρευνά 
του και τις αποκαλύψεις σε σχέ-
ση με την επιχειρηματική ιδιότητα 
του Προέδρου της ΚΟΠ, Γιώργου 
Κούμα, τις εταιρείες συμφερόντων 
του, τα συμβόλαια εκατομμυρίων 
με την ΑΤΗΚ (ήρθαν στο φως της 
δημοσιότητας από το 2018) και το 
τριπλό ασυμβίβαστο, στο οποίο κα-
τέληξαν ερευνητές της Επιτροπής 
Δεοντολογίας και Προστασίας Αθλη-
τισμού και δημοσιοποιήθηκε στον 
«Φιλελεύθερο». Εν συνεχεία και 
λίγες ημέρες πριν από την τελετή 
βράβευσης, ο δημοσιογράφος ενη-
μερώθηκε από την ΕΑΚ πως, μετά 
από επιστολή της ΚΟΠ και νομική 
γνωμάτευση που έλαβε, κατέλη-
ξε να «αναστείλει» τη βράβευση. 
Μία απόφαση που έφερε τεράστια 
αντίδραση στον δημοσιογραφικό 
-και όχι μόνο- κόσμο, ενώ γέννησε 
παράλληλα δεκάδες αναπάντητα 
ερωτήματα πλήττοντας συθέμελα 
την ελευθεροτυπία και το λειτούρ-
γημα αυτό καθαυτό. 

Τα γεγονότα λίγο-πολύ είναι 
γνωστά. Τι σου έμεινε απ’ όλην αυ-
τήν την ιστορία με τις βραβεύσεις;

Κάποιοι είπαν ότι «ΚΟΠ και 
ΕΑΚ δολοφόνησαν τη δημοσιο-
γραφία». Άλλοι σχολίασαν ότι η 
Ένωση Αθλητικών Συντακτών 
δήλωσε υποταγή στην ΚΟΠ θυ-
σιάζοντας δημοσιογραφικές αρχές. 
Ο ομιλών στάθηκε στο πλήγμα για 
τη δημοσιογραφία, σχολιάζοντας 
ότι μια ένωση δημοσιογράφων γί-
νεται στην ουσία υποχείριο του 
ελεγχόμενου, αυτού, δηλαδή, που 
πρέπει να λογοδοτεί στην κοινωνία. 
Αλλά τώρα και μετά την παρέλευση 
10 ημερών από τις βραβεύσεις, 
νομίζω άλλο είναι το θέμα…

Αν δεν είναι η υποταγή της 
ΕΑΚ και το πλήγμα σε βάρος της 
ελευθεροτυπίας, τότε ποιο είναι;

Πλέον σκέφτομαι ότι υπάρχει 
κέρδος για την ελευθεροτυπία απ’ 
όλην αυτήν την ιστορία. Και το κέρδος 
είναι οι αντιδράσεις της δημοσιο-
γραφικής οικογένειας στην Κύπρο. 
Αντιδράσεις που φανέρωσαν ότι οι 
αρχές και οι αξίες στον χώρο δεν 
έχουν ξεχαστεί. Το αντίθετο. Κατ’ 
αρχάς θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν 
είχα σκοπό να κάνω θέμα για τη δική 
μου βράβευση. Άλλωστε, η έρευνα 
αναγνωρίστηκε σε παγκόσμιο δημο-
σιογραφικό διαγωνισμό. Σχόλιό μου 
για το ασυμβίβαστο τον Οκτώβριο 
του 2020 -με βάση τον περί ΚΟΑ 
Νόμο- του προέδρου της ΚΟΠ, συ-
μπεριλήφθηκε στη βραχεία λίστα 
δημοσιογραφικού διαγωνισμού της 
AIPS, της παγκόσμιας ομοσπονδίας 
αθλητικών συντακτών. Νωρίτερα, το 
2018, έφερα στο φως τις τέσσερεις 
εταιρείες συμφερόντων του Γιώργου 
Κούμα σε Σεϋχέλλες και Παρθένες 
Νήσους και πέντε χρόνια αργότερα, 
το 2023, έκανε ξεκάθαρη αναφορά 
στο θέμα για πρώτη φορά, δίνοντας 
στοιχεία στη Βουλή, ο τέως Γενικός 
Ελεγκτής Οδυσσέας Μιχαηλίδης. Και 
φυσικά το μεγαλύτερο θέμα απ’ όλην 
αυτήν την ιστορία με το εφεύρημα 
της αναστολής των βραβεύσεων, 
ήταν η μη βράβευση του Μιχάλη 
Παπαγεωργίου για -ανώδυνο κατά 
πολλούς- άρθρο γνώμης σε σχέση 
με την ΚΟΕ και τον τέως πρόεδρό 
της, τον αείμνηστο Ντίνο Μιχαη-
λίδη. Αν για το άτομό μου η ΕΑΚ 
προσπάθησε να δώσει εξηγήσεις, 

για τον Μιχάλη Παπαγεωργίου δεν 
έδωσε. Μίλησε για μια επισήμανση 
που δέχθηκε, αλλά πέραν τούτου 
ουδέν. Και μοιραία η ΕΑΚ έστειλε το 
μήνυμα ότι όποτε ένα σχόλιο ενοχλεί 
κάποιον τότε δεν πρέπει να τυγχάνει 
οποιασδήποτε αναγνώρισης. Ωστόσο, 
επαναλαμβάνω, όταν το θέμα ήρθε 
στην επιφάνεια, η αντίδραση από 
δημοσιογράφους ήταν δυναμική. 
Κι αυτό αποδείχθηκε από τις αντι-
δράσεις που υπήρξαν χωρίς χρο-
νοκαθυστέρηση, αυθόρμητα. 

Μπορείς να γίνεις πιο συ-
γκεκριμένος γι’ αυτό το κέρδος 
που λες και τη στήριξη;

Όταν την επομένη των βραβεύ-
σεων ένας έγκυρος ραδιοσταθμός 
ανακοίνωσε ότι βραβεύτηκα, παρα-
συρμένος από τον επικοινωνιακό 
χειρισμό της ΕΑΚ, αποφάσισα να 
δημοσιοποιήσω σε λογαριασμό μου 
σε Μέσο Κοινωνικής Δικτύωσης τι 

ακριβώς έγινε, για αποκατάσταση 
της αλήθειας. Δεν έκανα σχόλιο, δεν 
φανέρωσα συναίσθημα. Αλλά η αντί-
δραση από δημοσιογράφους υπήρ-
ξε πρωτοφανής. Όλοι το θεώρησαν 
απαράδεκτο που η ηγεσία της ΕΑΚ 
υπέκυψε. Λίγες ώρες μετά τη  δημό-
σια τοποθέτησή μου ακολούθησαν 
αντιδράσεις από δημοσιογράφους 
σε Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης. 
Άρχισα να δέχομαι τηλεφωνήματα 
στήριξης. Ήταν απίστευτο αυτό που 
έγινε. Πρωτοφανές, θα έλεγα. Η εί-
δηση μεταδόθηκε σε ιστοσελίδες, 
ακόμα και σε αγγλόφωνη. Αμέσως 
με κάλεσαν δημοσιογράφοι να συμ-
μετάσχω σε τηλεοπτικές εκπομπές. 
Ήθελαν να κακίσουν τις πρακτικές 
κατά της ελευθεροτυπίας. Από την 
ίδια κιόλας μέρα με προσκάλεσε ο 
συνάδελφος Πόλυς Χαραλάμπους 
στην εκπομπή Capital Sports, που 
παρουσιάζει, και συζητήσαμε το θέμα. 
Γνωστοί αρθρογράφοι εφημερίδων 
σχολίασαν με καυστικό τρόπο το ζή-
τημα, η Ένωση Συντακτών Κύπρου 
τοποθετήθηκε ευθαρσώς και χωρίς 
περιστροφές… Εμφανίστηκε και ο 
ίδιος ο πρόεδρος της ΕΣΚ, Γιώργος 
Φράγκος, στο ΡΙΚ και τοποθετήθηκε 
ξεκάθαρα. Ο παλαίμαχος αθλητικός 
συντάκτης, αλλά ενεργός με συγ-
γραφικό έργο και καθημερινές 
δημόσιες παρεμβάσεις, Πέτρος 
Χατζηχριστοδούλου, ο οποίος ήταν 
στη 12μελη επιτροπή που κατέληξε 
να βραβευτούμε για τις δουλειές μας, 
αρνήθηκε να παραλάβει αναμνη-
στικό ενθύμιο για τη συμμετοχή του 
στην επιτροπή αξιολόγησης. Είπε 
πως «όπως αναστείλατε τις βραβεύ-

σεις των συναδέλφων, αναστέλλω κι 
εγώ τη δική μου». Γενικώς υπήρ-
ξαν αξιόλογες αντιδράσεις υπέρ της 
ελευθεροτυπίας.

Γιατί η ΕΑΚ, παρόλο που 
υπήρξαν αυτές οι αντιδράσεις, 
ενέμεινε στο επιχείρημά της ότι 
η δημοσιογραφική έρευνά σου 
έχει σχέση με την έρευνα των 
ποινικών ανακριτών;

Καλύτερα να ρωτήσετε τους ίδιους. 
Προσωπικά υπέβαλα το ερώτημα 
στον πρόεδρό της, Ηρόδοτο Μιλτιά-
δου. Δεν μου έδωσε καμία εξήγηση. 
Μιλούσαμε στο τηλέφωνο, αλλά δεν 
μπορούσε να μου πει ξεκάθαρα. Του 
εξήγησα τη διαφορά της δημοσιο-
γραφικής έρευνας με την ποινική 
έρευνα, κι ότι το έργο του ποινικού 
ανακριτή είναι πολύ διαφορετικό. 
Του είπα, ακόμη, ότι αν ο Γενικός 
Εισαγγελέας κρίνει πως η μαρτυρία 
δεν είναι ικανή ώστε να οδηγηθεί 
η υπόθεση στο Δικαστήριο, αυτό 
δεν σημαίνει ότι τα ευρήματα μιας 
δημοσιογραφικής έρευνας αλλάζουν. 
Ούτε ότι η δημοσιογραφική έρευνα 
θα αποκτήσει μεγαλύτερη αξία αν η 
υπόθεση οδηγηθεί στο Δικαστήριο. 
Του είχα πει χαρακτηριστικά ότι οι 
υπογραφές στα έγγραφα των εται-
ρειών συμφερόντων του Γιώργου 
Κούμα, που συναλλάσσονταν με τη 
Cytavision, δεν θα εξαφανιστούν αν 
δεν καταλήξει για νομικούς λόγους 
στο Δικαστήριο η υπόθεση. Του 
επανέλαβα ότι δεν με ενδιαφέρει 
να βραβευτώ, αλλά με ενδιαφέρει 
μια ένωση δημοσιογράφων να μην 
υποκύπτει στις όποιες πιέσεις. Μάλ-
λον δεν τα κατάλαβε. Ούτε θέλησε 
να παρουσιαστεί σε εκπομπές στις 
οποίες συμμετείχα και είχε κληθεί 
να συμμετάσχει κι ο ίδιος. Ο Τάσος 
Χριστοδούλου στο ΡΙΚ, η Κάτια Σάβ-
βα στον Alpha, η Κατερίνα Ηλιάδη 
στον «Πολίτη 107.6» είχαν πει ότι 
ζήτησαν αντίλογο, αλλά δεν θέλησε 
ο ίδιος να εμφανιστεί. Πάντως, στην 
ανακοίνωση της ηγεσίας της ΕΑΚ 
γίνεται παραδοχή ότι η αναστολή 
των βραβεύσεων έγινε μετά από 
«επισημάνσεις» δυο οργανωμένων 
φορέων, ό,τι κι αν αυτό μπορεί να 
σημαίνει. Και κυρίως, αν για τη δική 
μου περίπτωση επικαλέστηκαν αυτά 
που επικαλέστηκαν, για τον Μιχάλη 
Παπαγεωργίου, η βράβευση του 
οποίου ήταν για αρθρογραφία, δεν 
έδωσαν καμία εξήγηση.

Αυτή η θέση της ΕΑΚ, ότι 
«αναστέλλεται η βράβευση» 
λόγω ποινικής έρευνας, πώς 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

 Ο ΣΥΝΑΔΕΛΦΟΣ ΦΑΝΗΣ ΜΑΚΡΊΔΗΣ ΜΑΣ ΛΕΕΊ ΑΥΤΑ ΠΟΥ ΔΕΝ ΕΊΠΕ ΜΕΧΡΊ ΤΏΡΑ 
ΓΊΑ ΤΗΝ ΥΠΑΚΟΗ ΤΗΣ ΗΓΕΣΊΑΣ ΤΗΣ ΕΑΚ ΣΤΗΝ ΠΟΔΟΣΦΑΊΡΊΚΗ ΟΜΟΣΠΟΝΔΊΑ

Μαρτυρία ότι η ΚΟΠ υπεδείκνυε 
τους δημοσιογράφους

«Με αυτόν τον τρόπο τίθεται εν κινδύνω η ανεξαρτησία και η αντικειμενικότητα
του σχολιαστή. Αλλά θέλω να είμαι πολύ υπεύθυνος σ’ αυτό. Βέβαιος για την πληροφορία 

μου ότι υπάρχει τέτοια μαρτυρία, εντούτοις η αξιοπιστία της δεν θα κριθεί από εμάς» 
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προέκυψε;
Από νομική γνωμάτευση που 

ζήτησε κι έλαβε η ΕΑΚ από δικη-
γόρο, με τον οποίο συνεργάζεται. Η 
νομική γνωμάτευση, το περιεχόμενο 
της οποίας εξασφάλισα,  συνοδεύεται 
από πολλά ερωτηματικά. Κατ’ αρχάς 
μου αναφέρθηκε ότι τη γνωμάτευση 
την ετοίμασε συγκεκριμένος νομικός. 
Σε άγνωστο για μένα χρόνο. Όταν 
έλαβα γνώση του περιεχομένου της, 
διαπίστωσα ότι έφερε την υπογραφή 
συγγενικού του προσώπου. Υπήρχε, 
όμως, και κάτι άλλο. Στη γνωμάτευση 
σημειώνεται πως για την έρευνά 
μου «δεν υπάρχει τελικό πόρισμα 
από αρμόδια Αρχή». Αυτό ποσώς 
ανταποκρίνεται στην πραγματικό-
τητα. Διότι ένα από τα σημαντικό-
τερα κομμάτια της έρευνας ήταν η 
αποκάλυψη πορίσματος αρμόδιας 
Αρχής, τον Σεπτέμβριο του 2023, 
σε πρωτοσέλιδο δημοσίευμα του 
«Φιλελευθέρου». Πρόκειται για την 
έρευνα της Επιτροπής Δεοντολογίας 
και Προστασίας Αθλητισμού, η οποία 
κατέληξε σε τριπλό ασυμβίβαστο από 
τον Γιώργο Κούμα. Άρα, ο νομικός 
που γνωμάτευσε δεν διάβασε ούτε 
τα δημοσιεύματα για τα οποία θα 
βραβευόμασταν. Κατά τ’ άλλα, ση-
μείωνε στη γνωμάτευση ότι έκανε 
«προσεχτική έρευνα και/ή μελέτη». 
Επιπλέον, για την περίπτωση του 
συναδέλφου Μιχάλη Παπαγεωργίου 
δεν δίνει καμιά εξήγηση…

Μπορεί να στέκει το επιχεί-
ρημα ότι μια δημοσιογραφική 
έρευνα εξαρτάται από μιαν ανα-
κριτική διαδικασία;

Είναι ξεκάθαρο πως άλλη δουλειά 
κάνει ο δημοσιογράφος και άλλη ο 
ποινικός ανακριτής, ο Γενικός Εισαγ-
γελέας και ο Δικαστής. Μάλιστα, ο 
δημοσιογράφος δεν έχει καμία σχέση 
με διωκτικές Αρχές. Δεν είμαστε ανα-
κριτές, εισαγγελείς, Δικαστές. Εμείς το 
κομμάτι μας το κάναμε και τίποτα δεν 
αναιρεί τη δημοσιογραφική δουλειά. 
Το 2018 φέραμε στο φως της δημο-
σιότητας ντοκουμέντα. Πρόκειται για 
έγγραφα, τα οποία αφορούν τέσσερεις 
εταιρείες, τρεις στις Σεϋχέλλες και μία 
στις Παρθένες Νήσους. Φέρονταν να 
είναι συμφερόντων του Γιώργου 
Κούμα. Κάποια από τα έγγραφα 
έφεραν και την υπογραφή του ίδιου 
του Γιώργου Κούμα. Αποκαλύψαμε 
συμβόλαια αυτών των εταιρειών με 
τον ημικρατικό οργανισμό, την ΑΤΗΚ, 
για τηλεοπτικό προϊόν. Και θέσαμε 
στη σφαίρα της δημόσιας συζήτη-
σης ενδεχόμενο ασυμβίβαστο του 
Γιώργου Κούμα στη βάση του Περί 
ΚΟΑ Νόμου. Καλέσαμε τον Γιώργο 
Κούμα πριν από τη δημοσιοποίηση 
και του εξηγήσαμε τι ακριβώς θα δη-
μοσιεύσουμε. Αναγνώρισε τη σχέση 
του με τις εταιρείες και επεσήμανε ότι 
το ασυμβίβαστο είχε εξεταστεί από 
αρμόδιο Σώμα, χωρίς να προκύψει 
κάτι εναντίον του. Δημοσιοποιήθη-
καν οι θέσεις του. Όταν συνεχίσαμε 
την έρευνα, που κορυφώθηκε τον 
Σεπτέμβριο του 2023 με δημοσιεύ-
ματα στον «Φιλελεύθερο», εκείνη την 
περίοδο ο δημοσιογράφος του ΡΙΚ, 
Τάσος Χριστοδούλου, μας κάλεσε να 
μιλήσουμε σε ενημερωτική εκπομπή 
γιατί τα ευρήματα της έρευνάς μας ήταν 
αντικείμενο και της έρευνας που έκανε 
χρόνια αργότερα η Επιτροπή Δεοντο-

λογίας και Προστασίας Αθλητισμού 
και ολοκληρώθηκε το φθινόπωρο του 
2023. Ποτέ δεν καταδικάσαμε τον κ. 
Κούμα. Στην ίδια εκπομπή του ΡΙΚ -η 
οποία παρεμπιπτόντως ήταν μέρος της 
δουλειάς μας που αξιολογήθηκε στο 
πλαίσιο του πρόσφατου δημοσιογρα-
φικού διαγωνισμού της ΕΑΚ- είπαμε 
ότι εμείς κάναμε το κομμάτι μας και 
περιμένουμε από τις αρμόδιες Αρχές 
να ρίξουν φως στην υπόθεση. Επανα-
λαμβάνω: Ουδέποτε καταδικάσαμε, 
ουδέποτε κατευθύναμε, ουδέποτε 
είχαμε αφήγημα. Μας οδηγούσαν 
τα γεγονότα και τα ευρήματά μας, 
τα οποία καταγράφαμε με απόλυτο 
σεβασμό, προβάλλοντας τις θέσεις 
όλων των εμπλεκομένων. Τι σχέση 
μπορεί να έχει η δημοσιογραφική 
έρευνα, με το αν θα καταλήξει κάπου 
μια ποινική έρευνα; Η δική μας η 
δουλειά διήρκεσε για χρόνια, ποτέ 
δεν μας απείλησαν με νομικά μέτρα, 
τα ευρήματά μας ποτέ δεν διαψεύ-
στηκαν και θυμήθηκαν 13 μήνες 
μετά το τελευταίο μας δημοσίευμα 
να διασυνδέσουν τη δημοσιογραφική 
δουλειά με τη δουλειά του ανακριτή 
της Αστυνομίας, ο οποίος επιχειρεί 
να λάβει μαρτυρία; Ο συνάδελφος 
Τάσος Χριστοδούλου, την περασμένη 
εβδομάδα σχολίασε στην εκπομπή 
που παρουσιάζει στο ΡΙΚ τα ακόλουθα: 
«Για την έρευνά σου βραβεύτηκες, 
Φάνη, όχι για το αν είναι ή όχι ποινικό 
αδίκημα». Άρα, αντιλαμβάνεστε ότι 
κανείς, πλην της ηγεσίας της ΕΑΚ, 
δεν κατάλαβε γιατί διασυνδέεται η 
δημοσιογραφία με τη δουλειά του 
ποινικού ανακριτή. Ίσα-ίσα μπορεί 
να πει κάποιος ότι αν ο ποινικός 
ανακριτής καταπιάνεται και με τις 
αποκαλύψεις του δημοσιογράφου, 
αυτό είναι ενισχυτικό της δουλειάς του 
δημοσιογράφου. Είναι επιβεβαίωση 
ότι τα ευρήματα έχουν μεγαλύτερη 
αξία. Αλλά και πάλι εμείς δεν κάνα-
με Δικαστήριο, δεν καταλήξαμε σε 
αθωωτική ή καταδικαστική απόφαση. 
Άρα πώς το τεκμήριο της αθωότητας 
παραβιάζεται; Καταδικάσαμε τον κ. 
Κούμα για κάτι; Ή μήπως πρέπει ο 
δημοσιογράφος να σταματήσει τη δου-
λειά του γιατί κάποιοι ενοχλούνται; 
Επιπλέον, η Αστυνομία με δηλώσεις 
που δημοσιεύσαμε το 2018 και με 
αφορμή τις τότε αποκαλύψεις μας, 
είχε επιβεβαιώσει επίσημα ότι γινόταν 
αστυνομική έρευνα που είχε το ίδιο 
αντικείμενο με τα δημοσιεύματά μας. 
Τότε κανείς δεν έκανε θέμα. Και δυο 
χρόνια μετά η δουλειά μας διακρί-
θηκε σε παγκόσμιο διαγωνισμό. Το 
πιο τραγικό όμως είναι ότι η ηγεσία 
της ΕΑΚ δεν μπορεί να τ’ αντιληφθεί 
αυτά και «συμμορφώνεται» μετά τη 
διαμαρτυρία της ΚΟΠ, αδειάζοντας 
και 12μελη επιτροπή εμπειρογνωμό-
νων. Αν αυτές τις «αρχές» θέλουν να 
προάγουν και μάλιστα σε βάρος της 
δημοσιογραφίας, κι αν είναι ήσυχοι 
με τη συνείδησή τους, τότε υπάρχει 
πρόβλημα.

Πώς πιστεύεις ότι θα εκτο-
νωθεί η κατάσταση;

Κατ’ αρχάς δεν επιθυμώ να 
βραβευτώ. Αυτήν τη στιγμή η 
ηγεσία της ΕΑΚ στράφηκε κατά 
της ελευθεροτυπίας. Όπως είπα 
στη διαδικτυακή εκπομπή Legal 
Matters, απαντώντας σε ερώτημα 
του Χριστόφορου Χριστοφή, θα 

πρέπει να γίνει μια ειλικρινής και 
δημόσια απολογία προς τα μέλη του 
δημοσιογραφικού κλάδου. Και στη 
συνέχεια να γίνει σύγκληση Γενικής 
Συνέλευσης για να συζητηθεί το 
θέμα με τα μέλη της ΕΑΚ. Κατά την 
ταπεινή μου άποψη, η παραίτηση 
δεν είναι απαραίτητα η λύση. Βέ-
βαια, για την ώρα υπάρχει σοβαρό 
θέμα, καθώς κάποιοι αδυνατούν 
να αναγνωρίσουν το λάθος. Εδώ 
σε μια ανακοίνωση παραδέχο-
νται ότι δέχθηκαν «επισημάνσεις 
από δυο φορείς», χωρίς να γίνει 
παρέμβαση και προσπάθησαν να 
δικαιολογήσουν την αναστολή των 
βραβεύσεων. Επαναλαμβάνω, ότι 
ακόμη δεν μας εξήγησαν τα νο-
μικά ζητήματα που εγείρονται 
με το άρθρο γνώμης του Μιχάλη 
Παπαγεωργίου. Η «επισήμανση» 
ήταν που οδήγησε την ΕΑΚ να του 
αναστείλει τη βράβευση; Τι είδους 
επισήμανση ήταν αυτή; Από ποιον; 
Γιατί δεν μας εξηγούν; Γιατί δεν 
εμφανίζεται κανείς να εκφράσει τη 
θέση της ΕΑΚ δημοσίως;

Είσαι της άποψης ότι υπάρχει 
θέμα εξαρτήσεων;

Ο δημοσιογράφος γενικά δεν 
πρέπει να έχει εξαρτήσεις από κα-
νέναν. Πληρώνεται για να υπηρετεί 
το λειτούργημά του και το κάνει με 
όποιο κόστος. Δίνει μάχες καθη-
μερινά, με τα όποια συμφέροντα 
στέκονται εμπόδιο στην πορεία 
του. Αν δεν είναι ιδεολόγος και 
δεν έχει τη δύναμη να παλεύει 
για τις αρχές που είναι ταγμένος 
να υπηρετεί, τότε καλύτερα να 
αποχωρήσει από το επάγγελμα. 

Ναι, αλλά στην προκειμένη πε-
ρίπτωση υπάρχουν εξαρτήσεις;

Απλώς θα αναφέρω ότι, κατά την 
έρευνα της Επιτροπής Δεοντολογίας 
και Προστασίας Αθλητισμού, η οποία 
έγινε από τον Ηλία Στεφάνου και τον 
Ευθύμιο Θ. Ευθυμίου, προέκυψε 
μαρτυρία που ίσως να εντάσσεται 
στο κεφάλαιο «εξαρτήσεις». Έχει να 
κάνει με τη συμφωνία που έκανε 
η ΚΟΠ και άρχισε να ισχύει από 
το 2019. Στη βάση αυτής η ΚΟΠ 
ανέλαβε από τη συγκεκριμένη χρονιά 
την παραγωγή αγώνων, αλλά και 
τον σχολιασμό. Η επίμαχη μαρτυρία 
αναφέρει ότι, με βάση τη συμφωνία, 
ο σχολιαστής του αγώνα εγκρινό-
ταν από την ΚΟΠ. Δηλαδή, ότι η 
ΚΟΠ θα αποφάσιζε ποιος θα ήταν 
ο σχολιαστής. Με αυτόν τον τρόπο 
τίθεται εν κινδύνω η ανεξαρτησία 
και η αντικειμενικότητα του 
σχολιαστή. Αλλά θέλω να 
είμαι πολύ υπεύθυνος σ’ 
αυτό. Αν και είμαι βέβαιος 
για την πληροφορία μου ότι 
υπάρχει τέτοια μαρτυρία, 
εντούτοις η αξιοπιστία της 
μαρτυρίας δεν θα κριθεί από 
εμάς. Άλλωστε, όπως 
είπα, ο δη-
μοσιογρά-
φος μετα-
δίδει με 
υπευθυ-
νότητα 
π λ η -
ροφο-
ρίες. 
Η 
α ξ ι -
ολό-

γηση και -ενδεχομένως- η αξιοποί-
ηση της μαρτυρίας είναι δουλειά 
άλλων. 

Κλείνοντας, τι θα ήθελες να 
σχολιάσεις;

Αυτό που είπα και στο ξεκίνημα. 
Ότι η δημοσιογραφία βγήκε κερδι-
σμένη. Κατά την ταπεινή μου άποψη, 
οι δημοσιογράφοι στην Κύπρο είναι 
ικανότατοι. Πολλοί καθημερινά δίνουν 
μάχες για τις αρχές τους. Γίνεται, επί-
σης, εξαιρετική δουλειά από πολλούς. 
Αρκετοί έχουν άχαρο ρόλο. Παράγουν 
αξιοθαύμαστο έργο, αλλά λόγω της 
θέσης τους, δεν φαίνονται οι ίδιοι. 
Πολλοί υπηρετούν με ευλάβεια τις 
αρχές και το λειτούργημά τους. Η 
εικόνα που επιχειρείται να δοθεί σε 
Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης από 
ανώνυμους, οι οποίοι αυθαίρετα και 

χωρίς στοιχεία καθυβρίζουν και 
τσουβαλιάζουν δημοσιογρά-

φους, δεν έχει καμία σχέση 
με την πραγματικότητα. 
Σίγουρα έχουμε αρνητικά 
φαινόμενα, όπως απέδειξε 
και ο χειρισμός της ηγεσίας 
της ΕΑΚ. Γίνονται παρεμβά-

σεις, κι έχουμε ανθρώπους 
που υποκύπτουν. Αλλά, 

επαναλαμβάνω, 
υπάρχουν και 
πολλά θετικά 
παραδείγματα. 
Απ’ όλην την 
ιστορία κρατώ 
την υποδειγμα-
τική αντίδραση 
της δημοσι-
ογραφικής 
οικογένειας.

Η επί-
μαχη 

μαρτυρία 
αναφέ-
ρει ότι, 

με βάση 
τη συμ-

φωνία, ο 
σχολια-

στής του 
αγώνα 

εγκρινό-
ταν από 

την ΚΟΠ. 
Δηλαδή, 

ότι η ΚΟΠ 
θα απο-
φάσιζε 

ποιος θα 
ήταν ο 

σχολια-
στής
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Η
σ ε ξ ο υ α λ ι κ ή 
κακοποίηση 
παιδιών απο-
τελεί μιαν από 
τις σοβαρότερες 
μορφές εγκλη-
μ α τ ι κ ό τ η τ α ς 

παγκοσμίως και η Κύπρος δεν 
αποτελεί εξαίρεση σε αυτό το 
φαινόμενο. 

Για τη διερεύνηση αυτών των 
περιστατικών, το 2017 ιδρύθηκε 
ειδική ανακριτική ομάδα από την 
Αστυνομία. Έκτοτε, μέσα από την 
εξέταση αυτών των περιστατικών, 
παρατηρείται μια σταθερή αύξηση 
στον αριθμό των κακοποιήσεων. 

Η αυξητική τάση φανερώνει τη 
διάσταση του προβλήματος, αλλά 
και την αυξανόμενη ευαισθητοποί-
ηση της κοινωνίας να καταγγέλλει 
τέτοια περιστατικά. 

Η έκταση του φαινομένου 
Σύμφωνα με στοιχεία που εξα-

σφάλισε η «Σ», από το 2017 μέχρι 
σήμερα έχουν καταγραφεί περισ-
σότερες από 1.860 αναφορές για 
σεξουαλική κακοποίηση παιδιών. 

Συγκεκριμένα, το 2017 καταγρά-
φηκαν 138 περιπτώσεις, το 2018 
είχαν γίνει 167 αναφορές, το 2019 
είχαν γίνει 211, το 2020 έφτασαν 
τις 197, το 2021 τις 278, το 2022 
είχαν γίνει 303, ενώ το 2023 οι 
αναφορές ανήλθαν στις 315. 

Τη φετινή χρονιά, μέχρι στιγ-
μής, έχουν καταγραφεί 258 νέες 
περιπτώσεις που αφορούσαν 263 
παιδιά, εκ των οποίων 187 ήταν 

κορίτσια και 76 αγόρια.
Η σοβαρότητα του ζητήματος 

έγκειται στις μακροπρόθεσμες 
επιπτώσεις της σεξουαλικής κα-
κοποίησης στα παιδιά, αφού οι 
συνέπειες είναι καταστροφικές 
για την ψυχική και σωματική τους 
υγεία, ενώ επηρεάζουν την κοινω-
νική τους ανάπτυξη και ευημερία. 

Αρκετά παιδιά διστάζουν να 
μιλήσουν, είτε λόγω φόβου είτε 
λόγω σχέσης με τον δράστη είτε 
ακόμα και λόγω του αισθήματος 
ενοχής που συχνά βιώνουν.

Εθνική στρατηγική 
και δομές στήριξης

Για την αντιμετώπιση του προ-
βλήματος, η Κύπρος καλείται να 
υιοθετήσει πολυεπίπεδη στρατηγι-
κή. Η νομοθεσία για την πρόληψη 
και καταπολέμηση της σεξουαλι-
κής κακοποίησης, εκμετάλλευσης 
και της παιδικής πορνογραφίας 
αποτελεί σημαντικό βήμα, ωστόσο, 
αυτή από μόνη της δεν αρκεί. 

Τα Υπουργεία Παιδείας και 
Υγείας θα πρέπει να διαδραμα-
τίσουν καθοριστικό ρόλο, αφού η 
εκπαίδευση και η ευαισθητοποίη-
ση αποτελούν σημαντικά όπλα για 
πρόληψη του φαινομένου, μέσα 
από εκπαιδευτικά προγράμματα 
και ψυχοκοινωνική υποστήριξη. 

Αναγκαία είναι και η σύσταση 
εθνικής στρατηγικής, η οποία θα 
συγκεντρώνει τους φορείς του κρά-
τους, καθώς και την υποστήριξη 
του Συμβουλίου «Φωνή» και του 
Hope for Children, για να προσφέ-
ρεται ολοκληρωμένη φροντίδα στα 
θύματα και τις οικογένειές τους, με 
επαγγελματική και πολυθεματική 
προσέγγιση. 

Ο ρόλος της διερεύνησης 
Η Αστυνομία Κύπρου έχει προ-

χωρήσει στη σύσταση του ενός 
κλάδου για διερεύνηση αδικη-
μάτων που αφορούν σεξουαλική 
κακοποίηση ανηλίκων, ο οποίος 
υπάγεται στην υποδιεύθυνση δι-
αχείρισης υποθέσεων ευάλωτων 
προσώπων. Ο κλάδος αυτός στε-
λεχώνεται από 13 ειδικά εκπαι-
δευμένα μέλη, που ασχολούνται 
με τη διερεύνηση και διαχείριση 
υποθέσεων κακοποίησης.

Σημειώνεται πως από το 2015 
λειτουργεί η Αρχή Εποπτείας Κα-
ταδικασθέντων για Αδικήματα Σε-
ξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων. 
Η Αρχή αυτή διατηρεί μητρώο 
καταδικασθέντων, αξιολογεί τον 
βαθμό επικινδυνότητάς τους και 

εφαρμόζει προγράμματα εποπτείας 
και επανένταξης. Σήμερα, περίπου 
70 άτομα βρίσκονται υπό την επι-
τήρηση της Αρχής.

Προκειμένου να βελτιωθεί η 
αποτελεσματικότητα της Αρχής, 
έχει υποβληθεί τροποποιητικό 
νομοσχέδιο, το οποίο προβλέπει 
τη διεύρυνση των αρμοδιοτήτων 
της. Μεταξύ άλλων, το νομοσχέδιο 
παρέχει τη δυνατότητα επιβολής 
επιπρόσθετων μέτρων και ενίσχυ-
σης της επιτήρησης όσων έχουν 
καταδικαστεί για τέτοιου είδους 
αδικήματα.

Η πρόκληση της σιωπής
Μια από τις μεγαλύτερες προ-

κλήσεις στην καταπολέμηση της 
σεξουαλικής κακοποίησης παι-
διών είναι η σιωπή των θυμάτων. 
Όπως έχουν διαπιστώσει οι Αρχές, 
πολλά παιδιά δεν μιλούν λόγω του 
αισθήματος ενοχής, του φόβου για 
τις συνέπειες της αποκάλυψης ή 
της σχέσης τους με τον δράστη.

Οι Αρχές καταβάλλουν κάθε 
δυνατή προσπάθεια για να δη-
μιουργήσουν ένα περιβάλλον 
εμπιστοσύνης, όπου τα παιδιά θα 
αισθάνονται ασφάλεια να μιλήσουν. 
Παράλληλα, διαβεβαιώνουν ότι θα 
παρέχουν την απαραίτητη στήριξη 
και προστασία τόσο στα παιδιά όσο 
και στις οικογένειές τους.

Κρούει τον κώδωνα 
κινδύνου η Επίτροπος 

Η Επίτροπος Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού, Δέ-
σποινα Μιχαηλίδου, κρούει τον 
κώδωνα του κινδύνου σχετικά με 
την κακοποίηση παιδιών στο δια-
δίκτυο, αναφερόμενη σε στοιχεία 
που αποκαλύπτουν τη σοβαρότητα 
του προβλήματος. 

Όπως επισημαίνει, το 2023 
καταγράφηκαν περίπου 785.000 
παγκόσμιες αναφορές για πιθανές 

περιπτώσεις διαδικτυακής κακο-
ποίησης παιδιών. 

Από τα παιδιά που απεικονί-
ζονται σε τέτοιου είδους υλικό, το 
83% είναι ηλικίας 3 έως 13 ετών. 
Τα δεδομένα αυτά αναδεικνύουν 
την επείγουσα ανάγκη συλλογικών 
δράσεων για την προστασία των 
παιδιών.

Στο επίκεντρο βρίσκονται τεχνο-
λογίες, όπως η τεχνητή νοημοσύνη 
και η εικονική πραγματικότητα, 
που αν και καινοτόμες, συχνά 
χρησιμοποιούνται για παράνομες 
δραστηριότητες, όπως η σεξου-
αλική εκμετάλλευση παιδιών σε 
πλατφόρμες κοινωνικής δικτύωσης 
και διαδικτυακά παιχνίδια.

Η Επίτροπος τονίζει ότι οι κίν-
δυνοι αυτοί αυξάνονται λόγω της 
έκθεσης των παιδιών σε επιβλαβές 
περιεχόμενο και της πιθανότητας 
χρήσης των τεχνολογιών για τη 
διακίνηση παράνομου υλικού. 
Παράλληλα, σημειώνει ότι η υφι-
στάμενη νομοθεσία στην Ευρώπη 
δεν επαρκεί για την πλήρη αντι-
μετώπιση αυτών των ζητημάτων, 
ενώ η κοινή γνώμη παραμένει 
ανεπαρκώς ευαισθητοποιημένη 
στους κινδύνους που απορρέουν 
από τη σύγχρονη τεχνολογία.

Σύμφωνα με τα στοιχεία, εκτός 
από το 83% των θυμάτων που είναι 
ηλικίας 3-13 ετών, το 16% αφορά 
παιδιά 14-17 ετών, σημειώνοντας 
αύξηση από το 11% το 2022. Επί-
σης, το 95% των θυμάτων είναι 
κορίτσια. 

Η κ. Μιχαηλίδου υπογραμμίζει ότι 
οι αριθμοί αυτοί πρέπει να ενεργο-
ποιήσουν την κοινωνία για την ανά-
ληψη δράσεων που θα εξασφαλίζουν 
την ασφαλή χρήση της τεχνολογίας, 
προωθώντας παράλληλα καινοτόμες 
λύσεις για την αξιοποίησή της προς 
όφελος των παιδιών.

Η επόμενη μέρα 
Η σεξουαλική κακοποίηση παι-

διών είναι ένα κοινωνικό φαινόμενο 
που απαιτεί διαρκή εγρήγορση 
και συλλογική δράση. Η Κύπρος, 
μέσω της νομοθεσίας, των δομών 
στήριξης, της αστυνομικής επιτήρη-
σης και της ευαισθητοποίησης του 
κοινού, προσπαθεί να περιορίσει 
το φαινόμενο και να προστατεύσει 
τα θύματα.

Ωστόσο, η πρόκληση παραμένει. 
Η κοινωνία πρέπει να ενισχύσει την 
προσπάθεια και να δημιουργήσει 
ένα περιβάλλον που να ενθαρρύνει 
την καταγγελία και την πρόληψη. 
Μέσα από τη συνεργασία υπάρχει 
η ελπίδα να μειωθούν σταδιακά οι 
περιπτώσεις αυτού του ειδεχθούς 
φαινομένου και να διασφαλιστεί το 
δικαίωμα κάθε παιδιού να μεγα-
λώνει με ασφάλεια, αξιοπρέπεια 
και αγάπη.

Η σκληρή πραγματικότητα της 
σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών
Η αποτύπωση του προβλήματος με αριθμούς

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ
panagiotouc@sig-
malive.com 

Αναγκαία 
η σύσταση εθνικής 

στρατηγικής



Σ
ε μια ευημερούσα 
οικονομία, στην 
οποία ευημερούν οι 
αριθμοί και τα στατι-
στικά, θα έπρεπε να 
βελτιώνονται και οι 
συνθήκες διαβίωσης 

των πολιτών, κάτι που, προς το πα-
ρόν, δεν συμβαίνει στην Κύπρο. 
Επιπλέον, σημαντικό μέρος της 
ενίσχυσης της επιχειρηματικής 
δραστηριότητας αποτελεί το ερ-
γατικό προσωπικό, το οποίο έχει 
κάθε δικαίωμα να διεκδικεί το 
καλύτερο.

Την ίδια στιγμή, όμως, είναι 
σημαντικό να τονιστεί ότι οι επι-
χειρήσεις αποτελούν σημαντικό 
βραχίονα της οικονομικής ανάπτυ-
ξης και η διατήρηση ενός θεμιτού 
περιθωρίου κέρδους (δεν είναι 
λογικό να δραστηριοποιείσαι σε 
ένα ζημιογόνο περιβάλλον) είναι 
σημαντική τόσο για την ενίσχυση 
της ανταγωνιστικότητάς της, μέσω 
επενδύσεων, αλλά και την ανάπτυξη 
των δραστηριοτήτων της. 

Ισοζύγιο
Οπότε υπάρχει κάπου ένα ση-

μείο ισοζυγίου, στο οποίο επιχει-
ρήσεις και εργοδοτούμενοι μπο-
ρούν να συνεχίσουν να εργάζονται 
αρμονικά και να «μεγαλώνουν» 
μαζί σύμφωνα με τα μεγέθη της 
επιχείρησης. Το ζητούμενο είναι 
να υπάρχει η διάθεση για συζή-
τηση και πλήρη αντίληψη των 
δεδομένων και των συνεπειών 
που ενδεχομένως να υπάρξουν. 

Φυσικά υπάρχουν και τα άτομα 
που αποτελούν τους διαμεσολα-
βητές και θα πρέπει να δίνουν την 
ξεκάθαρη εικόνα των δεδομένων 
στα δύο μέρη. Είναι σημαντικό να 
έχουν τη δυνατότητα να οδηγήσουν 
τη συζήτηση σε θετική κατάληξη.

Ο Thomas Nash προσπάθησε 
μέσα από τη θεωρία των παιγνίων 
και το «δίλημμα του φυλακισμένου» 
ν’ αποδείξει ότι, στις πλείστες των 
περιπτώσεων, υπάρχει το κοινό 
σημείο, ώστε να υπάρχει ισοζύγιο 
μεταξύ της κοινωνικής συνοχής 
και της οικονομικής σταθερότητας. 

Μέσα από τη συγκεκριμένη 
θεωρία προσπάθησε να εξηγή-
σει τις πιθανές ενέργειες ενός 
λογικού ατόμου, που ενεργεί με 
τέτοιο τρόπο, ώστε να εξυπηρε-
τήσει τα συμφέροντά του και να 
μεγιστοποιήσει το όφελός του, σε 
ένα περιβάλλον στο οποίο όλα τα 
στοιχεία είναι γνωστά. 

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με 
το «δίλημμα του φυλακισμένου», 
δύο συλληφθέντες ως ύποπτοι για 
ληστεία, την οποία έχουν διαπράξει 
μαζί, κατά τη διάρκεια της ανά-
κρισης κρατούνται σε ξεχωριστά 
δωμάτια, χωρίς να τους δίνεται η 
δυνατότητα επικοινωνίας.

Αν ο ένας από τους δύο ομο-
λογήσει, κατηγορώντας τον άλλο, 
τότε αφήνεται ελεύθερος και ο 
άλλος που δεν έχει ομολογήσει 
θα καταδικαστεί σε φυλάκιση 

πέντε χρόνων. Αν ομολογήσουν 
και οι δύο, τότε η ποινή θα είναι 
δύο χρόνια για τον καθένα. Αν 
δεν ομολογήσει κανένας, τότε ο 
καθένας θα καταδικαστεί σε ένα 
χρόνο φυλάκιση, λόγω έλλειψης 
στοιχείων.

Παρόλο που το ενδεχόμενο να 
μη μαρτυρήσει κανένας έχει το 
καλύτερο αποτέλεσμα (ένα χρό-
νο φυλάκιση για τον καθένα), το 
σημείο ισορροπίας -σύμφωνα με 
τον Nash- βρίσκεται όταν και οι 
δύο ομολογήσουν (δύο χρόνια 

φυλάκιση ο καθένας). Με δεδο-
μένο ότι δε μπορούν να αποκα-
λύψουν τις προθέσεις τους, ούτε 
ο ένας γνωρίζει τις αποφάσεις του 
άλλου, ο κάθε ένοχος θα σκεφτεί 
ότι, αν ομολογήσει είτε θα αφεθεί 
ελεύθερος είτε θα φυλακιστεί για 
2 χρόνια. Αν δεν ομολογήσει όμως 
και ο άλλος ένοχος το κάνει, τότε 
θα οδηγηθεί στη φυλακή για πέντε 
χρόνια.

Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω 
έχουν ως προϋπόθεση την ύπαρ-
ξη «λογικών παικτών» και ξε-

κάθαρα τα δεδομένα εντός του 
πλαισίου που έχουν να πάρουν 
αποφάσεις. Δηλαδή το περιβάλλον 
στο οποίο κινούνται είναι γνωστό 
και οι συνέπειες των πράξεών 
τους επίσης γνωστές. Αυτό όμως 
δεν εφαρμόζεται κάποιες φορές 
στην πραγματικότητα, εφόσον οι 
«παίκτες» στη πολιτική, κοινωνική 
και οικονομική σκακιέρα, κάποτε 
μπορεί να είναι απρόβλεπτοι και 
τα δεδομένα να μην είναι γνω-
στά σε όλους τους παίκτες του 
παιχνιδιού.

Απεργίες 
Η απεργία αποτελεί σίγουρα 

αναφαίρετο δικαίωμα των εργαζο-
μένων, όμως, η μεγάλη διάρκειά 
της, ενδεχομένως να προκαλέσει 
αρνητικές συνέπειες και στις δύο 
πλευρές. Οπότε θα πρέπει να υπάρ-
χει η καλή διάθεση και οι σωστοί 
χειρισμοί, ώστε τέτοια ζητήματα 
να λύνονται σε σύντομο χρονικό 
διάστημα και να μην υποτιμούνται 
τα δικαιώματα και οι δυνατότητες 
καμίας από τις δύο πλευρές.  

Η αδρανοποίηση για μεγάλη 

περίοδο των παραγωγικών μονά-
δων, για παράδειγμα, στον τομέα 
των κατασκευών αναμένεται να 
οδηγήσει σε αλυσιδωτές αρνητι-
κές συνέπειες για την οικονομία. 
Αναμένεται να υπάρξουν καθυ-
στερήσεις στις παραδόσεις ακινή-
των, ενδεχομένως οι ιδιοκτήτες να 
έχουν ήδη ειδοποιηθεί, κάτι που 
θα προβληματίσει μελλοντικούς 
αγοραστές. 

Την ίδια στιγμή, τα εργοτάξια 
θα πρέπει να μειώσουν σημαντικά 
το προσωπικό, εφόσον οι εναπο-
μείνασες ασχολίες που δεν έχουν 
σχέση με το μπετόν μειώνονται, ενώ 
καθυστερήσεις θα υπάρξουν και 
λόγο καιρικών συνθηκών. Άλλα 
έργα, όπως ανέγερση ξενοδοχεια-
κών και επιχειρηματικών μονάδων, 
αλλά και κυβερνητικών υποδομών 
αναμένεται να καθυστερήσουν. 

Ως συνέπεια, θα υπάρξουν 
ζητήματα με τις πληρωμές των 
προμηθευτών, ενώ την ίδια στιγμή 
και οι ίδιοι οι εργαζόμενοι θα αντι-
μετωπίσουν οικονομικές δυσκο-
λίες, ειδικά σε μια περίοδο που οι 
ανάγκες είναι αυξημένες. Οπότε, 
στην τελική και οι δύο πλευρές 
έχουν κίνητρα για την εξεύρεση 
μιας αμοιβαία επωφελούς λύσης.

Παράλληλα, απεργιακά μέτρα 
ενδεχομένως να δούμε και σε άλ-
λους τομείς της οικονομίας, οπότε 
θα ήταν καλό να προβληματιστούμε 
ως κοινωνία για να βρεθούν λύσεις. 
Η «θριαμβολογία» για τους δημο-
σιονομικούς δείκτες που «τρέχουν» 

και η ολοένα και δυσκολότερη 
καθημερινότητα των πολιτών να 
οδηγούν σε κοινωνική αντίδραση; 

Η σημασία του 
ανθρώπινου δυναμικού 

Σε καμία περίπτωση δεν πρέπει 
να στηριχθούν απαιτήσεις των ερ-
γαζομένων που είναι υπερβολικές 
και ενδεχομένως να οδηγήσουν σε 
προβλήματα τούς εργοδότες/επι-
χειρήσεις, αυξάνοντας ασύμμετρα 
το κόστος. Υπάρχει όμως μια αρχή, 
στις δύσκολες στιγμές οι εργαζόμε-
νοι βάζουν πλάτη, οπότε στις καλές 
περιόδους θα πρέπει να είναι μέρος 
της μεγέθυνσης των επιχειρήσεων 
αλλά και της οικονομίας γενικότερα.

Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, 
είναι θέμα ισοζυγίου όταν φυσικά 
και οι δύο πλευρές προσέρχονται 
στον διάλογο με καλές προθέσεις 
και λογικές προτάσεις, μακριά από 
ακρότητες. Το μεγάλο ζήτημα είναι 
να μην υπάρξουν μη αναστρέψι-
μες αρνητικές συνέπειες για την 
οικονομία και την κοινωνία.

Σε μια χώρα, όπου ο βασικό-
τερος τομέας οικονομικής δρα-
στηριότητας είναι οι υπηρεσίες, 
το πολυτιμότερο αγαθό είναι το 
ανθρώπινο δυναμικό. Είναι καθή-
κον της Πολιτείας να δημιουργήσει 
ένα τέτοιο περιβάλλον σεβασμού 
και αναγνωρισιμότητας, αλλά και 
ενίσχυσης της ανταγωνιστικότη-
τας των επιχειρήσεων, ώστε να 
επιτυγχάνεται η οικονομική και 
κοινωνική ανάπτυξη.
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Αναγκαιότητα να 
βρεθεί ένα ισοζύγιο
Μέρος της ενίσχυσης της επιχειρηματικής 
δραστηριότητας αποτελεί το εργατικό προσωπικό

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 24.11.2024

Οι επιχειρήσεις αποτελούν σημαντικό βραχί-
ονα της οικονομικής ανάπτυξης

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
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Α
πόκλιση παρατη-
ρείται στις τιμές 
καυσίμων ανά 
πρατήριο, που 
φτάνει έως και 
τα 12 σεντ για 
τη βενζίνη 95 

οκτανίων, τα 14 σεντ για το πε-
τρέλαιο κίνησης και τα 28,8 σεντ 
για το πετρέλαιο θέρμανσης, όπως 
φανερώνει η έρευνα του Κυπρι-
ακού Συνδέσμου Καταναλωτών 
(ημ.14/11). Η επαρχία Αμμοχώστου 
εμφανίζει τη μικρότερη απόκλιση, 
ενώ η Λευκωσία καταγράφει τη 
μεγαλύτερη, γεγονός που προκαλεί 
έντονο προβληματισμό. 

«Υπάρχει απόκλιση στις τιμές 
καυσίμων και δεν ευθύνονται τα 
πρατήρια», ανέφερε ο πρόεδρος 
του Συνδέσμου Καταναλωτών, 
Μάριος Δρουσιώτης, μιλώντας 
στην εφημερίδα «Σημερινή». Η 
τιμολογιακή πολιτική των εταιρει-
ών εισαγωγής, σύμφωνα με τον 
κ. Δρουσιώτη, φαίνεται ότι ευνοεί 
κάποια συγκεκριμένα πρατήρια. 

«Γιατί αυτό συμβαίνει μόνο στην 
επαρχία Λευκωσίας και όχι στις 
άλλες επαρχίες; Η μόνη λογική 
εξήγηση είναι ότι, ενδεχομένως, 
υπάρχει διαφορετική τιμολογιακή 
πολιτική από τις εταιρείες εισαγω-
γής», πρόσθεσε. 

Την ίδια ώρα, ο αντιπρόεδρος 
και εκπρόσωπος Τύπου του Συνδέ-
σμου Πρατηριούχων, Χριστόδου-
λος Χριστοδούλου, επισήμανε ότι 
υπάρχουν πρατήρια στη Λευκωσία 
που πωλούν καύσιμα λιανικώς 
σε τιμές χαμηλότερες από αυτές 
που οι περισσότεροι προμηθευτές 
αγοράζουν χονδρικώς.

Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Κα-
ταναλωτών διαψεύδει την Υπη-
ρεσία Προστασίας Καταναλωτή 
του Υπουργείου Ενέργειας, που 
υποστηρίζει ότι οι αποκλίσεις 
στις τιμές είναι σημάδια υγιούς 
ανταγωνισμού. 

«Αυτό δεν μπορεί να ισχύει στα 
καύσιμα, καθώς είναι ελεγχόμενη 
αγορά και το μεικτό περιθώριο κέρ-
δους για τους πρατηριούχους είναι 
6 - 6,5 σεντ το λίτρο. Οι αποκλίσεις, 
που παρατηρούνται, ξεπερνούν 
αυτό το ποσό», είπε συγκεκριμένα. 

Συν τοις άλλοις, ο Σύνδεσμος 
Καταναλωτών τονίζει ότι χρειάζεται 
να γίνει έρευνα εις βάθος από τις 
αρμόδιες Αρχές και να μελετηθούν 
οι λόγοι της διαφορετικής τιμολογι-

ακής πολιτικής, καθώς υπάρχουν 
ενδείξεις για στρεβλώσεις στην 
εμπορία καυσίμων. 

«Πρέπει να γίνει έρευνα. Για 
σκοπούς παρακολούθησης των 
τιμών και ενεργειών συγκράτησης 
τιμών των καυσίμων, αρμόδια είναι 
η Υπηρεσία Προστασίας Κατανα-
λωτή. Τα καύσιμα είναι μεταξύ των 
προϊόντων όπου μπορεί ο Υπουργός 
με διάταγμά του να παρεμβαίνει και 
να καθορίζει για 45 μέρες ανώτατη 
τιμή. Ωστόσο, ο Σύνδεσμος δεν εί-
ναι αισιόδοξος ότι θα παρέμβει το 
Υπουργείο Ενέργειας», πρόσθεσε 
ο Μάριος Δρουσιώτης. 

Ο έλεγχος του 
ανταγωνισμού 

Η Επιτροπή Προστασίας Αντα-
γωνισμού (ΕΠΑ) είναι η Υπηρεσία 
στην Κύπρο που έχει την ευθύ-
νη για διατήρηση του ελεύθερου 
και ανόθευτου ανταγωνισμού,  με 
σκοπό την οικονομική ανάπτυξη 
του τόπου και την προστασία των 
συμφερόντων των καταναλωτών.  

«Η ΕΠΑ μέχρι τώρα δεν έδειξε 
κάτι ουσιαστικό στην προστασία 

του ανταγωνισμού. Δεν φαίνεται 
να υπάρχει η αποφασιστικότητα 
για έρευνα σχετικά με νόθευση του 
ανταγωνισμού στην εμπορία των 
καυσίμων», δήλωσε ο πρόεδρος του 
Συνδέσμου Καταναλωτών στη «Σ». 

Τη Δευτέρα, 18 Νοεμβρίου, 
παρουσιάστηκε ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών ο προϋπολογισμός 
της ΕΠΑ. Κατά τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού, ανάμεσα σε 
άλλα, βουλευτές αναφέρθηκαν 
στην κατακόρυφη αύξηση τιμών 
στα ενεργειακά, που δεν οφείλεται 
μόνο σε εξωτερικούς παράγοντες. 

Η βουλευτής του ΔΗΣΥ, Σάβια 
Ορφανίδου, έθεσε το ερώτημα προς 
την πρόεδρο της ΕΠΑ σχετικά με 
το τι έπραξε η Επιτροπή για τις 
ραγδαίες αυξήσεις των τιμών στα 
καύσιμα και κατά πόσον έχουν 
διαπιστωθεί υπερχρεώσεις. 

Η πρόεδρος της ΕΠΑ απάντησε 
ότι η Επιτροπή είναι σε συνεχή 
επαφή με την Υπηρεσία Κατανα-
λωτών του Υπουργείου Ενέργειας 
και, για να ξεκινήσει κάποια έρευνα 
εναντίον των εταιρειών, χρειάζε-

ται κάποιο έναυσμα ή κάποια συ-
γκεκριμένη καταγγελία, κάτι που 
στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν 
υπήρξε.

Αξίζει, ωστόσο, να σημειωθεί ότι 
η ΕΠΑ έχει την εξουσία για διεξα-
γωγή αυτεπάγγελτης έρευνας για 
έλεγχο του ανταγωνισμό. Επίσης, 
σύμφωνα με τους πρατηριούχους, 
υπάρχει καταγγελία, την οποία οι 
ίδιοι κατέθεσαν και δεν εξετάστηκε.  

«Πριν από ένα χρόνο κατα-
θέσαμε καταγγελία στην ΕΠΑ 
για την απόκλιση των τιμών στα 
πρατήρια καυσίμων. Η καταγγελία 
μας έγινε εμπεριστατωμένα από 
ειδικό για θέματα ανταγωνισμού. 
Ήταν περίπου 1200 σελίδες. Μας 
ζήτησαν τρεις φορές επιπρόσθετα 
στοιχεία, τα οποία και παρουσιά-
σαμε. Στη συνέχεια μάς είπαν δεν 
μπορούν να την εξετάσουν γιατί 
είναι ελλιπή τα στοιχεία», ανέφε-
ρε συγκεκριμένα ο Χριστόδουλος 
Χριστοδούλου στη «Σ». 

Μετά την εξέταση του προϋπο-
λογισμού της ΕΠΑ στην  Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Οικονομικών, 
ο βουλευτής του ΑΚΕΛ, Γιώργος 

Λουκαΐδης, σε δηλώσεις του στα 
ΜΜΕ, μίλησε για ενδεχόμενο συ-
νεννόησης των τιμών, με τη μορφή 
καρτέλ, από τις εταιρείες πετρελαιο-
ειδών, κάτι που έθεσε και ενώπιον 
της ΕΠΑ κατά τη συζήτηση. 

«Τα τεράστια προβλήματα και 
κενά που υπάρχουν και ζημιώνουν 
τους καταναλωτές, τα νοικοκυριά 
και τις επιχειρήσεις, αφορούν είτε 
σε έλλειψη βούλησης από πλευράς 
της Επιτροπής είτε σε ανικανότητα 
είτε και στα δύο», τόνισε ο Γιώργος 
Λουκαΐδης. 

Υπ. Ενέργειας: AI για 
παρακολούθηση τιμών 

Την παρακολούθηση των τιμών 
μέσω ηλεκτρονικού συστήματος με 
τεχνητή νοημοσύνη (AI) επιδιώκει 
το Υπουργείο Ενέργειας. Συγκε-
κριμένα, ο Υπουργός Ενέργειας, 
Γιώργος Παπαναστασίου, κατά την 
παρουσίαση του προϋπολογισμού 
του Υπουργείου στην Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Οικονομικών 
(08/11), ανέφερε ότι το νέο εργαλείο 
αναμένεται να τεθεί σε λειτουργία 
πριν από το τέλος του χρόνου, από 
την Υπηρεσία Προστασίας του Κα-
ταναλωτή. Το σύστημα, σύμφωνα 
με τον Υπουργό, θα παρακολουθεί 
τις τιμές και μέσω αλγορίθμων θα 
καταγράφονται οι απότομες αυξή-
σεις και μεταβολές. 

Οι τιμές καυσίμων σήμερα 
Mε βάση το παρατηρητήριο 

τιμών του Υπουργείου  Ενέρ-
γειας, oι τιμές καυσίμων (22/11) 
διαμορφώνονται ως εξής: 

Αμόλυβδη 95 οκτανίων: 
• Μέση τιμή παγκύπρια: €1,39 

ανά λίτρο. 
• Φθηνότερη τιμή: €1,338.
• Ακριβότερη τιμή: €1,489.
• Απόκλιση: 15,1 σεντ.
Αμόλυβδη 98 οκτανίων: 
• Μέση τιμή παγκύπρια: €1,471.
• Φθηνότερη τιμή: €1,416.
• Ακριβότερη τιμή: €1,599.
• Απόκλιση: 18,3 σεντ.
Πετρέλαιο κίνησης:
• Μέση τιμή παγκύπρια: €1,458.
• Φθηνότερη τιμή: €1,388.
• Ακριβότερη τιμή: €1,546.
• Απόκλιση: 15,8 σεντ.

Πετρέλαιο θέρμανσης: 
• Μέση τιμή: €1,006.
• Φθηνότερη τιμή: €0,949.
• Ακριβότερη τιμή: €1,179.
• Απόκλιση: 23 σεντ.

* Σημειώνεται ότι τα πιο κάτω 
στοιχεία για τις τιμές καυσίμων 

συγκεντρώθηκαν στις 22/11 και  
είναι πιθανό αυτήν τη στιγμή να πα-

ρουσιάζουν μικρή απόκλιση, καθώς 
ανανεώνονται συνεχώς.

24.11.2024

ΜΑΡΙΑ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ 
karaiskoum@
sigmatv.com

Υπάρχει υγιής 
ανταγωνισμός 
στα καύσιμα;

Η απόκλιση στις τιμές, οι ενδείξεις 
για στρεβλώσεις και τα ερωτηματικά 

στη διαφάνεια του ανταγωνισμού
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Προς Κάθε Ενδιαφερόμενο – Φυσικό ή Νομικό Πρόσωπο

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του Υφυπουργείου Κοινωνικής 
Πρόνοιας, διενεργεί διαγωνισμό με συνοπτική διαδικασία και με κριτήριο ανάθεσης τη χαμη-
λότερη τιμή, για την παροχή Υπηρεσιών Διανομέα Εξωτερικής Αλληλογραφίας για το Κέντρο 
Αξιολόγησης Αναπηρίας Λεμεσού (Αρ. Διαγωνισμού: ΤΚΕΑΑ 21/2024).

Μπορείτε να βρείτε τα σχετικά έντυπα του Διαγωνισμού στην ιστοσελίδα του Τμήματος www.
dmsw.gov.cy/dsid, στην ενότητα «Τελευταία Νέα». 

Σε περίπτωση που ενδιαφέρεστε για συμμετοχή στον πιο πάνω Διαγωνισμό, μπορείτε να υπο-
βάλετε την προσφορά σας, το αργότερο μέχρι τις 16 Δεκεμβρίου 2024 και ώρα 12:00 
μ., είτε τοποθετώντας την στο κιβώτιο προσφορών της Αναθέτουσας Αρχής στη διεύθυνση: 
Λεωφόρος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ 67, 2220 Λατσιά (ισόγειο), είτε αποστέλλοντάς την 
με συστημένη ταχυδρομική επιστολή, η οποία θα πρέπει, με δική σας ευθύνη, να παραληφθεί 
από την Αναθέτουσα Αρχή μέχρι την τελευταία προθεσμία υποβολής Προσφορών.

Η σημασία των pursuits για τις μεγάλες 
εταιρείες είναι αναμφισβήτητη

Σ
τη σύγχρονη επιχει-
ρηματική αγορά, οι 
μεγάλες εταιρείες 
καλούνται να προ-
σαρμοστούν σε ένα 
περιβάλλον που με-
ταβάλλεται συνεχώς, 

με την τεχνολογία να εξελίσσεται 
ραγδαία και την αγορά να αλλά-
ζει διαρκώς. Οι επιχειρηματικές 
αναπτυξιακές ενέργειες, γνωστές 
ως pursuits, παίζουν καθοριστικό 
ρόλο σε αυτήν τη διαδικασία, καθώς 
επικεντρώνονται στην προσέγγιση 
νέων πελατών και στην επέκταση 
της επιχειρηματικής δραστηριό-
τητας. Η προσαρμοστικότητα στις 
νέες τεχνολογίες, η καινοτομία και 
η ευελιξία είναι βασικές προϋπο-
θέσεις, ώστε οι επιχειρήσεις να 
διατηρήσουν την ανταγωνιστικότητά 
τους, προσφέροντας ταυτόχρονα 
αυξημένη αξία στους πελάτες τους.

Οι σύγχρονες τεχνολογίες, όπως 
η τεχνητή νοημοσύνη και η ανάλυ-
ση δεδομένων, έχουν ανοίξει νέους 
δρόμους, αλλά ταυτόχρονα έχουν 
δημιουργήσει νέες προκλήσεις. 
Για να παραμείνουν στην κορυφή, 
οι μεγάλες εταιρείες οφείλουν να 
επενδύσουν σε αυτές τις τεχνολο-
γίες, δημιουργώντας προϊόντα και 
υπηρεσίες που ανταποκρίνονται 
στις εξατομικευμένες ανάγκες των 
πελατών τους. Ένα κρίσιμο σημείο 
είναι η γρήγορη προσαρμογή στις 
μεταβαλλόμενες απαιτήσεις της 
αγοράς, καθώς η αδυναμία ευελιξί-
ας μπορεί να οδηγήσει σε απώλεια 
μεριδίου αγοράς και στη μείωση 
της ανταγωνιστικότητας. Η συνε-
χής αναβάθμιση των τεχνολογικών 
υποδομών τους εξασφαλίζει πως 
η κάθε εταιρεία παραμένει ικανή 
να ανταγωνίζεται, διατηρώντας πα-
ράλληλα την αποδοτικότητά της.

Στοχευμένες ενέργειες 
Οι στρατηγικές pursuits απαι-

τούν στοχευμένες ενέργειες, όπως 
η κατανόηση των αναγκών των 
πελατών, η καινοτομία στα προ-
ϊόντα και υπηρεσίες και η ενερ-
γός αναζήτηση συνεργασιών με 
άλλες επιχειρήσεις. Η διαρκής 
ανάλυση της αγοράς και των τά-
σεων επιτρέπει στις εταιρείες να 
παρακολουθούν στενά τις προ-
τιμήσεις των καταναλωτών και 
να προσαρμόζουν τις υπηρεσίες 
και τα προϊόντα τους ανάλογα. 

Η επιτυχία των pursuits εξαρ-
τάται άμεσα από την ικανότητα 
των επιχειρήσεων να ενσωμα-
τώνουν νέες τεχνολογίες και να 
προσφέρουν καινοτόμες λύσεις. 
Αυτό απαιτεί συνεχή εκπαίδευση 
και κατάρτιση του ανθρώπινου 
δυναμικού τους, προκειμένου να 
διασφαλιστεί ότι οι εργαζόμενοι 
παραμένουν ενημερωμένοι για 
τις τεχνολογικές εξελίξεις και 
έτοιμοι ν’ ανταποκριθούν στις 
νέες ανάγκες της αγοράς.

Οι συνεργασίες και οι στρατηγι-
κές συμμαχίες με άλλες εταιρείες 
και startups αποτελούν επίσης 
κεντρικό σημείο στην ανάπτυξη 
στρατηγικών pursuits. Αυτές οι 
συνεργασίες επιτρέπουν στις με-
γάλες εταιρείες ν’ αξιοποιούν την 
τεχνογνωσία, την καινοτομία και την 
εξειδίκευση των συνεργατών τους, 
διευρύνοντας παράλληλα τις λύσεις 
που μπορούν να προσφέρουν στους 
πελάτες τους. Οι συνέργειες αυτές 
ενισχύουν τη θέση των εταιρειών 
στην αγορά, επιτρέποντας την ανά-
πτυξη οικοσυστημάτων λύσεων, τα 
οποία προσφέρουν πρόσθετη αξία 
στους πελάτες και αυξάνουν την 
ανταγωνιστικότητα. Η συνεργασία 
με εξωτερικούς φορείς και startups 
μπορεί να ενισχύσει τη δυναμική 
της καινοτομίας, προσφέροντας ιδέες 
και λύσεις που ενσωματώνονται σε 
ήδη υπάρχοντα προϊόντα ή υπη-
ρεσίες, προσδίδοντας έτσι μια πιο 
ολοκληρωμένη πρόταση αξίας.

Εκπαίδευση 
Τέλος, η εκπαίδευση και η 

ανάπτυξη δεξιοτήτων των εργα-

ζομένων αποτελούν αναπόσπαστο 
μέρος της στρατηγικής pursuits. 
Καθώς οι τεχνολογίες εξελίσ-
σονται συνεχώς, είναι κρίσιμο 
οι εργαζόμενοι να είναι εξοπλι-
σμένοι με σύγχρονες δεξιότητες 
και να διαθέτουν τη γνώση που 
απαιτείται για ν’  ανταποκριθούν 
στις τεχνολογικές καινοτομίες και 
τις νέες απαιτήσεις της αγοράς. 
Οι μεγάλες εταιρείες επενδύουν 

σε προγράμματα κατάρτισης και 
ανάπτυξης του προσωπικού τους, 
διασφαλίζοντας ότι το ανθρώπινο 
κεφάλαιό τους παραμένει ισχυρό 
και ανταγωνιστικό. Αυτή η επέν-
δυση στο ανθρώπινο δυναμικό 
έχει στρατηγική σημασία, κα-
θώς το προσωπικό αποτελεί το 
κύριο όχημα μέσω του οποίου 
υλοποιούνται οι καινοτομίες και 
εφαρμόζονται οι νέες στρατηγικές 

pursuits.
Η σημασία των pursuits για τις 

μεγάλες εταιρείες είναι αναμφισβή-
τητη, καθώς αποτελούν βασικό μο-
χλό επιβίωσης και ανάπτυξης σε 
ένα ταχύτατα μεταβαλλόμενο περι-
βάλλον. Η επένδυση σε νέες τεχνο-
λογίες, η δημιουργία στρατηγικών 
συνεργασιών και η ανάπτυξη των 
δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυνα-
μικού διαμορφώνουν το μέλλον των 
επιχειρήσεων, επιτρέποντάς τους να 
ανταποκρίνονται στις προκλήσεις 
και να παραμένουν ανταγωνιστικές 
στην παγκόσμια αγορά.

*Senior Manager, 
Markets & Pursuits

Clients and Markets KPMG Limited

ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΈΣ PURSUITS

Το κλειδί για επιβίωση και 
ανάπτυξη στις μεγάλες εταιρείες
Η αναπτυξιακή ενέργεια ως παράγοντας επέκτασης της επιχειρηματικής δραστηριότητας 

ΕΜΜΑΝΟΥΕΛΑ 
ΧΑΤΖΗΜΑΝΩΛΗ*
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Α
πό τον πόλεμο των 
drones στον πό-
λεμο των πυραύ-
λων. Η απόφαση 
του απερχόμενου 
Προέδρου, Τζο 
Μπάιντεν, να άρει 

τους περιορισμούς στη χρήση των 
αμερικανικών πυραύλων ATACMS, 
επέτρεψε στην Ουκρανία να πραγ-
ματοποιήσει το πρώτο της χτύπη-
μα βαθιά στο έδαφος της Ρωσίας. 
Καθόλου τυχαία, η Μόσχα την ίδια 
ημέρα έβγαλε από το συρτάρι το 
νέο της πυρηνικό δόγμα, επιδιώ-
κοντας ουσιαστικά να υπενθυμίσει 
στη Δύση ότι υπάρχει και αυτή η 
«επιλογή». Φυσικά, δεν έμεινε στις 
απειλές, αφού λίγα 24ωρα μετά εκτό-
ξευσε τον νέο πύραυλο «Ορέσνικ» 
προς την Ουκρανία, στέλνοντας το 
μήνυμα, ειδικά προς τις ΗΠΑ, ότι 
η κλιμάκωση της σύγκρουσης 
μπορεί να φτάσει σε νέα επίπε-
δα. Σε κάθε περίπτωση, η εκλογή 
Ντόναλντ Τραμπ με τον έναν ή τον 
άλλο τρόπο, άνοιξε τη συζήτηση 
για ενδεχόμενες διαπραγματεύσεις. 
Με τις νέες εξελίξεις όμως το μόνο 
βέβαιο είναι ότι ο νέος ένοικος του 
Λευκού Οίκου «κληρονομεί» έναν 
πόλεμο με ακόμα μεγαλύτερο δι-
ακύβευμα. 

Πώς μπορούν να επηρε-
άσουν την έκβαση του 
πολέμου

Λίγο πριν από την εκπνοή της 
διακυβέρνησής του, ο Μπάιντεν 
άναψε το πράσινο φως στο Κίεβο 
για να χρησιμοποιήσει πυραύλους 
ATACMS βαθιά στο ρωσικό έδα-
φος. Επρόκειτο για ένα πάγιο αίτη-
μα της Ουκρανίας, η οποία ήθελε να 
χτυπάει και να αποδυναμώνει τον 
ρωσικό στρατό πολλά χιλιόμετρα 
μακριά από τα σύνορα. 

Οι  ATACMS είναι υπερηχη-
τικοί βαλλιστικοί πύραυλοι με βε-
ληνεκές έως και 300 χιλιόμετρα 
(186 μίλια) και μπορούν να φέρουν 
μια κεφαλή που περιέχει περίπου 
170 κιλά (375 λίβρες) εκρηκτικών. 
Κατασκευάζονται από τη Lockheed 
Martin και έχουν σχεδιαστεί για 
να εκτοξεύονται από ένα σύστημα 
πυραύλων πολλαπλής εκτόξευσης 
(MLRS) ή ένα σύστημα πυραύλων 

πυροβολικού υψηλής κινητικότητας 
(HIMARS) – δύο άλλα συστήματα 
που οι Ηνωμένες Πολιτείες πα-
ρείχαν στην Ουκρανία. 

Σύμφωνα με το Ινστιτούτο Μελέ-
της του Πολέμου, η άρση των αμερι-
κανικών απαγορεύσεων τής δίνουν 
τη δυνατότητα να χτυπήσει περίπου 
200 στόχους, συμπεριλαμβανομένων 
αεροδρομίων, στρατιωτικών εγκατα-
στάσεων, κέντρων εκπαίδευσης και 
σημείων ανεφοδιασμού. Η Ουκρανία 
αναμένεται ότι θα χρησιμοποιήσει 
τα νέα αυτά όπλα κυρίως στην περι-
οχή του Κουρσκ. Στη συγκεκριμένη 
περιοχή η Ρωσία έχει συγκεντρώσει 
περίπου 50.000 Ρώσους στρατιώ-
τες και 10.000 στρατολογημένους 
από τη Βόρειο Κορέα. Ο έλεγχος 
αυτής της περιοχής θα μπορούσε 
να αποδειχθεί ζωτικής σημασίας 
σε πιθανές διαπραγματεύσεις, τις 
οποίες ο εκλεγμένος Πρόεδρος 
Ντόναλντ Τραμπ έχει δηλώσει ότι 
θα επιδιώξει. 

Εάν οι ATACMS αναπτυχθούν 
στο Κουρσκ, θα μπορούσαν να ανα-
γκάσουν τη Ρωσία να μεταφέρει 
τις περιοχές συγκέντρωσης στρα-
τευμάτων και εξοπλισμού πιο μα-
κριά από τη γραμμή του μετώπου. 
Σύμφωνα με ανάλυση της Wall 
Street Journal, επί του παρόντος, ο 
ρωσικός στρατός είναι σε θέση να 
αναπτύσσει δυνάμεις και να μετα-
φέρει εξοπλισμό σε θέσεις επίθεσης 
περίπου 20 έως 30 μίλια από το 
μέτωπο, δηλαδή λίγο έξω από την 

εμβέλεια των πυραύλων Himars, 
ενός συστήματος που η Ουκρανία 
έχει ήδη εξουσιοδοτηθεί να χρη-
σιμοποιεί. Εάν ο εξοπλισμός αυτός 
μεταφερθεί πιο πίσω ως απάντηση 
στις επιθέσεις με ATACMS, θα 
χρειάζονται ώρες για να φτάσουν 
τα ρωσικά στρατεύματα στο μέ-
τωπο, δίνοντας στους Ουκρανούς 
περισσότερο χρόνο να σχεδιάσουν 
τις επιθέσεις τους.

Αναλυτές εξηγούν ότι η απόφα-
ση να επιτραπεί στην Ουκρανία η 
χρήση των πυραύλων ATACMS 
εντός της ρωσικής επικράτειας 
αποτελεί σημαντική ενίσχυση 
για τον εξαντλημένο στρατό της 
Ουκρανίας. Ο ουκρανικός στρατός 
βρίσκεται σε αργή αλλά σταθερή 
υποχώρηση τις τελευταίες εβδο-
μάδες, αντιμετωπίζοντας τον μεγα-
λύτερο και καλύτερα εξοπλισμένο 
ρωσικό στρατό. 

Από την άλλη, υπάρχει η άποψη 
ότι η  επιφυλακτικότητα της Ουά-
σιγκτον σχετικά με την παροχή 
όπλων στην Ουκρανία ακολουθεί 
ένα γνώριμο μοτίβο στις 1000 και 
πλέον ημέρες πολέμου. Μετά από 

εκτεταμένες συζητήσεις, συχνά συ-
νοδευόμενες από δημόσιες δηλώ-
σεις, η Ρωσία είχε άφθονο χρόνο να 
προετοιμαστεί για τα νέα συστήματα, 
όταν οι ΗΠΑ έδωσαν τελικά το πρά-
σινο φως. Ο μεγάλος χρόνος που 
μεσολάβησε μέχρι την άρση των 
περιορισμών επέτρεψε στη Ρωσία 
να μετακινήσει μερικούς από τους 
πιο σημαντικούς στόχους, όπως αε-
ροπλάνα και ελικόπτερα, εκτός της 
εμβέλειας των ATACMS, δήλωσε ο 
διευθυντής στρατιωτικών επιστημών 
στο Royal United Services Institute, 
Μάθιου Σάβιλ. Η Ουκρανία μπορεί 
ακόμα να πλήξει κάποιους στόχους, 
«αλλά ο αντίκτυπος θα είναι περιο-
ρισμένος σε σχέση με την περίοδο 
που οι Ουκρανοί ζήτησαν αρχικά 
αυτά τα όπλα».

Απάντηση με πυρηνική 
απειλή και «παγκόσμιο 
πόλεμο»

Την ημέρα του ουκρανικού 
χτυπήματος με τους αμερικανι-
κούς ATACMS, η Ρωσία ανακοί-
νωσε επίσημα το νέο πυρηνικό 
της δόγμα. Παρά το ότι είχε υπο-

γραφεί δύο μήνες πριν, ο Ρώσος 
Υπουργός Εξωτερικών, Σεργκέι 
Λαβρόφ, κάλεσε τη Δύση «να δια-
βάσει ολόκληρο» το νέο ρωσικό 
δόγμα για τη χρήση πυρηνικών 
όπλων, το οποίο ουσιαστικά διευ-
ρύνει την πιθανότητα καταφυγής 
σε πυρηνικά όπλα σε περίπτωση 
«μαζικής» επίθεσης από χώρα χω-
ρίς πυρηνικό οπλοστάσιο, αλλά 
υποστηριζόμενη από πυρηνική 
δύναμη. Δεν υπάρχει η παραμι-
κρή αμφιβολία πως πρόκειται για 
αναφορά στην Ουκρανία και τις 
δυνάμεις που την υποστηρίζουν, 
τις ΗΠΑ, τη Βρετανία και τη Γαλλία. 

Αναλυτές όμως αναφέρουν ότι 
η αντίδραση των ΗΠΑ σε αυτήν 
την απειλή ήταν σχεδόν αδιάφορη. 
Εξηγούν ότι ο πόλεμος στην Ου-
κρανία είχε πολλές παρενέργειες 
στο παγκόσμιο, μεταξύ των οποίων  
ανοσία των ΗΠΑ και των υπόλοι-
πων χωρών στη συνεχιζόμενη 
χρήση των πυρηνικών όπλων ως 
του απόλυτου διαπραγματευτικού 
χαρτιού. Η ιδέα ότι ένα από τα εννέα 
κράτη που διαθέτουν πυρηνικά 
όπλα -με το Ιράν να βρίσκεται στο 
κατώφλι της απόκτησής τους ως το 
δέκατο- θα μπορούσε να πατήσει 
το κουμπί, είναι πλέον πιο πιθανό 
να προκαλέσει αδιαφορία παρά 
τη σύγκληση του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.

Σύμφωνα με τον ειδικό σε 
θέματα πυρηνικών, Matthew 
Bunn, «πρόκειται για επίδειξη 
δύναμης, η οποία έχει ως στόχο 
να τρομάξει πρώτα την Ευρώπη 
και μετά τις ΗΠΑ, ώστε ν’ αποσύ-
ρουν την υποστήριξή τους προς 
την Ουκρανία. Η άμεση πιθανό-
τητα χρήσης πυρηνικών από τη 
Ρωσία δεν έχει αυξηθεί. Ωστόσο, 
η μακροπρόθεσμη πιθανότητα 
πυρηνικού πολέμου πιθανόν να 
έχει αυξηθεί ελαφρώς - καθώς η 
προθυμία των Ηνωμένων Πολι-
τειών να υποστηρίξουν επιθέσεις 
βαθιά εντός της Ρωσίας ενισχύει 
το μίσος και τον φόβο του Πούτιν 
προς τη Δύση και πιθανότατα θα 
προκαλέσει ρωσικές αντιδράσεις 
που θα αυξήσουν τον φόβο και το 
μίσος της Δύσης προς τη Ρωσία».

Μια άλλη ανάγνωση του νέου 
πυρηνικού δόγματος, είναι ότι 
αποτελεί ακόμα μια προσπάθεια 
του Πούτιν να μετατρέψει το με-
γαλύτερο πυρηνικό οπλοστάσιο 
στον κόσμο σε κάτι που ο κόσμος 
θα φοβάται ξανά, δίνοντάς του τη 
διεθνή επιρροή που η οικονομία 
του, βασισμένη στο φυσικό αέριο 

Εάν οι ATACMS αναπτυχθούν στο Κουρσκ, θα 
μπορούν να αναγκάσουν τη Ρωσία να μετα-

φέρει τις περιοχές συγκέντρωσης στρατευμά-
των και εξοπλισμού πιο μακριά από τη γραμ-

μή του μετώπου

Την ημέρα του ουκρανικού χτυπήματος με τους αμερικανικούς ATACMS, 
η Ρωσία ανακοίνωσε επίσημα το νέο πυρηνικό της δόγμα

Η νέα φάση του πολέμου 
στην Ουκρανία με ATACMS, 
«Ορέσνικ» και… πυρηνική απειλή

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



και τον πόλεμο, δεν έχει καταφέ-
ρει μέχρι στιγμής να εξασφαλίσει. 
Σε κάθε περίπτωση, η πιθανότητα 
ενός λάθους υπολογισμού που θα 
προκαλούσε πυρηνικό πόλεμο εί-
ναι χαμηλή, αφού ο Πούτιν έχει 
δείξει προσοχή κατά τη διάρκεια 
του πολέμου, αποφεύγοντας οποια-
δήποτε ανοιχτή επίθεση σε χώ-
ρες του ΝΑΤΟ, τις οποίες θέλει 
να κρατήσει εκτός του πολέμου. 

Τελικά, η Ρωσία «έσπασε τη σι-
ωπή» της λίγα 24ωρα μετά, πλήττο-
ντας την Ουκρανία με υπερηχητικό 
βαλλιστικό πύραυλο. Σε αντίθεση με 
τις εκτιμήσεις πολλών αναλυτών ότι 
η Ρωσία δεν είχε στη διάθεσή της 
άλλες στρατιωτικές απαντήσεις στους 
ATACMS, το Κρεμλίνο υπέδειξε με 
νόημα στους Δυτικούς ότι ο νέος 
πύραυλος «Ορέσνικ»  (Φουντουκιά) 
εναντίον ουκρανικής στρατιωτικής 
εγκατάστασης είναι ένα μήνυμα προς 
τη Δύση και ειδικά τους Αμερικα-
νούς. Ο Πούτιν, δε, κατηγόρησε τη 
Δύση ότι κλιμακώνει τη σύρραξη 
στην Ουκρανία, μετατρέποντάς την 
σε παγκόσμιο πόλεμο.

Πρόσκομμα για τον Τραμπ
Η χρονική συγκυρία της αλλα-

γής στρατηγικής του απερχόμενου 
Προέδρου Μπάιντεν προκάλεσε 
έντονες αντιδράσεις στο στρατόπεδο 
των Ρεπουμπλικανών.  Πρώτος 
έσυρε τον χορό ο γιος του, Ντό-
ναλντ Τραμπ, ο οποίος ανέφερε 
ότι «το στρατιωτικό βιομηχανικό 
κατεστημένο φαίνεται να θέλει 

να διασφαλίσει ότι θα ξεκινήσει 
ο Τρίτος Παγκόσμιος Πόλεμος 
προτού ο πατέρας μου έχει την 
ευκαιρία να φέρει ειρήνη και να 
σώσει ζωές», είπε.

Ο βουλευτής Κόρι Μιλς κατήγ-
γειλε ότι «ο Μπάιντεν θα κάνει αυτό 
που έκανε τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια, δηλαδή να καταστρέψει τη 
χώρα, να καταστρέψει τη θέση μας 
στη διεθνή σκηνή, θα προσπαθή-
σει να μας αποδυναμώσει με κάθε 
τρόπο όσον αφορά τις διαπραγ-
ματεύσεις, για να καταστήσει πιο 

δύσκολο για τον Πρόεδρο Τραμπ 
να προχωρήσει και να επικεντρω-
θεί στην ατζέντα που βάζει πρώτα 
την Αμερική». 

Ο γερουσιαστής Λίντσεϊ Γκρέιαμ 
κατηγόρησε επίσης τον Μπάιντεν 
για «ρηχότητα» και ότι προσπαθεί 
να μπλοκάρει τον Τραμπ. «Προσπα-
θεί να βάλει τον Τραμπ σε ένα κουτί. 
Ήταν παράξενο που αποφάσισε να 
το κάνει αμέσως μετά τις εκλογές… 
Απλώς νομίζω ότι αυτό ήταν κάτι 
που έπρεπε να είχε κάνει για να 
βοηθήσει την Ουκρανία, και παίζει 

πολιτική με αυτό. Και νομίζω ότι 
είναι μια άσχημη κίνηση».

Περιέργως, παρόμοια άποψη 
έχουν Ρώσοι αξιωματούχοι που 
επικαλείται το Reuters. Σύμφω-
να όσα δήλωσαν, η απόφαση 
του απερχόμενου Προέδρου 
θα μπορούσε να περιπλέξει και 
να καθυστερήσει οποιονδήποτε 
διακανονισμό - και να αυξήσει 
τις απαιτήσεις της Μόσχας, κα-
θώς σκληροπυρηνικοί πιέζουν 
για ένα μεγαλύτερο κομμάτι της 
Ουκρανίας. Σύμφωνα με τις ίδιες 

πηγές, ο Πούτιν φαίνεται ότι είναι 
ανοικτός για να συζητήσει με τον 
Ντόναλντ Τραμπ μια συμφωνία 
για κατάπαυση του πυρός στην 
Ουκρανία, όμως αποκλείει το εν-
δεχόμενο να κάνει οποιεσδήποτε 
μείζονες εδαφικές παραχωρήσεις 
και επιμένει ότι το Κίεβο πρέπει 
να εγκαταλείψει τις φιλοδοξίες του 
να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ.

Αναλυτές εξηγούν ότι μπορεί 
η κίνηση Μπάιντεν να μην είναι 
παράλογη, ωστόσο είναι αρκετά 
προκλητική. Ο Λευκός Οίκος προ-
σπάθησε να συνδέσει την ανάπτυξη 
Βορειοκορεατών στρατιωτών στο 
Κουρσκ με την απόφασή για τους 
πυραύλους, δείχνοντας ότι αυτή 
είναι η αντίδραση των ΗΠΑ στην 
κλιμάκωση της Μόσχας. Οι Δυτικοί 
αξιωματούχοι έχουν παρατηρήσει 
ότι η ανάπτυξη στρατιωτών της Βό-
ρειας Κορέας αντιπροσωπεύει την 
επέκταση της σύγκρουσης στην Ου-
κρανία, στην οποία οι αντίπαλοι της 
Αμερικής στον Ινδο-Ειρηνικό έχουν 
πλέον ρόλο. Εύλογα, στα μάτια του 
Μπάιντεν αυτή η κλιμάκωση είναι 
απάντηση στην κλιμάκωση από 
τους εχθρούς του. Αλλά το γεγονός 
ότι καθυστέρησε τόσο πολύ ουσια-
στικά καθιστά αυτήν την απόφαση 
ετεροχρονισμένη και ανίκανη να 
αλλάξει σημαντικά τις ισορροπίες 
στο πεδίο της μάχης. Το μόνο που 
μένει για τον Ντόναλντ Τραμπ είναι 
η κληρονομία ενός πολέμου, του 
οποίου το διακύβευμα μόλις έγινε 
ακόμα μεγαλύτερο. 

25ΔΙΕΘΝΗ 24.11.2024
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Έχω ασχοληθεί κατ’ επα-
νάληψιν με θέματα της 
Αμμοχώστου, αφού, κατά 

την 44ετή σταδιοδρομία μου ως 
συνδικαλιστής διετέλεσα αρκετά 
χρόνια και ως Επαρχιακός Γραμ-
ματέας του Εργατικού Κινήματος 
(ΣΕΚ) Αμμοχώστου.

Ως εκ της θέσεώς μου είχα 
ενεργό ανάμειξη για όλα τα θέ-
ματα που αφορούσαν την πόλη 
του Ευαγόρα (εθνικοί εορτασμοί, 
κοινωνικές, πολιτιστικές εκδηλώ-
σεις), και άλλα πολλά, που δεν είναι 
του παρόντος και απερρίφθησαν.

Θα ήθελα να αναφερθώ στα 
πιο κάτω:

1. Καταγραφή όλων των βι-
βλίων που αναφέρονται στην 
πόλη μας (Αμμόχωστος, Βαρώ-
σια, Famagusta) είτε γράφτηκαν 

και κυκλοφόρησαν πριν από την 
τουρκική εισβολή (όνομα συγγρα-
φέα, εκδοτικός οίκος, κ.λπ.) και την 
κατάληψή της από τα τουρκικά 
στρατεύματα είτε μετά από αυτήν.

Απευθύνθηκα σε διάφορους 
φορείς που θα μπορούσαν να έχουν 
καταγεγραμμένα αυτά και πρωτί-
στως στον Δήμο Αμμοχώστου, αλλά, 
δυστυχώς, δεν υπάρχει πουθενά 
τέτοια καταγραφή.

Όταν πριν από μερικά χρόνια 
έγιναν κάποιες «ανταλλαγές» με την 
τουρκική πλευρά, ενώ από δικής 
μας πλευράς δόθηκαν στοιχεία, 
από το αρχείο (ταινιοθήκη) του ΡΙΚ.

Είχαν επισημάνει πριν όσους 
είχαν λόγο και εισηγήθηκα ότι θα 
έπρεπε να εγείρουν θέμα για την 
τύχη της μοναδικής ανά το παγκό-
σμιο Κυπρολογικής Βιβλιοθήκης 

του αείμνηστου Δημήτρη (Μήτσιου) 
Μαραγκού.

Δεν γνωρίζω πόσες ενέργειες 
έγιναν (εάν έγιναν) και ποιο το 
αποτέλεσμα.

Μπορούν έστω και τώρα να 
εγείρουν θέμα στις επαφές τους 
με την τουρκοκυπριακή πλευρά.

2. Εισηγήθηκα προς κάθε αρ-
μόδια Αρχή εάν έγινε ποτέ έρευνα 
για τον αριθμό των Ελληνοκυπρίων 
που είχαν τη μόνιμη διαμονή τους 
ή/και την επιχείρησή τους στην 
εντός των τειχών, στην τουρκοκρα-
τούμενη «Παλαιά Αμμόχωστο».

Αναφέρω χαρακτηριστικά 
παραδείγματα, το φαρμακείο του 
αείμνηστου Ανδρέα Κάρουλλα, τα 
γραφεία της μεγάλης ναυτιλιακής 
εταιρείας Hull Blyth Araouzos Ltd, 
με διευθυντή τον αείμνηστο Κώστα 

Οικονόμου, τις αποθήκες Λανίτη, 
με διευθυντή τον μακαρίτη Αβραάμ 
Κόσκου και πολλούς άλλους που 
είχαν παιδιά, συγγενείς και άλλους 
απογόνους.

Στην παλαιά Αμμόχωστο είχαν 
εγκατασταθεί και Έλληνες της Μι-
κράς Ασίας που είχαν έλθει στην 
Κύπρο μετά τη Μικρασιατική κα-
ταστροφή το 1922.

3. Εισηγούμαι προς τον Δήμο 
Αμμοχώστου όπως, σε συνεργα-
σία με το Υπουργείο Εσωτερικών, 
συνεργαστούν για τη σύσταση μιας 
Επιτροπής εμπειρογνωμόνων, 
που θα ερευνήσουν σε βάθος το 
όλο θέμα, θα επισημάνουν τους 
απογόνους όλων όσοι ζούσαν στην 
εντός των τειχών πόλη, και να γίνει 
μια λεπτομερής καταγραφή των 
και πού εγκαταστάθηκαν μετά την 

εκδίωξή τους, την περίοδο 1956-58.
4. Μεταξύ των οικισμών που 

δημιουργήθηκαν κατά μήκος της 
Λεωφόρου Σαλαμίνος (προς βορρά) 
ως π.χ. η Νέα Σμύρνη, η Νεάπολις 
(η ίδρυση του Θ.Ο.Ι.) οι Κλαψίδες 
και Στροβίλια, οι Βρυσούλες, το 
Άη Γιωρκούδι (σε αντικατάσταση 
του Αγίου Γεωργίου Εξορινού) λει-
τουργούσε στην εντός των τειχών 
παλαιά πόλη κ.ά.

5. Στην περιοχή υπήρχαν και 
δύο τουρκοκυπριακοί θύλακες, 
η Σακάρια και ο Καράολος. Και 
επειδή οι Τούρκοι μιλούν για πε-
ριουσία του ΕΒΚΑΦ, ουσιαστικά 
πρόκειται για περιουσίες Ελλη-
νοκυπρίων που οικειοποιήθηκαν 
οι Τούρκοι, όπως συμβαίνει και 
σήμερα.

*Πρώην συνδικαλιστής

Από το κινηματογραφικό έργο 
«Ο Ατσίδας» παρέμεινε 
και διεδόθη το περίφημο 

«στρίβειν διά του αρραβώνος».
Δεν έχω αρμοδιότητα να κάνω 

ετεροχρονισμένη κριτική και ανά-
λυση του έργου, αλλά όλοι σίγου-
ρα θα θυμούνται πως, το ψέμα, η 
αναβλητικότης και η παραλλαγή 
δεν μπορούν να επιτυγχάνουν επ’ 
αόριστον.

Αυτές τις μέρες, με αφορμή τη 
συμπλήρωση 50 χρόνων από την 
εισβολή και κατοχή της Κύπρου, 
αποδεσμεύτηκαν επιλεγμένα έγ-
γραφα της Εθνικής Υπηρεσίας Πλη-

ροφοριών (τότε ΚΥΠ), σχετικά με 
τις δραστηριότητες εκείνων των 
ημερών.

Πριν επιχειρήσω μία πρώτη 
αξιολόγηση της κινήσεως, θα 
ήθελα να ασχοληθώ λίγο με το 
καθεστώς των λεγόμενων απορ-
ρήτων. Εξυπακούεται πως πολλά 
θέματα δικαιούνται και χρήζουν 
προστασίας από την έκθεση σε 
κοινή γνώση για άλλοτε άλλο 
χρονικό διάστημα.

Ένεκα τούτου, κάποια δημοκρα-
τικά κράτη, κυρίως της Δύσεως, 
αποδεσμεύουν έγγραφα ιστορικού 
ενδιαφέροντος σε 10, 20 50 ή 100 

χρόνια, ανάλογα με το εκτιμώμενο 
συμφέρον ή την επαπειλούμενη 
ζημιά στο Έθνος.

Συνηθίσαμε να μαθαίνου-
με κρίσιμες πληροφορίες για 
τα εθνικά μας θέματα από τα 
κατά καιρούς αποδεσμευμένα 
αρχεία του Foreign Office του 
Ηνωμένου Βασιλείου, καθώς 
και των ΗΠΑ.

Στην πατρίδα μας, Ελλάδα και 
Κύπρο, τα κρατικά αρχεία παραμέ-
νουν ερμητικά κλειστά και εύλογα 
υπάρχει υπόνοια ότι μπορεί να 
έχουν αλλοιωθεί ή εξαφανιστεί.

Κλασικό παράδειγμα ο λεγό-

μενος «Φάκελος της Κύπρου», 
ο οποίος από προσδοκώμενη 
πηγή αληθείας, πληροφορήσεως 
και εθνικού παραδειγματισμού, 
κατέληξε μνημείο υποκρισίας, 
προαποφασισμένων συμπερα-
σμάτων από προκατειλημμένους 
εντολοδόχους και επί της ουσίας 
τροφή για διατήρηση του διχασμού.

Η πρώτη θετική διάθεση από 
την αναγγελία αποδεσμεύσεως των 
ειρημένων εγγράφων της κρίσι-
μης περιόδου Ιουλίου-Αυγούστου 
1974, δυστυχώς, ακυρώνεται από 
την προφανώς κατευθυνόμενη 
επιλεκτική αποκάλυψη εγγράφων.

Πάντως, είναι μία καλή αρχή, 
υπό την προϋπόθεση πως θα θε-
σπιστεί ένα πλαίσιο συντεταγμένης 
υπερκομματικής με σαφείς προδι-
αγραφές κοινοποίησης απορρήτων 
εγγράφων σε τακτά διαστήματα.

Αυτό μπορεί πραγματικά να μας 
βοηθήσει να γνωρίσουμε τα λάθη 
του παρελθόντος και να γίνουμε 
καλύτεροι.

Το αντίθετο θα γίνει, αν εγκαι-
νιαστεί ο θεσμός επί της αρχής 
του «αποκρύπτειν διά των απο-
καλύψεων».....

*Καρδιολόγος
nikos.er.ioannou@gmail.com

Περί της Αμμοχώστου

Αποκρύπτειν διά των αποκαλύψεων

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΝΙΚΟΣ ΕΡΡ. ΙΩΑΝΝΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

Συχνά πυκνά γίνομαι δέκτης 
σχολίων, θετικών κατά το 
πλείστον, για τα σημειώμα-

τά μου που δημοσιεύονται στον 
γραπτό και ηλεκτρονικό Τύπο. Ένα 
τέτοιο σχόλιο έλαβα προχθές από 
τις Βρυξέλλες. Αποστολέας, ο φίλος 
ευρωβουλευτής, Κώστας Μαυρί-
δης, που γράφει: «Αγαπητέ μου 
Ντίνο, καλημέρα από Βρυξέλλες. 
Καθώς είμαι σε μιαν ατελείωτη 
και φλύαρη συνεδρία, διάβασα το 
άρθρο σου για τις αμερικανικές 
εκλογές και σχέσεις με Ελλά-
δα-Κύπρο. Οι απόψεις σου είναι 
ενδιαφέρουσες και χαίρομαι που 
τις διαβάζω. Θέλω να επισημάνω 
το εξής: Έχω την αίσθηση ότι εν 
μέσω των πλέον ευνοϊκών συν-
θηκών για τον Ελληνισμό, εμείς 
δεν κάνουμε αυτό που πρέπει και 

κυρίως η Ελλ. Κυβέρνηση. Εμείς!».
Τι δεν κάνουμε άραγε σωστά 

εμείς, όπως επισημαίνει ο κ. Μαυ-
ρίδης, σε μια περίοδο που όλοι 
συμφωνούν ότι οι Αμερικανοί 
διάκεινται ευνοϊκά προς την Κύ-
προ και την Ελλάδα; Γιατί άραγε 
η δική μας πλευρά εξακολουθεί 
να επιμένει μονολιθικά, παρά τις 
ευνοϊκές συγκυρίες, σε παλιές 
συνταγές; Γιατί άραγε επιμένει 
ακόμα (κι αυτό είναι τραγικό) να 
συζητά την απαράδεκτη «λύση» 
της Διζωνικής Δικοινοτικής Ομο-
σπονδίας (Δ.Δ.Ο.);

«Λύση» Δ.Δ.Ο. που προβλέπει: 
Δύο ισότιμα εθνικά κρατίδια, ελ-
ληνικό και τουρκικό, και μια συ-
νεταιρική κεντρική ομοσπονδιακή 
κυβέρνηση με αξιωματούχους και 
από τις δύο κοινότητες, που θα 

πρέπει να παίρνουν κοινές απο-
φάσεις! Ένα κατασκεύασμα που 
μετά βεβαιότητας θα καταρρεύσει 
σαν χάρτινος πύργος, διότι απλώς 
η κοινή ομοσπονδιακή κυβέρνηση 
θα αδυνατεί να λαμβάνει κοινές 
αποφάσεις λόγω σοβαρών αποκλί-
σεων στη στρατηγική κατεύθυνση 
των δύο εθνικών κοινοτήτων της 
Κύπρου. 

Η «Λύση» Δ.Δ.Ο. όχι μόνο δεν 
«επανενώνει» την Κύπρο, όπως 
έχουν την ψευδαίσθηση οι υπο-
στηρικτές της, αλλά διχοτομεί το 
έδαφος, τον λαό και την εξουσία και 
μετατρέπει την Κυπριακή Δημο-
κρατία σε τουρκοβρετανικό προτε-
κτοράτο. Η «Λύση» Δ.Δ.Ο. καταλύει 
την Κυπριακή Δημοκρατία και την 
αντικαθιστά με ένα κράτος που δεν 
θα είναι ένα κανονικό κράτος, αφού 

θα παραβιάζονται βασικές αρχές 
λειτουργίας μιας σύγχρονης δημο-
κρατίας. Συγκεκριμένα, θα παραβι-
άζονται οι αρχές: των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και ελευθεριών, με 
τη βίαιη επιβολή εδαφικών ζωνών 
και εγγυημένων πλειοψηφιών. 

Γιατί λοιπόν επιμένουμε σε μια 
λύση που όλοι γνωρίζουν ότι θα 
αποδειχτεί θνησιγενής; Διότι, όπως 
ψευδώς υποστηρίζεται, αποτελεί 
δέσμευση της δικής μας πλευράς 
από την εποχή του Μακαρίου και 
του Κυπριανού. Στις συμφωνίες 
υψηλού επιπέδου Μακαρίου – 
Ντενκτάς, όμως, δεν υπήρχε ο όρος 
της Διζωνικής Ομοσπονδίας αλλά 
της Διαπεριφερειακής.

Εδώ έπεσαν τείχη και καθεστώ-
τα σιδερόφρακτα, μπήκαμε στην 
Ευρώπη και τώρα βλέπουμε για 

πρώτη φορά τις Η.Π.Α. να μην 
υποστηρίζουν όπως παλιά την 
Τουρκία… Εμείς, όμως, τον χαβά 
μας! Δεν συζητούμε τίποτε άλλο, 
εκτός από «λύση» Διζωνικής Δι-
κοινοτικής Ομοσπονδίας, διότι 
μόνο αυτήν τη μορφή «λύσης» 
αποδέχεται η Άγκυρα! Και όλα 
αυτά, όπως πολύ εύστοχα γράφει 
ο Κώστας Μαυρίδης, εν μέσω των 
πλέον ευνοϊκών συνθηκών για τον 
Ελληνισμό… 

Υστερόγραφο: Η Τουρκία δεν 
θέλει «λύση» δύο κρατών, μη μας 
αποπροσανατολίζουν οι θέσεις 
Τατάρ. Η Τουρκία θέλει «λύση» 
Δ.Δ.Ο., διότι μόνο έτσι θα μπορεί 
να ελέγχει όλην την Κύπρο. 
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com 

Η «Λύση» Διζωνικής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας 
(Δ.Δ.Ο.) νομιμοποιεί τη διχοτόμηση
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Σ
τη σημερινή 
εποχή, η απο-
τελεσματική 
διακυβέρνηση 
και η λογοδο-
σία αποτελούν 
βασικούς πυ-

λώνες για τη σταθερότητα 
και την πρόοδο ενός κράτους. 
Στην Κυπριακή Δημοκρατία, 
η ανάγκη για ενίσχυση της δι-
αφάνειας, της αποτελεσματικό-
τητας και της αξιοπιστίας του 
κυβερνητικού έργου είναι πιο 
επιτακτική από ποτέ, καθώς η 
χώρα αντιμετωπίζει πολυάριθ-
μες προκλήσεις τόσο σε εθνικό 
όσο και σε διεθνές επίπεδο. Η 
δημιουργία ενός ολοκληρω-
μένου και αποτελεσματικού 
συστήματος διασφάλισης της 
ποιότητας στη διακυβέρνηση 
αποτελεί βασική προϋπόθεση 
για την οικοδόμηση εμπιστο-
σύνης των πολιτών προς τους 
θεσμούς, την αύξηση της πα-
ραγωγικότητας του δημόσιου 
τομέα και την προώθηση της 
βιώσιμης ανάπτυξης.

Η διασφάλιση ποιότητας 
στη διακυβέρνηση συνδέεται 
άμεσα με τη δημιουργία μηχα-
νισμών και διαδικασιών που 
διασφαλίζουν ότι το κυβερνη-
τικό έργο ανταποκρίνεται στα 
υψηλότερα πρότυπα αποτελε-
σματικότητας, διαφάνειας και 
αποδοτικότητας. Η ποιότητα δεν 
περιορίζεται μόνο στην παρά-
δοση έργων ή υπηρεσιών, αλλά 
επεκτείνεται στη διαδικασία 
λήψης αποφάσεων, στον προ-
γραμματισμό, στη διαχείριση 
πόρων και στη λογοδοσία προς 
τους πολίτες. Η απουσία ενός 
τέτοιου συστήματος μπορεί 
να οδηγήσει σε κατακερμα-
τισμένες πολιτικές, φαινόμενα 
διαφθοράς, σπατάλη πόρων, 
αδυναμία ολοκλήρωσης δημο-
σίων έργων και απογοήτευση 
των πολιτών. Ταυτόχρονα, η 
Κυπριακή Δημοκρατία, ως μέ-
λος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
καλείται να ευθυγραμμιστεί 
με διεθνείς και ευρωπαϊκές 
πρακτικές, προκειμένου να 
λειτουργεί σύμφωνα με τις 
αρχές της χρηστής διοίκησης.

Πρόταση για σύ-
στημα διασφάλισης 
ποιότητας

Για την αντιμετώπιση αυ-
τών των προκλήσεων, κρίνεται 
απαραίτητη η δημιουργία ενός 
κεντρικού, ολοκληρωμένου 
συστήματος διασφάλισης 
ποιότητας,  που θα υπάγεται 
άμεσα στην Προεδρία της 
Δημοκρατίας. Η επιλογή αυτή 
είναι ζωτικής σημασίας, καθώς 
διασφαλίζει ότι το σύστημα θα 
διαθέτει την απαιτούμενη ισχύ 
και πολιτική βαρύτητα για να 
ωθεί στην υλοποίηση των ανα-
γκαίων αλλαγών και βελτιώ-

σεων στον τρόπο λειτουργίας 
και στην αποτελεσματικότητα 
όλων των υπουργείων, υφυ-
πουργείων και δημόσιων 
φορέων. Ένα τέτοιο σύστημα 
μπορεί να οργανωθεί γύρω 
από ένα Γραφείο Επιτρόπου 
Διασφάλισης Ποιότητας (ΓΕΔΠ), 
το οποίο θα είναι ανεξάρτητο 
και θα αναφέρεται απευθείας 
στον Πρόεδρο και το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο. Το γραφείο 
αυτό θα έχει την ευθύνη της 
αξιολόγησης και βελτίωσης 
κυβερνητικών πολιτικών 
και δράσεων. Προκειμένου 
να διασφαλιστεί η αποτελε-
σματικότητα του συστήματος, 
προτείνεται επίσης η σύσταση 
ειδικών ομάδων εργασίας και 
αξιολόγησης, στελεχωμένων με 
εμπειρογνώμονες από διάφο-
ρους τομείς. Αυτές οι ομάδες 
θα είναι υπεύθυνες για την 
κατάρτιση στρατηγικών, την 
ανάλυση δεδομένων και την 
εξωτερική αξιολόγηση, παρέ-
χοντας τη βάση για τη λήψη 
τεκμηριωμένων αποφάσεων, 
διορθωτικών μέτρων και βελ-
τιώσεων. Επιπλέον, θα πρέπει 
να καθιερωθεί ένα σύστημα 
στόχων, προσδοκώμενων 
αποτελεσμάτων και δεικτών 
απόδοσης (Key Performance 
Indicators - KPIs), μέσω του 
οποίου κάθε Υπουργείο και δη-
μόσιος Οργανισμός θα δεσμεύ-
εται να επιτύχει συγκεκριμένους 
στόχους. Η αξιολόγηση αυτών 
των στόχων θα είναι περιοδική, 
διασφαλίζοντας τη συνεχή βελτί-
ωση. Οι διαδικασίες λογοδοσίας 
και διαφάνειας θα πρέπει να 
διασφαλίζουν ότι τα αποτελέ-
σματα αυτών των αξιολογήσεων 
δημοσιοποιούνται, έτσι ώστε οι 
πολίτες να ενημερώνονται για 
την πρόοδο του κυβερνητικού 
έργου. Παράλληλα, απαιτείται 
η εκπαίδευση των δημόσιων 
λειτουργών στις νέες διαδικα-
σίες, ώστε να διασφαλιστεί η 
αποτελεσματική υλοποίηση. Η 
συνεχής παρακολούθηση και 
ανατροφοδότηση θα επιτρέπουν 
στο σύστημα να προσαρμόζεται 
στις ανάγκες της κοινωνίας και 
των πολιτών, εξασφαλίζοντας 
τη βιωσιμότητά του.

Η σύσταση του Γραφείου 
Επιτρόπου Διασφάλισης 
Ποιότητας (ΓΕΔΠ) πρέπει 
να βασίζεται σε μια καλά δο-
μημένη οργανωτική δομή, 
σαφείς αρμοδιότητες και 
εξειδικευμένο προσωπικό, 
ώστε να εξασφαλίζεται η 
αποτελεσματική λειτουργία 
του. Θα πρέπει να στελεχω-
θεί με ικανό προσωπικό, που 
θα περιλαμβάνει ειδικούς σε 
στρατηγική διοίκηση, ανάλυση 
δεδομένων, τεχνολογία πλη-
ροφοριών και δημόσια διοίκη-
ση. Με κατάλληλη δομή και 
αποτελεσματικές διαδικασίες, 

το ΓΕΔΠ θα είναι σε θέση να 
διαδραματίσει καθοριστικό 
ρόλο στη βελτίωση στη δια-
σφάλιση της ποιότητας της 
διακυβέρνησης στην Κυπρι-
ακή Δημοκρατία. Επιπλέον, 
το Γραφείο θα χρειαστεί έναν 
επαρκή προϋπολογισμό για 
τη λειτουργία του.

Επιτυχημένα 
παραδείγματα 
από άλλα κράτη

Η εμπειρία άλλων χω-
ρών μπορεί να προσφέρει 
πολύτιμα μαθήματα για την 
Κύπρο. Στη Σουηδία, η δια-
σφάλιση ποιότητας στη δη-
μόσια διοίκηση στηρίζεται 
σε έναν ισχυρό συνδυασμό 
διαφάνειας, λογοδοσίας και 
συμμετοχής των πολιτών. Το 
Συμβούλιο για την Αξιολόγηση 
των Πολιτικών αξιολογεί τα-
κτικά την αποτελεσματικότητα 
των κυβερνητικών πολιτικών 
και δημοσιοποιεί τις εκθέσεις 
του, παρέχοντας διαρκή ενη-
μέρωση στους πολίτες για τη 
χρήση των δημόσιων πόρων. 
Αντίστοιχα, στη Σιγκαπούρη, 
η κυβέρνηση χρησιμοποιεί 
την τεχνολογία και την και-
νοτομία για την αξιολόγηση 
των υπηρεσιών της μέσω του 
προγράμματος “Public Service 
Transformation”. Αυτή η προ-
σέγγιση περιλαμβάνει τακτική 
αξιολόγηση της απόδοσης, 
καθώς και επενδύσεις στην 
εκπαίδευση και ανάπτυξη 
του ανθρώπινου δυναμι-
κού. Στο Ηνωμένο Βασίλειο, 
το “Infrastructure and Projects 
Authority” παρακολουθεί την 
πρόοδο των μεγαλύτερων κυ-
βερνητικών έργων, παρέχοντας 
κατευθυντήριες γραμμές και 
εντοπίζοντας ευκαιρίες βελ-
τίωσης.

Η εφαρμογή αντίστοιχου 
συστήματος στην Κύπρο θα 
προσφέρει πολλαπλά οφέλη. 
Πρώτον, θα αυξήσει τη διαφά-
νεια και την εμπιστοσύνη των 
πολιτών, καθώς θα παρέχεται 
πρόσβαση σε δεδομένα που 
αποδεικνύουν την πρόοδο και 
την αποτελεσματικότητα του 
κυβερνητικού έργου. Δεύτε-
ρον, θα συμβάλει στη βελτίωση 
της αποδοτικότητας του δη-
μόσιου τομέα, επισημαίνοντας 
βέλτιστες πρακτικές, και επι-
τρέποντας τον εντοπισμό και 
την αντιμετώπιση αδυναμιών 
και καθυστερήσεων. Τρίτον, η 
Κύπρος θα ευθυγραμμιστεί με 
διεθνή πρότυπα, ενισχύοντας 
την εικόνα της ως κράτους που 
τηρεί τις αρχές της χρηστής 
διοίκησης και της διαφάνειας.

Οργάνωση και λει-
τουργία του ΓΕΔΠ

Η αποστολή του ΓΕΔΠ 
θα επικεντρώνεται στον συ-

ντονισμό των κυβερνητικών 
φορέων για τη διασφάλιση 
ποιότητας σε όλες τις πολιτικές 
και τα έργα, στην υιοθέτηση 
βέλτιστων πρακτικών, στην 
προώθηση απαιτούμενων 
βελτιώσεων, στη προαγωγή 
της διαφάνειας και στη λογοδο-
σία μέσω της δημοσιοποίησης 
δεδομένων ώστε να συμβάλλει 
στην εποπτεία και αξιολόγη-
ση της αποτελεσματικότητας 
των δημοσίων πολιτικών και 
υπηρεσιών, και στην ενίσχυση 
της εμπιστοσύνης των πολιτών 
προς το κράτος.

Η οργανωτική δομή του 
ΓΕΔΠ προτείνεται να περι-
λαμβάνει τον Επίτροπο Δι-
ασφάλισης Ποιότητας στη 
Διακυβέρνηση, το Συμβούλιο 
που θα λαμβάνει τις τελικές 
αποφάσεις και θα προεδρεύ-
εται από τον Επίτροπο,  τη Δι-
εύθυνση, και εξειδικευμένους 
λειτουργούς που μεταξύ άλλων 
θα συντονίζουν και τις ομάδες 
εξωτερικής αξιολόγησης, Το 
Συμβούλιο θα αποφασίζει την 
τελική διαμόρφωση και στη 
συνέχεια την προώθηση των 
αξιολογήσεων, πορισμάτων και 
εισηγήσεων στον Πρόεδρο και 
στο Υπουργικό Συμβούλιο.

Η λειτουργία του ΓΕΔΠ θα 
βασίζεται σε συγκεκριμένες 
διαδικασίες που περιλαμβά-
νουν τον στρατηγικό σχεδιασμό, 
την περιοδικές αξιολογήσεις, 
βασισμένες σε αυτοαξιολο-
γήσεις από τις εσωτερικές 
επιτροπές διασφάλισης της 
ποιότητας κάθε υπουργείου 
και υφυπουργείου και εξω-
τερικές αξιολογήσεις, και τη 
διαφάνεια. Η παρακολούθηση 
και αξιολόγηση του έργου, της 
προόδου, της αποτελεσματικό-
τητας και της ποιότητας κάθε 
υπουργείου και υφυπουργείου 
(περιλαμβανομένων και των 
ημικρατικών Οργανισμών που 
υπάγονται σε καθένα από αυτά) 
θα γίνεται σε ετήσια βάση, με 
βάση τις ετήσιες αυτοαξιολο-
γήσεις (και τις εξαμηνιαίες εν-
διάμεσες εκθέσεις προόδου) 
που θα περιλαμβάνουν, με-
ταξύ άλλων, και αποτίμηση 
του βαθμού υλοποίησης και 
επίτευξης των τεθέντων στό-
χων, των προσδοκωμένων 
αποτελεσμάτων και των δει-
κτών απόδοσης (KPIs), και τις 
εξωτερικές αξιολογήσεις από 
ειδικές ομάδες αξιολόγησης με 
βάση τις αυτοαξιολογήσεις και 
τη συλλογή και ανάλυση δεδο-

μένων. Με βάση τα πιο πάνω, 
το Συμβούλιο θα συντάσσει 
τις τελικές αξιολογήσεις που 
θα υποβάλλει στον Πρόεδρο 
και στο Υπουργικό Συμβούλιο. 
Επιπλέον, τα αποτελέσματα 
των αξιολογήσεων θα δημο-
σιοποιούνται μέσω σχετικής 
πλατφόρμας, προάγοντας έτσι 
και τη λογοδοσία.

Συνοψίζοντας, η δημιουργία 
ενός ολοκληρωμένου συστή-
ματος διασφάλισης ποιότητας 
στη διακυβέρνηση της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας αποτελεί 
μιαν αναγκαία επένδυση για 
το μέλλον. Με την εγκαθίδρυ-
ση ενός τέτοιου συστήματος, η 
Κύπρος μπορεί ν’ ανταποκριθεί 
στις σύγχρονες προκλήσεις, 
να εξυπηρετήσει καλύτερα 
τους πολίτες της και να κατα-
στεί πρότυπο διακυβέρνησης 
στην περιοχή. Το παράδειγμα 
άλλων επιτυχημένων κρατών 
δείχνει ότι η εφαρμογή τέτοιων 
συστημάτων δεν είναι μόνο 
εφικτή, αλλά και επιβεβλημένη.

*Καθηγητής-Aνθρωπολόγος 
στο Philips University, πρώ-

ην Πρύτανης και πρώην Πρό-
εδρος του European Quality 

Assurance Register for Higher 
Education (EQAR).

Αναγκαιότητα συστήματος διασφάλισης 
ποιότητας στη διακυβέρνηση

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΡ. 
ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ*
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Βέβαια ο Τρίτος Παγκόσμιος Πόλεμος 
βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη, με πάνω από 40 
χώρες να πολεμούν δι’  αντιπροσώπων τη 

Ρωσία και να εξοπλίζουν την Ουκρανία

Σε εξέλιξη ο Γ’ Παγκόσμιος Πόλεμος, 
προ των πυλών ο πυρηνικός

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ

Η
παράνοια ίσως να 
είναι το τελευ-
ταίο στάδιο της 
σχιζοφρένειας 
και, όπως φαί-
νεται, οι ηγέ-
τες της Δύσης 

έχουν περάσει το κατώφλι της. 
Μετά τον Οκτώβριο του 1962, 
όταν οι ΗΠΑ και η τότε Σοβιετική 
Ένωση παρ’ ολίγον να ξεκινήσουν 
έναν πυρηνικό πόλεμο, για πρώτη 
φορά ο πλανήτης βρίσκεται αντιμέ-
τωπος με έναν πυρηνικό όλεθρο. 
Όλα αυτά από μια λάθος απόφα-
ση του απερχόμενου Αμερικανού 
Προέδρου Μπάιντεν, της κουτσής 
πάπιας, όπως τον αποκαλούν στην 
Αμερική. 

Ο Μπάιντεν, ο οποίος έκλεισε τα 
82 του χρόνια στις 20 Νοεμβρίου, 
ήρε την απαγόρευση της χρήσης 
όπλων μεγάλου βεληνεκούς για 
να χτυπήσει η Ουκρανία ρωσικό 
έδαφος. Λίγες μέρες αργότερα, η 
Ρωσία δημοσίευσε λεπτομέρειες 
για το επικαιροποιημένο πυρηνικό 
δόγμα της χώρας,  διευρύνοντας τον 
κατάλογο των περιπτώσεων που 
θα μπορούσαν να γίνουν αφορμή 
για τη χρήση πυρηνικών όπλων. 

Σε αυτό το πλαίσιο, πολλοί στη 
Ρωσία και στη Δύση άρχισαν να 
μιλούν με ανησυχία ότι πλησιάζει 
ο Τρίτος Παγκόσμιος Πόλεμος.

Βέβαια ο Τρίτος Παγκόσμιος 
Πόλεμος βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη, 
με πάνω από 40 χώρες να πολε-
μούν δι’  αντιπροσώπων τη Ρωσία, 
να εξοπλίζουν την Ουκρανία και 
να της στέλνουν όχι μόνο τα πιο 
σύγχρονα όπλα τους, αλλά μισθο-
φόρους και οικονομική βοήθεια 
πολλών δισεκατομμυρίων.

Στη Μέση Ανατολή το Ισ-
ραήλ εξοντώνει καθημερινά 
χιλιάδες άμαχους Παλαιστινί-
ους με την έγκριση και στήρι-
ξη των ΗΠΑ και των Δυτικών 
ηγετών, οι οποίοι δεν μπορούν 
να ορθώσουν ανάστημα για να 
τερματιστεί αυτή η γενοκτονία.  

Χλιαρές αντιδράσεις 
Σε άλλες εποχές, μπροστά στον 

κίνδυνο πυρηνικού πολέμου χιλιά-
δες πολίτες ευρωπαϊκών και άλλων 
χωρών θα κατέρχονταν καθημερινά 
σε μαχητικές διαδηλώσεις προκει-
μένου ν’ αποτρέψουν την καταστρο-
φή του πλανήτη. Δυστυχώς, όμως, 
η αμερικανική κουλτούρα, που 
διείσδυσε βαθιά στις ευρωπαϊκές 
κοινωνίες, απονεύρωσε και μετέ-
τρεψε σε κινητά ζόμπι εκατομμύρια 
πολίτες, κυρίως νέους που επικε-
ντρώνουν τα ενδιαφέροντά τους 
σε ήσσονος σημασίας ζητήματα, 
όπως ο γρήγορος πλουτισμός και 
η εφήμερη προβολή σε ΜΜΕ. 

Σε αυτό μεγάλη ευθύνη έχουν 
όλα τα ΜΜΕ, τα οποία, αντί να 
καλλιεργούν τον πολιτισμό και 
την παιδεία, την αγάπη και τον 
σεβασμό προς την πατρίδα , πα-
ραμορφώνουν και γαλουχούν τους 

νέους με σαπουνόπερες , κακό-
βουλα κουτσομπολιά, ευτελίζοντας 
ηθικές αρχές και αξίες προωθώντας 
τον αμοραλισμό. 

Με αφορμή τις 1000 μέρες 
από την έναρξη του πολέμου 
στην Ουκρανία, οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες στοιχήθηκαν ο ένας μετά 
τον άλλο χύνοντας κροκοδείλια 
δάκρυα, μιλώντας για τον σεβα-
σμό της κυριαρχίας κάθε χώρας, 
τη διαφύλαξη των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και άλλα φληναφή-
ματα για τον κλόουν του Κιέβου .

Το ίδιο και ο Κύπριος ΥΠΕΞ, ο 
οποίος, αντί να αντιμιλήσει στους 
ομολόγους του πως η Κύπρος, η 
οποία είναι και μέλος της Ε.Ε., 
έκλεισε 50 χρόνια τούρκικης 
κατοχής και τίποτε δεν κάνατε, 

έσπευσε να καλέσει τους ηγέτες 
της Ε.Ε. να βρίσκονται πιο κοντά 
στις ΗΠΑ και όχι σε απόσταση.

Ντροπής πράματα για έναν 
υπουργό μιας ημικατεχόμενης 
χώρας να μην υπενθυμίζει την 
υποκρισία της συλλογικής Δύσης 
για το δράμα της πατρίδας του. 

Δοκιμάζουν την υπομονή 
της Ρωσίας 

Στις 19 Νοεμβρίου, η Ου-
κρανία έκανε χρήση ATACMS,  
χτυπώντας έναν στόχο στην πε-
ριοχή Μπριάνσκ, με το ρωσικό 
Υπουργείο Άμυνας να αναφέρει 
ότι καταρρίφθηκαν 5 από τους 
6 βαλλιστικούς πυραύλους.  
Επίσης, στις 20 Νοεμβρίου οι 
Ουκρανοί χτύπησαν με 12 βρε-
τανικούς Storm Shadow το Kursk. 

O Ρώσος Πρόεδρος δήλω-

σε τον Σεπτέμβριο 2024 ότι η 
άμεση συμμετοχή Δυτικών χω-
ρών στη σύγκρουση στην Ου-
κρανία αλλάζει την ουσία της.  
«Αυτό θα σημαίνει ότι οι χώρες 
του ΝΑΤΟ, οι Ηνωμένες Πολιτείες, 
οι ευρωπαϊκές χώρες βρίσκονται 
σε πόλεμο με τη Ρωσία», είπε ο 
Πούτιν , προσθέτοντας ότι σε αυτήν 
την περίπτωση η Ρωσία θα λάβει 
τις κατάλληλες αποφάσεις

Η χρήση πυραύλων της 
συμμαχίας με αυτόν τον τρό-
πο μπορεί τώρα να χαρα-
κτηριστεί ως επίθεση από τις 
χώρες του ΝΑΤΟ στη Ρωσία.  
«Σε αυτήν την περίπτωση, προκύ-
πτει το δικαίωμα να ανταποδώσου-
με με όπλα μαζικής καταστροφής 
κατά της Ουκρανίας και τις κύριες 

εγκαταστάσεις του ΝΑΤΟ, όπου 
κι αν βρίσκονται. Και αυτό είναι 
ήδη Γ’ Παγκόσμιος Πόλεμος»,  τό-
νισε ο Αντιπρόεδρος του Ρωσικού 
Συμβουλίου Ασφαλείας,  Ντμίτρι 
Μεντβέντεφ.

Η Δύση άρχισε να μιλά 
για τον κίνδυνο μιας νέας,  
παγκόσμιας σύγκρουσης.  
Για παράδειγμα, ο ηγέτης του Βρε-
τανικού Κόμματος Κληρονομιάς 
χαρακτήρισε τρελή κλιμάκωση 
την άρση της απαγόρευσης των 
χτυπημάτων κατά της Ρωσίας και 
ο δημοσιογράφος και Αμερικα-
νός πολιτικός ακτιβιστής Charlie 
Kirk είπε ότι οι ενέργειες του 
Μπάιντεν είναι εντελώς τρελές.  
Έτσι, η συζήτηση για έναν Τρίτο 
Παγκόσμιο Πόλεμο δεν μοιάζει 
απομακρυσμένη. 

Ένα από τα διάσημα ρητά του 
θεωρητικού φυσικού Άλμπερτ 

Άινσταϊν ήταν ότι, μετά τον Τρίτο 
Παγκόσμιο Πόλεμο, μόνο πέτρες 
θα παραμείνουν στο οπλοστάσιο 
της ανθρωπότητας. Δεν ξέρω με 
ποια όπλα θα γίνει ο Τρίτος Πα-
γκόσμιος Πόλεμος, αλλά ο τέταρτος 
θα γίνει με ξύλα και πέτρες, είχε 
αναφέρει ο ίδιος.

Εκτός από τις ΗΠΑ, αμερικανικά 
πυρηνικά όπλα αποθηκεύονται 
επίσης σε στρατιωτικές Βάσεις στο 
Βέλγιο, τη Γερμανία, την Ιταλία, 
την Ολλανδία και την Τουρκία.  
Επιπλέον, οι χώρες του ΝΑΤΟ 
πραγματοποιούν ετησίως ασκή-
σεις Steadfast Noon, στις οποίες 
χρησιμοποιούν αεροσκάφη ικανά 
να φέρουν πυρηνικά όπλα. 

Σύμφωνα με το αμερικανικό 
περιοδικό The National Interest, 
κατά τη διάρκεια των ασκήσεων 
η Ρωσία θεωρεί τις τακτικές πυ-
ρηνικές δυνατότητες των χωρών 
του ΝΑΤΟ ως προειδοποίηση.

Είναι σημαντικό να κατανο-
ήσουμε ότι η χρήση έστω και 
μέρους των πυρηνικών οπλο-
στασίων παγκόσμιων δυνάμε-
ων θα αλλάξει για πάντα τον κό-
σμο όχι μόνο για την ηττημένη 
πλευρά, αλλά και για τον νικητή. 
Η κούρσα των πυρηνικών όπλων 
μοιάζει με δύο ορκισμένους 
εχθρούς, που στέκονται μέσα σε 
βενζίνη: ο ένας κρατάει τρία σπίρτα 
και ο άλλος πέντε, είχε τονίσει ο 
αστροφυσικός Καρλ Σαγκάν.

Θα πεθάνουν 
5 δις άνθρωποι 

Οι επιστήμονες στο Πανεπιστή-
μιο Rutgers του New Jersey εκτιμούν 
ότι ένας πυρηνικός πόλεμος μεταξύ 
Ρωσίας και Ηνωμένων Πολιτειών θα 
μπορούσε να οδηγήσει στον θάνα-
το 5 δισεκατομμυρίων ανθρώπων.  
Ταυτόχρονα, η πλειοψη-
φία του παγκόσμιου πληθυ-
σμού θα γίνει θύμα της πείνας 
λόγω της κλιματικής αλλαγής.  
Παρά τις τρομακτικές προβλέψεις, 
οι εντάσεις στον κόσμο συνεχίζουν 
να αυξάνονται.

Προειδοποιήσεις για 
πυρηνικά πλήγματα

Οι ΗΠΑ έλαβαν μια προειδο-
ποίηση για τον «3ο Παγκόσμιο 
Πόλεμο μέχρι τα Χριστούγεννα», 
σημειώνουν τα βρετανικά ΜΜΕ 
επικαλούμενα τον πολιτικό αναλυτή 
και σύμβουλο του Ρώσου Προέδρου, 
Σεργκέι Μάρκοφ, σε συνέντευξή 
του που έδωσε στο BBC.

Σε συνέντευξή του στο The 
World At One του BBC Radio 4, 
ο Μάρκοφ, Γενικός Διευθυντής του 
Ινστιτούτου Πολιτικών Σπουδών 
της Ρωσίας, είπε:

«…Αυτή η απόφαση των Ηνω-
μένων Πολιτειών, της Βρετανίας 
και της Γαλλίας δεν είναι ένα βήμα 
προς τον πυρηνικό πόλεμο, είναι 
ένα μεγάλο άλμα σε πυρηνικό 
πόλεμο, πυρηνική καταστροφή.

»Είναι μια πολύ επικίνδυνη 
απόφαση. Το θέμα είναι ότι αυ-
τοί οι πύραυλοι δεν μπορούν να 
εκτοξευθούν από τον ουκρανικό 
στρατό, τεχνικά. Απαιτεί δορυφο-
ρική ναυτιλία που δεν διαθέτει η 
χώρα – αντίθετα θα στοχοποιηθούν 
σε ρωσικές πόλεις από Αμερι-
κανούς, Βρετανούς και Γάλλους 
στρατιώτες, υποστήριξε.

»Αμερικανικοί πύραυλοι 
εναντίον του εδάφους μας. Αυτή 
είναι μια ξεκάθαρη κλιμάκωση 
του πολέμου», είπε.

Ερωτηθείς εάν ο Πούτιν θα 
χρησιμοποιούσε πυρηνικούς πυ-
ραύλους ως απάντηση, ο Μάρκοφ 
είπε «όχι τώρα»,  τονίζοντας ότι 
είναι πιο πιθανό οι Βάσεις στην 
Ανατολική Ευρώπη να χτυπηθούν 
από μικρότερους, τακτικούς πυ-
ρηνικούς πυραύλους.

Αλλά πρόσθεσε:
«Πιστεύω ότι ο Μπάιντεν, ο 

Μακρόν και ο Στάρμερ θέλουν 
κλιμάκωση που θα μπορούσε να 
οδηγήσει, κατά την άποψή μου, στο 
χειρότερο σενάριο, ο πυρηνικός 
πόλεμος να συμβεί πριν από τα 
Χριστούγεννα του τρέχοντος έτους.

»Μάλλον δεν θα μπορείτε να 
πείτε ‘‘Καλά Χριστούγεννα’’,  γιατί θα 
μείνετε στην τρύπα προσπαθώντας 
να κρύψετε την οικογένειά σας από 
την πυρηνική καταστροφή. Αυτό 
μπορεί να κλιμακωθεί πολύ, πολύ 
γρήγορα».

Σημειώνεται ότι και ο γιος του 
εκλεγμένου Προέδρου Ντόναλντ 
Τραμπ είχε ασκήσει έντονη κριτική 
στην απόφαση Μπάιντεν, λέγοντας 
ότι αυτοί που κρύβονταν πίσω από 
την κίνηση να εγκρίνουν τη χρήση 
των πυραύλων από την Ουκρα-
νία ήθελαν «να βεβαιωθούν ότι 
θα ξεκινήσουν τον 3ο Παγκόσμιο 
Πόλεμο προτού ο πατέρας μου 
έχει την ευκαιρία να δημιουργήσει 
ειρήνη και να σώσει ζωές».

Ο Θεός να βάλει το χέρι του. 
Πρωτίστως οι λαοί είναι καιρός να 
ξυπνήσουν και να ρίξουν από τους 
θρόνους τούς πολεμοκάπηλους, 
διαλύοντας τη μητέρα όλων των 
κακών, το ΝΑΤΟ.
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Τις τελευταίες εβδομάδες επα-
νήλθε στην επικαιρότητα το 
μεγάλο θέμα της ύπαρξης 

ελαττωματικών αερόσακων σε χι-
λιάδες αυτοκίνητα που κυκλοφο-
ρούν στους δρόμους της Κύπρου. 
Για το θέμα υπάρχουν επίσημες 
και ανεπίσημες ανακοινώσεις, 
δημοσιογραφικά δημοσιεύματα 
που περιγράφουν και αναλύουν 
το πρόβλημα και τη διάρκειά του 
από την πρώτη φορά που παρου-
σιάστηκε.

Διαβάζει κανείς κείμενα χι-
λιάδων λέξεων, που αναφέρονται 
με λεπτομέρειες  στο πρόβλημα. 
Πότε πρωτοπαρουσιάστηκε, πότε 
έγιναν ανακλήσεις αυτοκινήτων 
για αντικατάσταση των αερόσα-
κων, πόσα χρόνια ταλαιπωρούν 
την αυτοκινητοβιομηχανία και 
τους αγωνιούντες αγοραστές και 
πολλά άλλα.

Τις τελευταίες εβδομάδες είδα 
πολλά κείμενα και αναρτήσεις στα 
ΜΜΕ για το θέμα. Έμαθα το όνομα 
της εταιρείας που κατασκεύασε τους 

ελαττωματικούς αερόσακους, τις 
εταιρείες που τους προμηθεύτη-
καν, τα μοντέλα αυτοκινήτων στα 
οποία τοποθετήθηκαν και ακόμα 
στο τέλος και το έτος της πτώχευσης 
της εταιρείας.

Όμως για εμένα και τους χι-
λιάδες ιδιοκτήτες αυτοκινήτων 

αυτές οι πληροφορίες λίγη ση-
μασία έχουν. Δεν μας ενδιαφέρει 
πόσα αυτοκίνητα ανακλήθηκαν, 
ούτε πότε πτώχευσε η εταιρεία που 
τους κατασκεύαζε. Κάθε φορά που 
διαβάζω ένα εκτενές δημοσίευμα 
για το θέμα, μια μόνο πληροφορία 
αναζητώ. Πώς μπορώ να μάθω 
αν οι αερόσακοι του αυτοκινή-

του μου είναι ελαττωματικοί και, 
επομένως, επικίνδυνοι. Όμως, την 
πληροφορία αυτή ακόμα δεν την 
βρήκα. Διάβασα πολλές φορές 
ότι μπορεί κάποιος να ψάξει σε 
διάφορες ιστοσελίδες, για να δι-
απιστώσει αν το αυτοκίνητό του 
είναι ανάμεσα στα επικίνδυνα. 

Έκανα αρκετές προσπάθειες στο 
διαδίκτυο, αλλά χωρίς αποτέλεσμα.

Και διερωτώμαι. Το Τμήμα Οδι-
κών Μεταφορών δεν έχει τρόπο 
να βρει αυτήν την πληροφορία; 
Έχει αυτήν την πληροφορία και 
δεν την αποστέλλει στους επη-
ρεαζόμενους ιδιοκτήτες; Αν ένα 
αυτοκίνητο περάσει από έλεγχο 

Μ.Ο.Τ., ανακαλύπτει το συνεργείο, 
αν ο αερόσακος είναι ελαττωματικός 
και ακινητοποιεί το αυτοκίνητο; 
Μπορεί να βρει αυτήν την πλη-
ροφορία;

Αν το Τμήμα Οδικών Μετα-
φορών χρειάζεται χρόνο για να 
ελέγξει όλα τα εγγεγραμμένα 
οχήματα, τότε ας μισθώσει μια 
ομάδα συνεργατών και να εντο-
πίσει όλα τα οχήματα που έχουν 
αυτούς τους αερόσακους και να 
ειδοποιήσει τους ιδιοκτήτες να 
ακινητοποιήσουν τα οχήματά τους, 
μέχρι να αντικαταστήσουν τους 
αερόσακους. Ας δημιουργήσει 
μια εφαρμογή, όπου να μπορεί 
κάποιος να βρει την πληροφορία 
για τους αερόσακους του οχή-
ματός του.

Η Βουλή μπορεί να ψηφίσει 
νόμο, που να υποχρεώνει όλους 
τους εισαγωγείς καινούριων και 
μεταχειρισμένων οχημάτων να 
εκδώσουν ανακοινώσεις με τους 
αριθμούς πλαισίου, όλων των οχη-
μάτων που διέθεσαν στην αγορά 

με ελαττωματικούς αερόσακους. 
Τέλος, ζητώ από το Τμήμα 

Οδικών Μεταφορών να δώσει 
στη δημοσιότητα μιαν αξιόπιστη 
ιστοσελίδα ή μιαν απλή εφαρ-
μογή, όπου ο κάθε ιδιοκτήτης 
να μπορεί, σημειώνοντας τον 
αριθμό πλαισίου και τη μάρκα 
του αυτοκινήτου, να παίρνει την 
απάντηση «το αυτοκίνητό σας 
έχει ελαττωματικό αερόσακο» 
ή «ο αερόσακος του αυτοκινή-
του σας δεν ανήκει στην ομάδα 
των ελαττωματικών».

Επιτέλους ας γίνει κάτι. Να στα-
ματήσει αυτή η αδράνεια. Ακόμα 
κι αν δεν μπορούν να βρουν τις 
αναγκαίες πληροφορίες, τουλάχι-
στον να μας ενημερώσουν, λέγοντάς 
μας «δυστυχώς δεν μπορούμε να 
σας βοηθήσουμε, αφήστε το στην 
τύχη ή στην ατυχία σας».

Εύχομαι η τύχη να είναι ευνο-
ϊκή για όλους. Να μη χρειαστεί ν’ 
ανοίξει ο αερόσακος του αυτοκι-
νήτου τους. Και αν τον χρειαστούν, 
ν’ αποδειχτεί αξιόπιστος .

Ελαττωματικοί αερόσακοι και αδρανής αντίδραση
ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΤΗΣ 
ΛΟΪΖΟΥ*

Την 10η Ιουλίου 2002 
ξημέρωσε μια από τις 
πιο μαύρες μέρες για την 

Εθνική Φρουρά. Ο Αρχηγός της ΕΦ 
Ευάγγελος Φλωράκης και ακόμη 
τέσσερεις αξιωματικοί έχασαν 
τη ζωή τους μετά την πτώση του 
στρατιωτικού ελικοπτέρου, που 
τους μετέφερε στην αεροπορική 
Βάση στην Πάφο, στο πλαίσιο 
εκτέλεσης νυκτερινής άσκησης 
επιχειρησιακής ετοιμότητας της 
ΕΦ. Χωρίς ίχνος υπερβολής, 
οι αξιωματικοί που επέβαιναν 
του μοιραίου ελικοπτέρου ήταν 
ξεχωριστοί ως άνθρωποι αλλά 
και ως επαγγελματίες. Τις μέρες, 
τους μήνες και τα χρόνια που ακο-
λούθησαν, άπαντες τιμήθηκαν από 
την Πολιτεία, οργανωμένα σύνολα 
και οργανώσεις. Ανάμεσα σε άλλα, 
ο γλύπτης Νίκος Κοτζιαμάνης 
φιλοτέχνησε τον ανδριάντα του 
αείμνηστου Αρχηγού με δαπάνες 
του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Εφέδρων Καταδρομέων, ο οποί-
ος είχε τοποθετηθεί στο πρώην 
στρατόπεδο που έφερε το όνομα 
τού Ήρωα της ΕΟΚΑ 1955-
1959, Ανδρέα Παναγίδη, στην 
οδό ΕΘΝΙΚΗΣ ΦΡΟΥΡΑΣ, στη 
Λευκωσία. 

Τα αποκαλυπτήρια του 
ανδριάντα έγιναν στις 2 Οκτωβρίου 
2004, από τον τότε Πρόεδρο 
της ΚΔ, Τάσσο Παπαδόπουλο, 
ο οποίος, σε συνομιλία του με 

άλλους, είπε: «Αυτό που κάναμε 
σήμερα είναι το ελάχιστο μπροστά 
στα όσα έκανε ο Αρχηγός για την 
Κύπρο» . Μετά την κατάργηση 
και ισοπέδωση του εν λόγω 
στρατοπέδου στον βωμό της 
υποτιθέμενης ανάπτυξης το 2011, 
ο ανδριάντας μεταφέρθηκε στην 

είσοδο του παλαιού στρατηγείου 
του ΓΕΕΦ, που συστεγαζόταν με 
το Αρχηγείο της Αστυνομίας 
μέχρι το 2019, οπότε το ΓΕΕΦ 
στεγάστηκε στην παρούσα θέση, 
με  ενοίκιο (τι τραγικό, αλήθεια, 
μια ημικατεχόμενη χώρα να 
έχει το Στρατηγείο των Ενόπλων 

Δυνάμεών της σε ενοικιαζόμενο 
κτήριο αντί να έχει το δικό της, 
ιδιόκτητο, σε θέση που να πληροί 
όλες τις προδιαγραφές και δη 
αυτές της ασφάλειας). Από τη 
μεταστέγαση του ΓΕΕΦ στην 
παρούσα του θέση την 1η Μαΐου 
2019, ο ανδριάντας του Αρχηγού 
Φλωράκη παρέμεινε στην ίδια 
θέση, αλλά σε έναν χώρο ξένο για 
την ΕΦ και εγκαταλελειμμένος στην 
είσοδο ενός χώρου στάθμευσης.

Από τον Μάιο του 2019 έγιναν 
διάφορες ενέργειες από διάφορους 
για την τοποθέτηση του ανδριάντα 
του αείμνηστου Αρχηγού σε κά-
ποιον ανάλογο του αναστήματος 
του ανδρός χώρο, αλλά χωρίς 

κανένα αποτέλεσμα (επί τούτου 
κρείττον το σιγάν).

Άμοιροι ευθυνών δεν είναι οι 
Υπουργοί Άμυνας της ΚΔ ούτε οι 
διατελέσαντες Αρχηγοί ΓΕΕΦ τα 
τελευταία τέσσερα χρόνια, καθώς 
και κάποιοι, που καιροσκοπικά 
εκδήλωναν επιθυμία τοποθέτησης 
του ανδριάντα σε ανάλογο χώρο.

Το θέμα της αποκατάστασης 
του ανδριάντα του Αρχηγού Ε. 
Φλωράκη σε δυο περιπτώσεις 
το έθεσε σε συνάντησή του με 
δυο διαφορετικούς Υπ. Άμυνας 
ο Πρόεδρος του ΕΛΑΜ,  Χρίστος 
Χρίστου. 

Στον αείμνηστο Ευάγγελο 
Φλωράκη, τον χαρισματικό 
Αξιωματικό, τον βαθιά πιστό 
στην πατρίδα και στις αξίες της, 
τον φλογερό πατριώτη, ίσως τον 
Αρχηγό της ΕΦ που αγάπησε 
την Κύπρο και τους Κυπρίους 
και αγαπήθηκε από αυτούς όσο 
κανένας άλλος, δεν αξίζει το άγαλ-
μά του που βρισκόταν στον χώρο 
του παλαιού ΓΕΕΦ (Αρχηγείο 
Αστυνομίας), μεταξύ της εισόδου 
του Στρατηγείου και της πρώην 
κυρίας πύλης του ΓΕΕΦ, να έχει 
παραμείνει στην ίδια θέση που 
σήμερα είναι χώρος στάθμευσης, 
χώρος άσχετος με την ΕΦ, της 
οποίας ο αείμνηστος Αρχηγός 
ηγήθηκε κατά τρόπον που δεν 
θα ήταν υπερβολή να λεχθεί ότι 
ήταν ιδανικός και υποδειγματικός. 

Η ασέβεια στο φωτεινό παράδειγμα 
ελληνικής λεβεντιάς και αρετής

24.11.2024

Πώς μπορώ να μάθω αν οι αερόσακοι του 
αυτοκινήτου μου είναι ελαττωματικοί και 

επομένως επικίνδυνοι

Στον αείμνηστο Ευάγγελο Φλωράκη, τον 
χαρισματικό Αξιωματικό, τον βαθιά πιστό 
στην πατρίδα και στις αξίες της, τον φλο-

γερό πατριώτη
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Μ
ια εξαιρετικής 
σημασίας 
ε κ δ ή λ ω -
ση έλαβεν 
χ ώ ρ α ν 
χθες, στο 
π λ α ί σ ι ο 

της Διεθνούς Έκθεσης Βιβλίου, 
με θέμα το πραξικόπημα και την 
τουρκική εισβολή του 1974. Το 
κοινό είχε την ευκαιρία να περι-
ηγηθεί μέσα από ενδιαφέρουσες 
ομιλίες στην τραυματική εμπειρία 
του 1974, αλλά παράλληλα να γνω-
ρίσει νέες εκφάνσεις της εισβολής. 
Μέσα σε αυτό το κλίμα φιλανα-
γνωσίας και εξαιρετικών ομιλιών 
με θέμα το 1974, η συγγραφέας 
και συνεπιμελήτρια της Διεθνούς 
Έκθεσης Βιβλίου Λεμεσού, Μαρία 
Α. Ιωάννου, μιλά στη «Σ» για την 
εμπειρία που αποκόμισαν όσοι 
επισκέφθηκαν την εκδήλωση. 

Πόσο σημαντικό είναι να 
αναδεικνύεται το 1974 ως θέμα 
στη Διεθνή Έκθεση Βιβλίου; Τι 
θέλατε να δείξετε; 

Η συγκεκριμένη εκδήλωση υλο-
ποιήθηκε στο πλαίσιο των πενήντα 
χρόνων από το πραξικόπημα και 
την τουρκική εισβολή του 1974. 
Φέτος πραγματοποιήθηκαν πολλά 
λογοτεχνικά αφιερώματα σε Κύπρο 
και Ελλάδα σε σχέση με το 1974, 
σε εφημερίδες, περιοδικά, μέσα 
από εκδηλώσεις, παρουσιάσεις, 
αναγνώσεις, βίντεο, παραστάσεις. 
Οπότε θεωρήσαμε σημαντικό 
να εντάξουμε ένα αφιέρωμα στο 
πρόγραμμα της φετινής Διεθνούς 
Έκθεσης Βιβλίου Λεμεσού. Σκοπός 
του σύντομου αυτού αφιερώματος 
ήταν να φέρει στη σκηνή Κύπρι-
ους συγγραφείς από διαφορετικές 
γενιές, αλλά και να μας θυμίσει το 
έργο σημαντικών Κύπριων συγ-

γραφέων, που δεν βρίσκονται εν 
ζωή. Οι συγγραφείς που συμμετεί-
χαν,  διάβασαν δικά τους κείμενα, 
άμεσα ή έμμεσα συνδεδεμένα με 
το 1974, αλλά και κείμενα συγγρα-
φέων που εκτιμούν και που δεν 
βρίσκονται πλέον εν ζωή. Με αυτόν 
τον τρόπο ενώθηκε το παρελθόν 
με το παρόν και, εν τέλει, ίσως και 
με το μέλλον, μέσα από τη φωνή 
και την οπτική γωνία διαφορε-
τικών λογοτεχνικών ταυτοτήτων, 
γενεών και ειδών. Θα έλεγα πως 
στόχος της εκδήλωσης δεν ήταν 
να δείξουμε, αλλά να νιώσουμε. 
Και πρωτίστως να συνδεθούμε. 
Η εναλλαγή αναγνώσεων και 
κειμένων, από την ποίηση στην 
πεζογραφία και από το προσωπικό 
στο συλλογικό (και αντίστροφα), 
λειτούργησε καταπραϋντικά, τελε-
τουργικά θα έλεγα, τόσο σε σχέση 
με το τραγικό μας παρελθόν, όσο 
και με το πώς μας έχει επηρεάσει 
και συνεχίζει να μας επηρεάζει. 
Θα έλεγα πως επίκεντρο ήταν ο 
άνθρωπος παρά η πολιτική, χωρίς 
μεγάλα λόγια και τυμπανοκρου-
σίες, με μόνο όπλο τις λέξεις και 
τη λογοτεχνία.

Ποιοι ήταν συγγραφείς που 
παρουσιάστηκαν για τα 50 χρό-
νια εισβολής, και τι διάβασαν 
σε γενικές γραμμές; 

Οι δέκα συμμετέχοντες και συμ-
μετέχουσες διάβασαν ποιήματα και 
πεζά, είτε δικά τους είτε συγγραφέ-
ων που δεν βρίσκονται εν ζωή. Εγώ 
διάβασα ένα απόσπασμα από το αλ-
ληγορικό διήγημα «Ο Πύργος» του 
Πάνου Ιωαννίδη, ενός συγγραφέα 
που υπήρξε και καταλύτης στη δική 
μου συγγραφική πορεία. Η Στέλλα 
Βοσκαρίδου διάβασε με παραστατι-
κότητα αποσπάσματα από την ποίηση 
του Κώστα Μόντη και της Έλενας 

Τουμαζή, η Έρινα Χαραλάμπους 
τίμησε το πεζογραφικό έργο της Ήβης 
Μελεάγρου και της Λίνας Σολομω-
νίδου με την επιλογή δύο υπέρο-
χων αποσπασμάτων, ενώ ο ποιητής 
Αλέξανδρος Χρονίδης διάβασε ένα 
συγκινητικό διήγημα της μητέρας 
του, της Μυρτώς Αζίνα-Χρονίδη. Οι 
υπόλοιποι ταλαντούχοι συγγραφείς, 
που συμμετείχαν, διάβασαν δικά τους 
κείμενα και ενίσχυσαν περαιτέρω 
αυτό το ποικιλόμορφο και έντονα 
συναισθηματικό εγχείρημα. Ποιή-
ματα και διηγήματά τους διάβασαν 
ο Μάριος Αγαθοκλέους, ο Αντώνης 
Μπαλασόπουλος, η Ελένη Ξένου, 

η Ερατώ Ιωάννου, ο Παύλος Πα-
μπορίδης και ο Παύλος Ανδρέου. 
Ευελπιστούμε σε παρόμοιες μελ-
λοντικές εκδηλώσεις, με ακόμη με-
γαλύτερη διάρκεια και συμμετοχή, 
μιας και υπάρχουν πολλοί Κύπριοι 
συγγραφείς με αξιόλογα κείμενα και 
βιώματα σε σχέση με το τραύμα, είτε 
προσωπικό είτε συλλογικό.

Πιστεύετε ότι μέσα από τις 
αναγνώσεις των συμμετεχόντων 
η κυπριακή κοινωνία μπορεί 
να αφουγκραστεί τα μηνύματα 
για το 1974; 

Πιστεύω πως μέσα από τις 
αναγνώσεις των Κύπριων συγ-
γραφέων, που συμμετείχαν, και 
μέσα από τις φωνές αυτών που δεν 
βρίσκονται πια μαζί μας, οι θεατές 
βίωσαν μια εμπειρία. Κι αυτή η 
εμπειρία ήταν για τον καθένα μας 
διαφορετική, θεωρώ. Σκοπός δεν 
ήταν να περάσει ένα μόνο μήνυμα 
ή συγκεκριμένα μηνύματα, αλλά 
να λάβουν οι θεατές/ακροατές 
πληθώρα ερεθισμάτων και να 
τα επεξεργαστούν όπως νιώθουν, 
αντέχουν και μπορούν. Η ποικιλία 
στις γενιές, στις τεχνοτροπίες και τα 
είδη, καθώς και η συνάντηση με 
συγγραφείς που δεν βρίσκονται εν 
ζωή, μας βοήθησε να αφουγκρα-
στούμε τις πολλαπλές πτυχές της 
τραγωδίας του 1974 και, πρωτί-
στως, τον βαθιά προσωπικό αντί-
κτυπο που μπορεί να έχουν τέτοιες 
τραυματικές πραγματικότητες στην 
ψυχοσύνθεση ενός ανθρώπου. Η 
επιλογή των κειμένων από τους 
ίδιους τους συγγραφείς φώτισε 
τόσο γνωστές όσο και άγνωστες 
πτυχές της κυπριακής Ιστορίας 
και ύπαρξης. Κυρίως, όμως, μας 
θύμισε πόσο σημαντική είναι η 
λογοτεχνία για το μέλλον αυτού 
του τόπου. 

ΜΑΡΊΑ ΊΩΑΝΝΟΥ

Οι πτυχές του 1974 αναδεικνύονται 
μέσα από τη Διεθνή Έκθεση Βιβλίου
Μέσα από τις αναγνώσεις των Κύπριων συγγραφέων που συμμετείχαν, 
και μέσα από τις φωνές αυτών που δεν βρίσκονται πια μαζί μας, 
οι θεατές βίωσαν μια εμπειρία, λέει στη «Σ» η συνεπιμελήτρια της ΔΕΒΛ
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Έφυγε από τη ζωή ένας θρυλικός 
Στρατηγός μιας άλλης, πανέμορ-
φης εποχής.

Ο Αντιστράτηγος Αθανάσιος 
Παπαστάθης [ΣΣΕ 1952, [1932-
2024] από τις 11 Νοεμβρίου 2024, 
δεν είναι πια μαζί μας.

Γεννημένος στη Σπάρτη εισήλθε 
εκ των πρώτων στη Σχολή Ευελ-
πίδων και αποφοίτησε πάλι εκ 
των πρώτων.

Είχα την εξαιρετική τύχη να τον 
γνωρίσω τον Απρίλιο του 1964, 
όταν Υπολοχαγός τότε εγώ είχα 
μόλις κατέβει στην Κύπρο και τοπο-
θετήθηκα για την εκπαίδευση των 
πολιτών στην Ακανθού Αμμοχώ-
στου, η οποία υπήγετο στο Τακτικό 
Συγκρότημα του Λευκονοίκου, του 
οποίου ο Στρατηγός, ως Λοχαγός 
τότε, ήταν διοικητής , δίπλα στον 
σπουδαίο Κύπριο δημοκρατικό 
πατριώτη Νίκο Μακρίδη (ο οποίος 
ήταν εκ των ελαχίστων που το 1974 
αντιστάθηκε ενόπλως στο προδο-
τικό πραξικόπημα της επάρατης 
χούντας των Αθηνών, που έδωσε 
άλλοθι για την τουρκική εισβολή).

Βέρος Σπαρτιάτης, ο Στρατηγός 

απέπνεε κάτι από τους αρχαίους 
Σπαρτιάτες. Σε όλη μου τη στρα-
τιωτική ζωή δεν γνώρισα άλλον 
με τέτοια στρατιωτική μόρφωση 
και τέτοιο ήθος.

Αυστηρός αλλά δίκαιος, μετέδιδε 
την αποφασιστικότητα και την πίστη 
για την επιτυχία μέσα από το υπέροχο 
λειτούργημα του στρατιωτικού.

Ο Στρατηγός ήταν η απόδειξη 
αυτού του λειτουργήματος.

Λιτός ως Λάκων αηδίασε με τα 
ανθρωπάκια της χούντας του 1967 
και τους απέπεμψε όταν προσπάθη-
σαν να τον προσεταιρισθούν. Μετά 
την πτώση της χούντας ανέλαβε, 
μεταξύ άλλων, διοικητής του Τάγ-
ματος, τότε (1975) Ευελπίδων με 
τεράστια προσφορά. Οι τότε Ευέλ-
πιδές του τον τιμούν, τον σέβονται 
και τον θαυμάζουν έκτοτε, πλην 
οπωσδήποτε δυο «σταγονιδίων», τα 
οποία προσπάθησαν να του κάψουν 
το όχημα από βλακώδη αντίληψη 
τότε (1975) περί πατριωτισμού της 
πατριδοκάπηλης χούντας.

Διοίκησε την ΑΣΔΕΝ (1985) 
επί τρεις μήνες και έπειτα ανέλαβε 
Υπαρχηγός του ΓΕΕΘΑ, απ’ όπου 

και παραιτήθηκε μετά εξάμηνο 
διότι θεώρησε λανθασμένη την 
απομάκρυνσή του από την ΑΣ-
ΔΕΝ (μου είχε εκμυστηρευτεί ότι 
θα παραιτείτο αμέσως αλλά τον 
συγκράτησε η κακή εντύπωση που 
θα έδιδε στους υφιστάμενούς του, 
γι’ αυτό και παρέμεινε επί εξάμηνο 
στη θέση του Υπαρχηγού ΓΕΕΘΑ).

Όταν του πρότεινα να ενδια-
φερθεί για να μεταβεί στην Κύπρο, 
που λάτρευε, ως Αρχηγός, που θα 
ήταν το ιδανικό για το νησί, μου 
απάντησε ότι ντρέπεται να πάει 
αφού ο Ελληνικός Στρατός έχει 
βαρύτατη ευθύνη για την απώλεια 
της μισής Κύπρου, και είχε δίκιο 
παρά το ότι αποδέχετο ότι η χούντα 
και η τότε χουντική στρατιωτική 
ηγεσία έφερε την κυρία ευθύνη.

Ας είναι ελαφρύ το χώμα της 
Λακωνικής προγονικής του γης 
που θα σκεπάσει το σκήνωμά του 
και ας αναπαυθεί εν ειρήνη.

Καλό ταξίδι, υπέροχε στρατιώτη, 
Στρατηγέ Αθανάσιε Παπαστάθη.
Δημήτρης Αλευρομάγειρος, Αντιστρά-

τηγος ε.α., Επίτιμος Γενικός Επιθεω-
ρητής του Ελληνικού Στρατού 

Σε μια όμορφη και ζεστή ατμό-
σφαιρα στο Δημαρχείο της Σαλα-
μίνας, στην αίθουσα Μπόγρη, ο 
Διεθνής Πολιτιστικός Οργανισμός 
«Το Καφενείο των Ιδεών»* πραγμα-
τοποίησε και φέτος την 41η απονομή 
των «Χρυσών Μεταλλίων Μεγάλου 
Αλεξάνδρου και Βεργίνας», σε δι-
ακεκριμένες προσωπικότητες από 
την Ελλάδα, την Αγγλία, Πολωνία, 
Ιταλία, Γαλλία, Αλβανία και όλον τον 
κόσμο, για το έργο και την κοινωνική 
προσφορά τους στον Άνθρωπο, τα 
Γράμματα, τις Τέχνες και τον Πολιτι-
σμό. Η εκδήλωση τελούσε υπό την 
αιγίδα και τη στήριξη του Ομίλου 
UNESCO Πειραιώς και Νήσων και 
του Πολιτιστικού Κυττάρου Σαλαμί-
νας. Ανάμεσα στις προσωπικότητες 
που τιμήθηκαν ήταν ο Κύπριος εκ-
δότης, φιλόλογος και δημοσιογράφος 
Ανδρέας Γερμανός και η σύζυγός 
του Φωτεινή Βότση-Γερμανού, για 
την κοινή και μακροχρόνια προ-
σφορά τους στα Γράμματα και τον 
Πολιτισμό. Ο Ανδρέας Γερμανός, 
παραλαμβάνοντας το τιμητικό Δί-
πλωμα και το Μετάλλιο του Μεγάλου 
Αλεξάνδρου, αφού ευχαρίστησε τους 
διοργανωτές,  είχε την ευκαιρία από 
το βήμα και στην παρουσία τόσων 
ξένων να αναφερθεί στην Κύπρο και 
τη συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή 
και τη δύναμη της Πολιτιστικής Δι-
πλωματίας. Ο Κύπριος εκδότης, που 
δραστηριοποιείται στη Θεσσαλονίκη, 
είπε μεταξύ άλλων: «Ήρθαμε από 
τη Θεσσαλονίκη, την καρδιά της 
Μακεδονίας, στο όμορφο νησί της 
Σαλαμίνας γιατί διαπιστώσαμε ότι ο 
Διεθνής Πολιτιστικός Οργανισμός 
‘‘Το Καφενείο των Ιδεών’’, ο δραστήρι-

ος Πρόεδρός του Ντίνος Κουμπάτης 
και οι συνεργάτες του υπηρετούν 
τον ίδιο ακριβώς στόχο που υπη-
ρετούμε κι εμείς και μέσα από το 
έργο τους αξιοποιούν τη δύναμη της 
Πολιτιστικής Διπλωματίας για ένα 
καλύτερο αύριο για τον Άνθρωπο, 
την Ειρήνη και τη Δημοκρατία…». 
Καταλήγοντας, ο Ανδρέας 
Γερμανός κάλεσε τους 
παρευρισκόμενους να 
ενώσουν τις φωνές τους 
για απελευθέρωση της 
Κύπρου. Συγκεκριμένα, 
είπε: «Απόψε, από το νησί 
της Σαλαμίνας και αυτό το 
βήμα, σας καλώ να ενώσουμε και 
να υψώσουμε τη φωνή μας και μέσα 
από την πολιτιστική, κοινωνική κι 
επιστημονική μας δράση για την 
Απελευθέρωση της Κύπρου και της 
δικής μας Σαλαμίνας, της Σαλαμί-
νας του Ευαγόρα, από την 50χρονη 
τουρκική κατοχή και να ζητήσουμε 
από τους Διεθνείς Οργανισμούς, την 
UNESCO, και τους πολιτιστικούς 
οργανισμούς να προστατεύσουν 
την πολιτιστική κληρονομιά της 
Κύπρου». Από το εξωτερικό τιμή-
θηκαν οι Πιέρ Αρντούρ, Αγκοστί-
νο Κατσιφέλλα, Αλεξάντερ Τσίπα, 
Ανία Λούκιτς, Κλαούντια Πιτσίνο, 
Κριτσόφ Ρογκάγιεβιτς, Μεχμέτ 
Πριστίνα, Φλαμούρ Σάλα και Γιο-
ρίντα Τουκούτσι-Διέμπι.  Από την 
Ελλάδα τιμήθηκαν ο ζωγράφος και 
λογοτέχνης Κώστας Ευαγγελάτος, 
η Ανδρομάχη Διαμαντοπούλου, η 
Ελένη Αρακά και η Τίνα Μπεγνή.

 Δόθηκαν επίσης και τα τρία 
ετήσια Βραβεία:

«Ήθους Ηθοποιού Γιώργου 

Βασιλείου στους ηθοποιούς Μαίρη 
Σεβαστοπούλου και Τάσο Μπαγλαζή. 

«Μουσικού Θεάτρου Μαριάν-
νας Τόλη» στην ηθοποιό Πέπη 
Οικονομοπούλου και τον συνθέτη 
Σάββα Τσιλίκη, και το «Βραβείο 
Εξωστρέφειας Ορσίας Ραμπατζί-
κου» στον Γυμναστικό Σύλλογο 

Σαλαμίνας.
Των βραβεύσεων προ-

ηγήθηκε καλλιτεχνικό 
πρόγραμμα, στο οποίο 
έλαβαν μέρος ο Γιώργος 
Βάσου, η Μαρία Μπεγνή 

και η Καίτη Δουργούτη, 
καθώς και η χορωδία «Ρα-

ψωδοί» υπό τη διεύθυνση του 
Παναγιώτη Καρούσου.

Για τα σαράντα χρόνια λειτουρ-
γίας του «Καφενείου των Ιδεών», 
τιμήθηκαν:

ως επίτιμος πρόεδρος ο κ. 
Γιάννης Μαρωνίτης, πρόεδρος 
του Ομίλου UNESCO Πειραιώς 
και Νήσων και ως επίτιμα μέλη 
οι κυρίες Χρύσα Ηλιάδη και Κυ-
παρισσία Βουγιούκα, καθώς και ο 
κ. Αντώνης Ανδριόπουλος.

Την εκδήλωση τίμησαν με την 
παρουσία τους η Αντιδήμαρχος 
Πολιτισμού του Δήμου Σαλαμίνας, 
Σοφία Λαλούση - Καργέση, οι δη-
μοτικοί σύμβουλοι Σαλαμίνας Βιβή 
Αγαπίου και Μάνος Δερτούζος.

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο Δι-
εθνής Πολιτιστικός Οργανισμός 
το «Καφενείο των Ιδεών» και ο 
θεσμός των «Χρυσών Μεταλλίων 
Μέγας Αλέξανδρος - Βεργίνα» συ-
μπλήρωσαν φέτος σαράντα χρόνια 
από την ίδρυση και θεσμοθέτησή 
τους με έδρα τη Σαλαμίνα. 

Αντιστράτηγος Αθανάσιος Παπαστάθης  ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Πετρίδης Μιχάλης, Αγίου 
Ιλαρίωνος 151ΑΒ, απέναντι 
από φούρνο ZΟΡΠΑΣ,  μετά τον 
κυκλικό κυκλοφοριακό κόμβο 
BATA, Καϊμακλί, τηλ.: 22524404. 
Τσιελεπή Ελένη (Ελίνα), Λεωφ. 
Αγίου Γεωργίου 124, απέναντι 
από βενζίνη STAR OIL Ανθούπο-
λης, τηλ.: 22255588, 94068067.
Αγγελής Πέτρος, Λεωφ. 
Καντάρας 71, Συνοικισμός 
Κόκκινες, απέναντι από φούρνο 
COSMOS, Στρόβολος, τηλ.: 
22324205.
Σταύρου Αυγή, Λεωφ. Διγενή Ακρί-
τα 76, από πρώην DEBENHAMS 
προς Αγορά  Αγ. Αντωνίου, τηλ.: 
22751679, 97937720.
Κολιού Άννα, Αγίας Παρασκευ-
ής 22Α, δίπλα από Απολλώνειο 
Νοσοκομείο, τηλ.: 22103884, 
99383067.
Καλλιτσιώνη Μαρία, Λεωφ. 
Δημήτρη Χριστόφια, πρώην 
Λεωφ. Γερίου, τηλ.: 22575226, 
22533447.

ΛΕΜΕΣΟΣ
Γαβριήλ Θουκυδίδου Αλεξία, 
Αγίας Σοφίας 92Γ, έναντι 
εκκλησίας Αποστόλου Ανδρέα 
Χαράκη, δρόμος κάθετος Νίκου 
Παττίχη, τηλ.: 25731411, 
99348621, 97417411.
Κούρτελλου Χρυστάλλα, 
Σπύρου Κυπριανού & Βασιλέ-
ως Κωνσταντίνου 84, Φώτα 
Σπύρου Κυπριανού & δρόμος 
Τσιρείου Δημοτικού, τηλ.: 
25870288, 25737455.
Μιχαηλίδου Αγγέλα, Σπύρου 

Κυπριανού 58, πλησίον SMART 
και MELIS, Γερμασόγεια, τηλ.: 
25338270, 25738636.
Καμενίδου Γιάννα, Λεωφ. 
Φραγκλίνου Ρούσβελτ 255Ε, 
Ζακάκι, έναντι αρτοποιείου 
SUNFRESH, τηλ.: 25715315, 
25715716.
Κονναρής Κωνσταντίνος, Νίκου 
Γεωργίου 66Α, Επισκοπή, τηλ.: 
25586100.

ΛΑΡΝΑΚΑ
Πασχάλης Κωνσταντίνος, Λεωφ. 
Κωνσταντίνου Παλαιολόγου 37, 
δρόμος πρώην Α.Η.Κ. Λάρνακας, 
τηλ.: 24662233, 99489611.
Κωνσταντίνου Μάριος, Λεωφ. 
Αρχ. Μακαρίου Γ’ 44, έναντι 
φούρνου ΖΟΡΠΑΣ και δίπλα από 
φούρνο ΜΕΓΑΡΤΟΝ, Αραδίππου, 
τηλ.: 24102920, 99765384.
Σμυρίλλη - Πύλα Χριστίνα, 
Νικοδήμου Μυλωνά 12, έναντι 
Υπεραγοράς ΜETRO, τηλ.: 
24650777, 24821580.

ΠΑΦΟΣ
Πατατού Νικολέτα, Ανεξαρτησί-
ας 25, δρόμος Τεχνικής Σχολής 
προς DEBENHAMS KORIVOS, 
τηλ.: 26950510, 99578224.
Πολυκάρπου Ίκαρος, Ελευθερί-
ου Βενιζέλου 29, κάτω από την 
κλινική ΑΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ, τηλ.:  
26935133, 26653809.

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ
Χριστοδούλου Ανδρέας, 1ης 
Απριλίου 85, Παραλίμνι, τηλ.: 
23821003, 23821685,
Κύζα Ελένη, Φώτη Πίττα 20, Φρέ-
ναρος, απέναντι από ΤΡΙΚΩΜΙΤΗ, 
τηλ.: 23820331, 99827982.

24.11.2024

Κενές Θέσεις
Το Δικηγορικό Γραφείο Ανδρέας Σ. Αγγελίδης δ.ε.π.ε., με έδρα τη Λευκωσία, 
προκηρύσσει 2 κενές θέσεις δικηγόρων για άμεση και πλήρη εργοδότηση, στο Τμή-
μα Διοικητικού Δικαίου και στο Τμήμα Επαρχιακού Δικαστηρίου. 
Απαιτούμενα Προσόντα:

• Πτυχίο Νομικής & Άδεια άσκησης δικηγορικού επαγγέλματος στην Κύπρο.
• Τουλάχιστον 3 χρόνια αποδεδειγμένης δικαστηριακής και 
  εξω-δικαστηριακής πείρας, σε Ανώτατο και/ή Επαρχιακά και/ή 
  Διοικητικά Δικαστήρια, σύνταξη δικογράφων, συμφωνιών, 
  αιτήσεων προσωρινών διαταγμάτων και άλλων νομικών εγγράφων.  
• Ικανότητα σε παροχή νομικών συμβουλών και γνωματεύσεων.
• Πείρα σε χειρισμό ακροάσεων απαραίτητη.
• Πείρα στο Διοικητικό Δίκαιο απαραίτητη.
• Πολύ καλή γνώση της αγγλικής γλώσσας και άριστη γνώση της Ελληνικής.
• Πολύ καλή γνώση Η/Υ (Word, Excel, Outlook). 
• Πολύ καλές ικανότητες έρευνας, μελέτης και οργάνωσης.
• Ευχάριστος και ακέραιος χαρακτήρας με ήθος, υπευθυνότητα, 
  εχεμύθεια, ειλικρίνεια, επαγγελματισμό και συναδελφική αλληλεγγύη.
• Επαγγελματικό προσόν.

Αναλόγως προσόντων θα προσφερθεί ελκυστικό πακέτο απολαβών,  περιλαμβα-
νομένου 13ουμισθού.
Κάθε αίτηση, με το βιογραφικό σημείωμα, θα τυγχάνει απόλυτης εμπιστευτικότητας.
Τα βιογραφικά θα πρέπει να συνοδεύονται από επιστολή εκδήλωσης ενδιαφέροντος 
και να αποστέλλονται με τίτλο Κενή Θέση Δικηγόρου, στην ηλεκτρονική διεύθυν-
ση angelideslaw@hotmail.com, το αργότερο μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 2024.

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ
ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 
MEDITERRANEAN HOSPITAL,  
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙ-

ΝΑ, Παύλου Βαλδασερίδη 10, 
6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26848113, ΙΔΙΩΤΙ-
ΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕΛΙ-
ΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος.
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για ενήλι-
κες & ΠΙ για παιδιά, 23849400, 
ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ ΛΗΤΩ, Λεωφόρος 
Σωτήρας 8, 5286, Παραλίμνι.

«Χρυσά Μετάλλια του Μεγάλου Αλεξάνδρου 
και Βεργίνας» σε προσωπικότητες απ’ όλον τον κόσμο
Ανάμεσα στους βραβευθέντες και ο Κύπριος εκδότης Ανδρέας Γερμανός

Πανήγυρις Αγίας Αικατερίνης   
Αύριο Δευτέρα, 25 Νοεμβρίου, τιμάται η μνήμη της Αγίας Αικα-

τερίνης και πανηγυρίζει ο ιερός ναός της Αγίας Αικατερίνης, Μετό-
χιο Σινά, στον Άγιο Ανδρέα Λευκωσίας. Σήμερα Κυριακή, στις 5. 30 
μ.μ., θα τελεσθεί Μέγας Πανηγυρικός Εσπερινός χοροστατούντος του 
Μητροπολίτου Κυρηνείας, Χρυσόστομου. Αύριο Δευτέρα θα τελε-
σθεί στις 6:30 π.μ.  Όρθρος και Θεία Λειτουργία προϊσταμένου του 
Επισκόπου Μεσαορίας, Γρηγόριου. Επίσης, αύριο Δευτέρα, στις 4.30 
μ.μ., θα τελεσθεί ο εσπερινός του Αγίου Στυλιανού και στη συνέχεια  
Παρακλητικός Κανόνας της Αγίας Αικατερίνης. Κατά το διήμερο του 
Εορτασμού θα παραμένει ανοικτός ο ναός και θα τεθούν τα Ιερά  Λεί-
ψανα της Αγίας Αικατερίνης για προσκύνημα.
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Ξ
ένοι προπονη-
τές, εναντίον  
Κυπρίων. Είναι 
ένα ζήτημα, μία 
αντιστοίχιση, που 
την κάνουμε κάθε 
χρόνο. Αριθμητικά 

φυσικά. Οι αλλοδαποί κέρδιζαν 
πάντα. Συνήθως με καλή διαφορά, 
αν και υπήρχαν και χρονιές που οι 
δικοί μας έχασαν στο... γκολ. Μία 
μάλιστα χρονιά έκαναν εκκίνηση 
με ισοπαλία. Η αλήθεια είναι, όμως, 
πως, κοιτώντας τα τελευταία 2-3 
χρόνια, η ζυγαριά γέρνει πιο εμ-
φανώς όλο προς την αλλοδαπή. 
Βέβαια η τρέχουσα χρονιά είναι 
από αυτές που ζωγραφίζουν 
κυπριακή συντριβή. Στην 11η 
αγωνιστική η υπεροχή είναι 12 
προς 2 παρακαλώ. Και δεν έχει 
αλλάξει σχεδόν καθόλου σε σχέση 
με την πρεμιέρα, αφού ο Γαρπόζης, 
που προσελήφθη πρόσφατα στην 
Καρμιώτισσα, έκατσε... δίπλα στον 
Οκκά, παίρνοντας την καρέκλα που 
είχε ο Αυγουστή, ενώ η κυπριακή 
αρχική αντιπροσώπευση μειώθη-
κε κατά μία, μετά την αποχώρηση 
του  μέχρι πρότινος τεχνικού της 
Νέας Σαλαμίνας Χριστοδούλου. 
Δηλαδή το 11-3 έγινε 12-2. 

Ο Οκκάς είναι μάλιστα ο μοναδικός 
ντόπιος τεχνικός που κάθεται σε πάγκο 
μεγάλης ομάδας, της Ανόρθωσης. 
Δεν ξέρω ποια θα ήταν η απόφαση, 
αν τα οικονομικά της Κυρίας ήταν σε 
καλύτερη κατάσταση. Το καλοκαίρι 
μίλησαν με ξένους τεχνικούς, αλλά 
το βαλάντιο δεν αρκούσε.  

Ποιος είναι λοιπόν ο γεωγρα-
φικός προπονητικός χάρτης στο 
πρωτάθλημά μας; Σήμερα οι 12 
θέσεις αλλοδαπών μοιράζονται 
ως ακολούθως: Η Ισπανία έχει 
το πάνω χέρι με τρεις εκπροσώ-
πους. Kαρσέδο, Χιμένεθ, Μπαντία. 
Η Κύπρος έρχεται στη 2η θέση με 
τους δύο εκπροσώπους. Ακολού-
θως έχουμε 9... μονοεδρικές. Λευ-
κορωσία (Σπιλέφσκι), Λιθουανία 
(Νταμπράουσκας), Σλοβακία (Γκού-
λα), Νορβηγία (Μπεργκ), Ουαλία 
(Κόουλμαν), Πορτογαλία (Αμορίμ), 
Ελλάδα (Πετράκης), Σκόπια (Γιανέ-
σκι), Αυστρία Κάναντι). Είναι όλοι 
Ευρωπαίοι, ουδείς από την άλλη 
μεριά του Ατλαντικού. Κλασικές 
(Πορτογαλία, Σερβία, Ελλάδα κ.λπ) 
και... ημικλασικές (Ολλανδία, Γερ-
μανία) για την Κύπρο σχολές δεν 
εκπροσωπούνται ή έχουν μικρή 
παρουσία σε σχέση με άλλες 
χρονιές. Ο χάρτης αλλάζει λίγο 
αν δούμε τους απολυθέντες. Δύο 
Ισπανοί, Φερνάντο και Γκαγιέκο, 
αποχώρησαν. Ένας Πορτογάλος 
(Ζοσέ Ντομίνγκεζ) και ένας Ισρα-
ηλινός, ο Γκούτμαν.

Από τρόπαια;
Κάθε προπονητής έχει το βι-

ογραφικό του και βέβαια τους 
τίτλους του. Αλήθεια, αν προ-
σθέσουμε τα τρόπαια (σε υψηλό 

επίπεδο Α΄κατηγορίας), που 
σήκωσαν οι νυν τεχνικοί των 
ομάδων, τι θα βγάλει η σούμα; 
Βέβαια θα πρέπει να κοιτάμε και το 
επίπεδο ανταγωνισμού και πρω-
ταθλήματος. Ο Νταμπράουσκας, 
ας πούμε, σάρωνε στη Λιθουανία 
και έχει έναν γενικό απολογισμό 
3 πρωταθληματα, 5 κύπελλα και  
2 σούπερ καπ. Ο Μπεργκ κα-
τέκτησε 2 πρωταθλήματα, ένα 
κύπελλο και 1 σούπερ καπ. Ο 
Σπιλέφκσι 2 πρωταθλήματα (το 
ένα στο Καζακστάν) και ένα σούπερ 
καπ. Ο Χιμένεθ ένα πρωτάθλη-

μα και ένα κύπελλο Ελλάδας. Ο 
Καρσέδο ένα κύπελλο, όπως και 
ο Γιανέφσκι. Πρωταθλητές Κύ-
πρου είναι  μόνο ο Σπιλέφκσι και 
ο Μπεργκ. Τρόπαια σε χώρες με 
υψηλότερο ποδοσφαιρικό επίπεδο 
πήραν ο Χιμένεθ, ο Μπεργκ και 
ο Γιανέφσκι. Αν βάλουμε τα τρό-
παια των τεχνικών που δούλεψαν 
στην τρέχουσα σεζόν (Αυγουστή, 
Ντομίνγκεζ), οι κόουτς του φετι-
νού κυπριακού πρωταθλήματος 
κέρδισαν 7 πρωταθλήματα, 10 
κύπελλα και 7 σούπερ καπ.

Μικραίνει η ψαλίδα;
Είχαμε κάνει παλαιότερα ένα 

άρθρο για το στάτους (παρόν και 
μέλλον του Κύπριου τεχνικού). 
Μετά την κλασική εποχή (Μου-
σκάλλης, Μιχαηλίδης κ.λπ), αρκετοί 
ντόπιοι τεχνικοί ξεπετάχτηκαν και 
έδειχναν να έχουν αυτό το κάτι: 
Νίκος Ανδρονίκου, Μάριος Κων-
σταντίνου, Νίκος Παναγιώτου, Κώ-
στας Καϊάφας, Γιώργος Πολυβίου, 
Πάμπος Χριστοδούλου, Χριστάκης 
Χριστοφόρου, Σάββας Πουρσαϊτί-
δης, Νεόφυτος Λάρκου, Σωφρόνης 
Αυγουστή. Αν έχω αφήσει κάποιον 
πίσω, ας με συγχωρέσει. Πολλοί 
άλλοι είχαν κάποια στιγμή λάμψης 
που μπορούσε να τους οδηγήσει 
έστω και για λίγο σε ελίτ επίπεδο, 
αλλά ήταν προσωρινή (η λάμψη). 
Δεν θα πω ονόματα, είναι πάρα 
πολλοί. Αρκετοί μπορεί να είχαν 
αδικηθεί από τα δεδομένα ή να μην 
πήραν την ευκαιρία που έπρεπε. 

Μετά τον Αυγουστή, που πριν πάει 
στην Εθνική είχε το συνεχόμενο 
πέρασμα από 4 μεγάλους πάγκους 
(Απόλλων, ΑΠΟΕΛ, ΑΕΚ, Ομόνοια), 
δεν έμεινε κάποιο βαρβάτο όνομα 
στο προσκήνιο. Στο πρόσωπο του 
Χριστοδούλου της Νέας Σαλαμίνας 
υπήρχε μία διαφαινόμενη προο-
πτική, αλλά σήμερα δεν υπάρχει. 
Υπάρχει βέβαια ένας τεχνικός, που, 
κακά τα ψέματα... μισόλαμπε στην 
Κύπρο, αλλά ιδού πού κάνει θραύ-
ση. Ο ιδιόρρυθμος Μπεκάλι και οι 
ιθύνοντες της Στεάουα είδαν κάτι 
που δεν είδαμε εμείς στο πρόσωπο 
του Ηλία Χαραλάμπους. Ιδού που 
ο 43χρονος τεχνικός άρπαξε μία 
ευκαιρία από τα μαλλιά και κάνει 
εξαιρετική δουλειά στη Στεάουα 
Ρουμανίας. Αλλά και πάλι το μέλλον 
του Κύπριου προπονητή γενικώς 
είναι συννεφιασμένο. Η υπόληψη 
πέφτει παράλληλα με τον «μαρα-
σμό» του Κύπριου ποδοσφαιριστή 
στο κυπριακό πρωτάθλημα. Το λένε 
και οι αριθμοί. Το σημερινό 12-2 
λέει πολλά και αν ακόμη κάποια 
στιγμή η ψαλίδα σμικρύνει, θα 
πρέπει να κοιτάμε και πού δου-
λεύει ο καθένας. Αν σήμερα μία 
πρωταγωνίστρια ομάδα έπρεπε να 
διαλέξει τεχνικό, θα διάλεγε Κύπριο; 
Δεν νομίζω. Θα φέρει ντε και καλά 
ξένο. Καλύτερο από τους δικούς 
μας; Όχι απαραίτητα… Γυρίζει ο 
τροχός; Δύσκολα, αλλά θα πρέπει, 
εκτός από τις τάσεις ξενομανίας 
των ομάδων, και οι Κύπριοι να 
βελτιώσουν λίγο το... πακέτο τους.      

Στον σημερινό (με 
την έναρξη της 
11ης αγωνιστι-

κής) προπονητικό 
χάρτη καταγράφο-

νται τεχνικοί από 
11 εθνικότητες. 

Οι Ισπανοί έχουν 
την πλειοψηφία με 

τρεις   

ΘΕΟΔΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙΔΗΣ

ΑΛΛΟΔΑΠΟΊ 

 
NΤΟΠΊΟΊ, 

ΣΗΜΕΊΏΣΑΤΕ... 12-2!
Η αριθμητική υπεροχή των ξένων προπονητών στους πάγκους 

έχει φτάσει πλέον σε... κόκκινα επίπεδα  
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